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NARODNA ODBRANA I ŠUME 
Y 1 našoj se javnosti suviše malo govori o našim šumama i šumarskoj 
M I privredi. To je očit znak da se ne ceni ni njihova važnost niti se 
\^y vodi računa o opasnostima, koje im prête. Istina, velika organiza
cija šumara na svom prošlogodišnjem zbora u Zagrebu i na ovogodiš
njem zboru u Beogradu digla je svoj glas na obranu šuma i šumarske 
privrede. No mi ne verujemo, da će taj glas stručnjaka i privrednika moći 
da se čuje od silnog zveketa partijskog oružja. Nikako ne smemo dopustiti 
da zaglušna buka tih borbi uguši krik ranjene šumarske privrede. Taj 
krik treba da se čuje ne samo medju šumarima i privrednicima. On treba 
da jekne i u najširoj javnosti. On treba, vapeći za pomoć, da dopre do uši
ju sviju, kojima je istinski na srcu interes otadžbine. 

Sreća je te ima jedna velika organizacija svesnih otađžbenika, koja 
prema svojim pravilima može da živo ispomogne borbu šumara, što zasad 
stoje osamljeni. To je Narodna Odbrana. Smatramo da treba skrenuti 
pažnju Narodne Odbrane stynju naših šuma i šumarske privrede, te je 
podstaći da i ona zagazi u borbu za očuvanje toga narodnoga blaga. Po
trebu ovog zahvatanja diktira sama važnost naše šumarske privrede џа 
jednoj, a cilj, što ga želi doseći Narodna Odbrana, na drugoj strani. Dok 
smo bili razjedinjeni bilo je posve razumljivo, da je težište rada Narodne 
Odbrane moralo da bude u oblasti nacijonalnog osvešćivanja i oslobodja-
vanja. U ono vreme bilo je ispravno reći: pre svega sloboda a onda hleb. 
Ili: iz političke snage ekonomska snaga. Ali danas, kad se nalazimo uje
dinjeni u svojoj nacionalnoj državi, danas treba da kažemo: pre svega 
hleb. Ili drugim recima: iz ekonomske snage politička snaga. 

Narodna Odbrana treba da se zainteresuje za glasove javnosti, da 
se u našoj šumarskoj privredi javljaju izvesne crne mrlje, i za jadikovke 
šumarskih organizacija i stručnjaka, da se naša šumarska privreda na-
laži na strmoj i klizavoj stazi te se rože sve niže. Pre no se ona strmo
glavi potrebno je uočiti u čemu je njeno oboljenje i potražiti mu leka. 

Zlo bije našu šumarsku privredu sa nekoliko strana. Država privo
di seči prostrane površine šuma takvim tempom i načinom, koji ne daje 
mogućnosti prirodnog podizanja šuma. 0 veštačkom ne treba ni govoriti, 
jer bi tu naišle ogromne teškoće tehničke i finansijske prirode. Velikim 
trudom i troškom izradjeni privredni planovi mimoilaze se i čitavo eko-
nomisanje pada van okvira sistematskoga rada i gazi po kolosjeku im-
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provizatorstva. Iznoseći na prodaju nesrazmerno velike drvne mase, dr
žava si vezuje ruke dugoročnim ugovorima. Ona angažuje prihode šuma, 
koje bi trebala da zapravo iskoriste pokoljenja iza nas. Kako je kod toga u 
igri i strani kapital, izlaže se država eventualnom zarobljavanju po stra
nom možda nama i neprijateljskom kapitalu. Veliki posednik, strahujući 
od agrarne reforme, hita da što pre poseče ono, što se još da. Pravna lica 
(obično rečeno općine) nisu u nas nikad dobro gazdovala šumom. To se 
loše gazdovanje pogoršalo od časa kad je iznad njihovih glava zalepršala 
reć »sloboda« i »samouprava«. Nerešeno stanje svojine šuma državnih i 
samoupravnih zavodi na misao da bi eksploatisanje izvršila država 
a kultivisanje prepustila samoupravnim telima. Rezultat nije teško 
dokučiti. Šume, predane u posed ili svojinu izvesnih pravnih lica, sekti 
se iz straha, da ne bi možda po nekoj novoj odluci vlasti izmakle iz ruku 
današnjih držalaca. Industrijalci i trgovci drvetom hitaju da si nakupuju 
što veće drvne mase za budućnost. Oni tako zasiguravaju prosperitet svo
ga preduzeća ali nisu interesovard na budućnosti šume. Šumski poza-
revi, kradje, oštećivanja pašom zauzimaju dimenzije, kojima nitko nezna 
obima. Česte amnestije potenciraju ove štete. Kolonizacija šumskog zem
ljišta provodi se bez obzira na interese šumarske privrede, valjane koma
sacije i arondacije šuma. Raspoklanjanjem drveta iz državnih šuma Mi
nistar Šuma i Rudnika obilazi kontrolu Ministra Finansija. Takvi se iz
daci ne vide u državnom budžetu, ali se ha taj način uistinu troši držav
na imovina.1 Ministar Trgovine i Industrije donosi uredbu o Privrednom 
Savetu, ali predstavnika šumarske privrede uopšte ne spominje. Presi
zanje Ministra za Agrarnu Reformu u kompetenciju Ministra Šuma i 
Rudnika (n. pr. oduzimanje redovnih sečišta) ide na štetu šumarske pri
vrede. Redukcija personala pošla je sa posve krivog gledišta štednje. 
Uistinu šume, koje su usled redukcije ostale bez nadzora, otvaraju se još 
većim štetama. Partijsko merilo kod smenjivanfa šumarskih lica, čiji je 
rad načelno nemoguć bez kontinuiteta, izaziva duboke potrese u upravi i 
gazdovanju. Generalna Direkcija Šuma kao stručni organ Ministra Šuma 
i Rudnika ne može emancipovati stručni rad od upliva ministar•a-politi-
čara, koji se u brzom tempu menjaju. Iz istog razloga čitava šumarska 
politika i žakonarstvo postaju neprogramatski i nesistematski. 

Ako se ukaže potreba mi ćemo se pored ovih načelnih konstatacija 
zadržati i na kazuistici. . . . 

Šumarski stručnjaci i njihova organizacija stoje nemoćni pred ovim 
činjenicama. Samo njihovo raspravljanje na Kongresima, pisanje po struč
nim listovima te izglasavanje rezolucija istina znači moralni uspeh. No 
àaleko je od toga do stvarnoga uspeha. A samo to može da bude konačni 
cilj. Da bi se taj uistinu polučio treba uvećati borbenu snagu i pojačati 
redove. 

Ima samo još -jedan put, a taj je, da se za pitanje šum,a, njihove, sa
dašnjosti {.budućnosti zainteresuje Narodna Odbrana. Sa radošću.kon-. 
siatujemo da je pokrenuto pitanje, da Jugoslovensko Šumarsko, Udru
žen je, izrazito nacionalna organizacija, čiji je 'pokrovitelj samo Njegovo 
Veličanstvo Kralj, stupi kao kolektivni član u Narodnu Odbranu...Time je 
dan osnovni uslov tesne saradnje izmedju Narodne Odbrane i Jugoslo-
venskog Šumarskog Udruženja, , иочоо ' ' t̂  
'. ,- Aktivitet 'Narodne Odbrane ut cilju .spašavanja naših šuma diktovan 

je ne samo njenim- zadatkom, po .kojem ona težj, гџ, unapredjivanjem na-
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rodne privrede uopšte. Ima čitav niz drugih potreba, koje odlučno traže 
njenu intervenciju. 

Ne treba zaboraviti, da naglo obe šumijavan je velikih prostranstava 
šume znači stvaranje goleti i krša. Ne valja smetnuti s uma, da su šume 
regulatori naših voda. One nas čuvaju od poplava, one indirektno zašti
ćuju i našu žitnicu, što se savila oko prestonice, ka kojoj gravitiraju sli. 
vovi naših najvažnijih reka. Van sumnje je, da naša ekonomska nezavis
nost mora da bude osnovni uslov naše sigurnosti. U tom cilju i šume ima
ju veliku važnost. To je zasiguravanje potrebnog ogreva i gradje, produk
cija tanina za štavljenje, smole za fabrikacije eksploziva, materijala za 
podržavanje željezničkog, telegrafskog i telefonskog saobraćaja itd. 

Ako ni ovim organizacijama t. j , Narodnoj Odbrani i Jugosloven-
skom Šumarskom Udruženju, ne podje za rukom da zaustave deka-
dansu naše šumarske privrede moraćemo skrušeno priznati, da nismo 
izvršili svoje otadžbeničke dužnosti. A za kaznu past će na nas teško pro
kletstvo naših potomaka. 

Svesni velike odgovornosti, što je nosimo pred licem sadašnjice i bu
dućnosti, i duboko osvedočeni, da činimo svoju najsvetiju otadžbeničku 
dužnost, iznosimo ovaj naš apel u javnost. Primećujemo, da smo se za
sebnim predstavkama obratili Narodnoj Skupštini, Gospodinu Ministru 
Šuma i Rudnika i Gospodinu Generalnom Direktoru Šuma u Beogradu. 

Šumari, redovni profesori poljoprivrednih fakulteta u Beogradu 
i Zagrebu 

U Beogradu i Zagrebu početkom meseca novembra 1927. 

Dr. Doka St. Jovanovič 
profesor univerziteta u Beogradu s. r. 

Dr. Gjuro Nenadić 
profesor univerziteta u Zagrebu s. r. 

Dr. Andrija JPetracić Dr. Aleksandar Ugrenović 
profesor univerziteta u Zagrebu s. r. profesor univerziteta u Zagrebu s. r. 

Dr. Ante Levaković 
• profesor univerziteta u Zagrebu s. r. 

La défense nationale et les forêts. Une décadance générale de l'économie fore-. 
stièra en Yougoslavie se fait leniarquer. Pour arrêter cette décadance, le Congrès Fo
restier à Belgrade a proposé des mesures à prendre. Les professeurs des facultés fore
stières à Belgrade et à Zagreb pour sauver les forêts font appel à l'organisation >Na-
rodna Odbrana« (Défense nationale). 
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Ing. STJEPAN FRANČIŠKOV1Č: 

ŠUME 1 ŠUMARSTVO VLASTELINSTVA THURN 
TAXIS U ZAPADNOJ HRVATSKOJ 

(Svršetak.) 

IV. G r a d i t e l j s t v o 
a) Z g r a d a r s t v o 

P
rema organizaciji uprav© ovog posjeda ograničena je kompe
tencija šumara u projektovanju i izvođenju stambenih su-
šumarskih zgrada. Djelokrug šumara obuhvata izgradnju lu
garnica, gospodarskih zgrada i skloništa. Osim toga ulazi 
ovamo gradnja rezervoara i cisterna (catrnja). Sve ostale 

gradnje (šumarije i patronatske zgrade) spadaju u djelokrug za
sebnog vlasteoskog građevnog biroa, kojemu na čelu stoji lice sa 
spremom arhitekta. 

Spomenuti djelokrug šumara nije bio uvijek jednakog obima. U 
ranija vremena, kada su opsežni poslovi oko melioracije sastojina, 
izgradnje glavnih prometala i taksacije sasvim apsorbovali šumara, 
stavljaju vlasteoski propisi izgradnju lugarnica u okvir rada građev
nog biroa. Tek u novije vrijeme, dovršetkom primarnih šumsko-
gospodarskih radova, ulazi izgradnja lugarskih stanova u djelokrug 
lokalnog šumskog upravitelja. 

Ova doskorašnja skučenost djelokruga šumara ima vrlo mnogo loših 
strana, što se u više navrata pokazalo. Očito je, da upravitelj jednog re-
vira ima daleko oštrije poglede u sve momente lokalne prirode, nego gra
ditelj, koji je u najviše slučajeva jedva orijentiran u općim prilikama 
izvjesnog područja. I upravo u tom pravcu nalazimo danas omašnih 
nedostataka, kao što su izbor zemljišta, veličina i trošak projektovane 
građevine. E svemu tome dolazi i tendencija gradnje lugarnica po 
istom sistemu — da ne kažem šabloni, — što često ne odovgara lokal
nim prilikama. Iz svega toga rezultuju danas česti defekti, koji izi
skuju silne izdatke poskupljući uzdržavanje građevina više nego se 
prilikom izvađanja predviđalo. 

Proširenjem kompetencije šumara na lugarske građevine ne šte-
tuje nimalo djelokrug vlasteoskog građevnog biroa na svom opsegu. 
Dapače, ono ga opterećuje, pošto i onako osim šumarija ulaze u ovaj 
okvir i patronatske zgrade (crkve i župni dvorovi), koje već po svojoj 
konstrukciji spadaju isključivo u područje specijalne strukovne spre
me arhitekta. 
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Bilo je nužno, da se u svrhu ispravnog uvida u današnje stanje 
baci letimični pogled unatrag, jer najveći dio građevina na ovom po
sjedu datira iz doba prije svjetskog rata. Ostali objekti šumarskog 
zgradarstva ne dolaze u području ovog vlastelinstva. Izgradnju indu
strijskih građevina i uređaja ne izvode vlasteoski šumari, budući da 
se ista, kako je prije istaknuto, nalazi u cijelosti u rukama privatnih 
lica. 

S k l o n i š t a (Diensthiitten) grade se u cilju olakšanja povre
menog poslovanja u udaljenim šumskim predjelima. Ona su raznog 
tipa, već prema kraju i položaju gdje se nalaze. To su male drvene 
građevine, čiji osnovni kostur mnogo nalikuje na onaj gospodarskih 
zgrada. Ukoliko i vrše vrlo važnu funkciju u terenskom poslovanju, 
ono ipak radi svoje jednostavnosti ne će biti s gledišta šumarskog 
zgradarstva od većeg interesa. 

Za l u g a r n i c e (Hegerhâuser) je spomenuto, da u glavnom pre
vladava jednoliki sistem gradnje. Od toga su izuzete starije zgrade, 
koje potječu još od doba vlasništva grofa Batthyanyi-a (Platak). Inače 
su lugarnice prizemne, rjeđe jednokatne građevine, sa 2 sobe! u pri
zemlju i 1 do 2 sobe na tavanu (odnosno u prvom katu kod jednokat
nica). U Gorskom Kotaru prevladava više tip drvenih stanova a u 
Primorju zidanice. Nuzprostorije sačinjavaju zasebnu gospodarsku 
zgradu tako, da svaka lugarnica sastoji iz dvije građevine, — stan-
bene i gospodarske zgrade. 

Da se dobije jasna slika o prilikama zgradarstva na ovom velikom 
posjedu, valja ocijeniti primjenu osnovnih načela gradnje sitanbenih 
zgrada naprama ovdašnjim prilikama. 

1) P o l o ž a j se za lugarnicu izabire na suvislom, netnasutom, ne-
c sto nagnutom zemljištu, a u neposrednoj blizini raskršća glavnih 

izvoznih puteva. Pored toga je odlučan momenat blizine čuvarskog 
sreza, pitke vode i zavjetrina. Naravno, da se svim ovim uslovima ne 
može udovoljiti, jer ovaj prostrani planinski teren obuhvata bezbroj 
kotlina, draga i visova, te gotovo nema mjesta, gdje bi svi ti uslovi 
bili dani. Jer uklonivši se vjetrovima i obilnim oborinama (nanosima 
snijega) na izloženim položajima, dolazimo mahom u gudure i kotline, 
u kojima opet nema dostatno svjetla ni promaje. Zato i nije čudo da 
smještaj mnogih vlasteoskih lugarnica nije baš sretne ruke, a to 
manje, što je mišljenje lokalne šumske uprave bilo samo konzuita-
tivno. 

2) T r a j n o s t građevine ovisna je o njenom položaju i soliđnosti. 
Kako se prvoj okolnosti nije dalo potpuno udovoljiti, to se potonjoj, 
naime soliđitetu građe, posvećivala velika briga. Najveća oštećenja 
čini vjetar, vlaga i preobilje oborina. Štetan se upliv vlage parališe iz
gradnjom betonskog ili kamenog podnožja zgrade od 1.20—1.50 met. 
visokog, a koji zalazi u zemlju od 0.50—0.80 metara duboko, zatim 
podlaganjem katranisanog papira i šljunčanim nasipom unutar temelj
nog zida. Istu svrhu ima i kamenom opločeni do 0.5 met. široki pojas 
oko zgrade, a i sindrom pokriveni drveni štit na južnoj, oborinama 
izloženoj strani zgrade. Debljina vanjskog kamenog zida iznosi do 40 
cm, a kod drvenog 20 cm bez morta. Ovako izvedeno ziđe odgovara 
svom zadatku. Pri tom valja imati u vidu, da je za drvene zidove upo-
Irebljena jelovina i smrekovina. dakle manje trajan materijal. Uplivu 
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se vjetra, naročito bure u primorskim planinama, izbjeglo pojačanom 
konstrukcijom krova. U Primorju je običajan više položit krov pokri
ven crijepom, rjeđe eternitom. U Gorskom Kotaru bolje odgovara strmi 
krov pokriven eternitom; rjeđe sindrom. 

3) O s v j e t l j e n j e ide uporedo sa zračenjem stana. I tu je ne
povoljan smještaj zgrade često onemogućio dovoljan pristup sunčanih 
zraka, jer se u šumskim kotlinama ovih planina može računati jedva 
na koji sat sunčanog svjetla, Pomoglo se tomu donekle izgradnjom 
većih prozora, vrata i visokim stropovima. Ali tu staje na put že
stoka i duga zima, kojoj ovakav stan teško odolijeva. Dimenzije se 
prozora na lugarnicama (dvostruki prozori) kreću 0.80/1.00—1.00/1.20 
m. Poprečna visina stropova ide do 4 metra. 

Sve što vrijedi za lugarnice, vrijedi i za gospodarske zgrade, da
kako u nešto užem obimu. Kaspored je prostorija u lugarnici ovisan o 
samoj gradnji, napose o tom, da li se u projektovanoj zgradi predviđa 
stan za jednog ili dvojicu lugara. Potonje ne držim shodnim, ma da u 
ovom vlastelinstvu ima više takovih slučajeva. I ako je sa gledišta 
uzajamne pomoći zajednički život dviju porodica jednakih prava i duž
nosti opravdan, on ipak, kako je iskustvo pokazalo, dovodi često do 
sitnih trzavica i kavgi, koje su svakako na štetu nužnoj disciplini po
moćnog osoblja. Još je važniji razlog, što se jednim stanom za više 
lugara nehotice koncentriše glavni nadzor šuma na bliži čuvarski 
srez, dok se udaljeniji više manje pušta s vida. 

Pitanje opskrbe vodom riješeno je na zaseban način u šumama 
Gorskog Kotara a zasebno u šumama primorskih planina. Izlazi to 
već iz prirode samog terena, koji je u Gorskom Kotaru pretežno škri-
ljevačkog sastava, a potom obilan vrelima i vodotocima. U Primorju 
pak naprotiv prevladava tipično kraško tlo, propusno i vodom siro
mašno. 

Prema tome možemo građevine i naprave za podmirivanje vodom 
na području ovog imanja svrstati u dvije grupe: 

I. R e z e r v o a r i (Wasserbecken) grade se u šumama Gorskog 
Kotara sa svrhom, da se izgradnjom zidanih komora spriječi otjecanje 
izvorne vode. Ovi sa tehničkog gledišta jednostavni uređaji baziraju 
na principu, da se voda iz vrela željeznom cijevi promjera 5—10 cm 
odvodi u betonski rezervoar, odakle se limenim vedrima grabi za po
trebu ljudi i stoke. Oblik je ovakovog rezervoara šuplja betonska 
prizma poprečno 2 met. široka i 2—3 met. duboka. Debljina zidova 
kreće se od 20—30 cm. Kako se radi o upotrebi izvorne vode, otpadaju 
ovdje sve ine detaljne gradnje (filtar, taložnjak, bistrište i t. d.). Pre
ljev (oduha) se suvišne vode izvodi otvorom u zidu rezervoara okre
nutim u dolinu. Cijela se naprava pokriva limenim krovom. U bli
zini službenih zgrada građe se iste naprave, ali većih dimenzija, pre-
svođeine poput čatrnja i proviđene sisaljkama. 

II. 0 a t r n j e (Cisternen) dolaze u primorskim šumama, gdje se 
prijašnji uređaji zbog posvemašnje nestašice izvorne vode ne mogu ni 
zamisliti. Velika je dnevna potreba vode — naročito za vrijeme suše 
— prinudila upravu posjeda, da izgradi ogromne čatrnje (preko 100 
m3 sadržaja). U novije vrijeme, kad se poslovanje u ovim šumama 
znatno uvećalo, nastala je potreba da se urede posebna pojila za stoku, 
čuvajući tako postojeće cisterne isključivo za porabu ljudi. Nažalost 
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ovi su vodni uređaji, radi skupoće gradnje i uzdržavanja, izgrađeni 
samo u neposrednim blizinama lugarnica, pa i ovo riješenje podmiri
vanja vodom ne bi moglo zadovoljiti potrebe, koje sobom donosi široko 
razgranjeni posao, kad ne bi duboke kotline ovih pianina sakrivale 
naslaga vječnoga snijega, odakle se najvećim dijelom podmiruju po
trebe poslenika i tegleće stoke, rasijanih kojekuda po terenu. 

Novije su čatrnje izgrađene u cementnom ziđu (Portland), a sta
rije u kamenom ziđu s mortom od crvenice i kreča. Debljina se njiho
vog zida redovno kreće oko 50 cm, a sliv im čine krovovi susjednih 
zgrada. Izgradnja taiožnjaka i filtara izvodi se na običajan način po
moću betonskih prostora na ulazu žljebne cijevi u kavernu čatrnje, a 
za punjenje filtara služi smrvljeni drveni ugalj, poznato sredstvo za 
cijeđenje kišnice. Prelijev suvišne vode izvodi se analogno kao i kod 
opisanih rezervoara. 

Vodne naprave i građevine traže stalne godišnje popravke i čišće
nja, a ta moraju biti izvedena na vrijeme i solidno. Malo zakašnjenje 
u čišćenju ili nepotpuni popravak prijeti zagaćenjem, zamuljivanjem i 
gubitkom vode. Sve to guta silne izdatke, pa nije čudo, da troškovi na 
ime opskrbe s vodom dosižu na ovom imanju horenđnu visinu. Dodajmo 
k tome još i uzdržavanje ostalih šumskih građevina, gdje se veliki dio 
građe (cement, mort, staklo, lim itd.) mora sa tržišta kolima dovoziti 
u daleke šumske predjele, lako je shvatljivo, da troškovi uzdržavanja 
premašuju pola milijona dinara godišnje. I tako objekti šumskog zgra-
đarstva znatno poskupljuju upravu ovog posjeda, no bez njih je ured
no gospodarstvo u ovim šumama nemoguće. 

Ne da se oboriti činjenica, da je pored svih ostalih šumarsko zvanje 
fizički najnapornije. Studen, kiša, oluja, žega, naposljetku i fizički 
umor uslijed prebijanja po vrletnim planinskim gudurama ometaju 
kontinuitet terenskog poslovanja ugrožavajući posleniku zdravlje a 
kadkad i život. Stoga mora ne samo intenzitet nego i racionalnost go
spodarenja povlačiti za sobom i pitanje uređenog šumskog zgradar-
stva. A ono je, kako vidimo, na ovom posjedu uz neke manje nedo
statke odlično riješeno. 

b) P r o m e t a l a 
Općenito je poznato, da ovaj posjed u izgradnji prometala stoji na 

prvom mjestu između svih ostalih šumskih domena u državi. Pa već 
i sama brojka od 150 km sveukupne duljine cesta u srazmjeru sa povr
šinom šuma pruža dovoljan dokaz veličine saobraćajne mreže. Da
kako, tu nijesu ubrojeni šumski putevi (2 m širine) i vlake, jer bi se 
tada gornji iznos najmanje učetverostručio. Da se shvati zamašaj ovih 
građevina, potrebno je uočiti goleme nepravilnosti terena, duboke 
kraške gudure i dulibe, koje stavljaju tako reći nesavladive zapreke. 

Šumska prometala sačinjavaju isključivo ceste, šumski kolni pu
tevi, vlake i staze. Ostalih saobraćajnih sredstava nema, a nijesu ni 
moguća. 

Drvo je uopće takav artikl, koji obzirom na svoj volumen i te
žinu ima malu vrijednost. Centar pak drvne produkcije nepristupačan 
je u ovim planinskim krajevima dohvatu velikih saobraćajnih linija 
(željeznica, more), i udaljen od drvnog tržišta. Sve te okolnosti pri
rodno još više obaljuju cijenu drveta. Uz ova općenita načela valja 
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imati u vidu i lokalne prilike, koje se u ovim šumama ispoljuju u dvije 
nijanse t. j . kao momenti šumsko-igoepodareke (prebirno gospodarenje, 
rasijanost malih «jedina), te i eminentno tehničke prirode (klizavo tlo, 
strmine i kotline). 

Sa šumsko-tehničkog gledišta na problem šumskih prometala je
dino je moguće riješenje izgradnja glavnih šumskih cesta (Haupt-
wege), povezanih u jednu cjelinu mrežom šumskih kolnih puteva (Sei-
tenwege). Izgradnju ostalih prometala, željeznica, točila, klizova i ži-
čara čine momenti lokalne prirode nemogućom i nepotrebnom. 

Razlika u tehnici gradnje izmedju cesta i šumskih kolnih puteva 
bazira na tom, što šumski putevi imadu manju širinu, manje radije 
krivina, a upotreba im je povremena. Stoga ih je veliki dio zarasao. 

Vlake i nogostupi služe više manje u čuvarske i uređajne svrhe, 
dok kao sredstva za transport šumskih produkata dolaze u malom obi
mu i sporadično. Širina se tih građevina kreće od 1—2.5 met., a pad u 
smjeru izvoza od 8—15 posto. Gradnja je njihova vrlo jednostavna, 
često su to samo kontinuiranom uporabom utrti saobraćajni potezi. 

Glavno je prometno sredstvo u ovom kraju c e s t a , čija gusta 
mreža uzdiže ovo vlastelinstvo daleko nad okolne komunalne i držav
ne šume, pa se na nju moramo malko pobliže osvrnuti. Mali dio današ
njih šumskih cesta datira još iz drevne prošlosti (Kamenjak—Platak— 
Gerovo; petnaesto stoljeće), ali pretežna ih je većina izgrađena pos
ljednjih 30 godina. A ta se pojava lako tumači, jer rapidno dizanje 
cijena građevnom drvu zahvata u glavnom tri minula decenija. Mimo-
gred budi rečeno, da svi tehnički radovi, koji se odnose na gradnju 
šumskih prometala, spadaju po propisima ovog vlastelinstva u po
dručje šumarske kompetencije. 

Uspon odnosno pad (naravno u smjeru izvoza) kreće se kod vla-
steoskih cesta od 5—8 posto; protupađovi se toleriraju maksimalno 5 
posto. Širina krune iznosi najmanje 3 metra sa ugibalištem, a 5 me
tara bez njih. Donja se granica širine cestovne krune (3 metra) poka
zala dugim iskustvom premalena, pa se svi popravci većeg obima u 
novije vrijeme na cestama ove širine izvode zajedno s proširivanjem 
krune. 

Odvođenje vode vrši se tizduž cestovnog tijela postranim grabama 
(Seitengràben), a popreko ceste češće putem utorenih jaraka (file, 
Quermulden) a rjeđe putem propusta. (Durchlàsee). Valja napome
nuti, da je voda najveći neprijatelj ceste, naročito u šumama Gorskog 
Kotara, gdje je daleko štetnija kao stagnirajuca nego kao tekuća, 
čemu je opet uzrok gusta zasjena okolne četinjave šume, koja priječi 
normalno ishlapljivanje. U Primorju je obratno; tu je daleko opasnija 
otičuća voda (nagli pljusci), dok stagnirajuće vode zapravo i nema. 
Uzrok je tu terenski porozitet i jakost insolacije, čega svega ni izda
leka nema u toj mjeri u Gorskom Kotaru. Sve je to utvrđeno skupim 
iskustvom uzdržavanja, pošto je vlasteoska uprava — unatoč pohval
nom uzdržavanju svojih cesta — poklanjala premalo pažnje isušivanju 
cestovnog tijela. Ukazuje se to u pitanju »svijetlih pruga« duž cestov
ne linije, čijem se otvaranju tek u najnovije doba pristupilo. 

Pokosi na glinenom tlu stoje u omjeru 1:1, a na vapnenom 1:1/3. 
Gledom na svedenost cesta valja istaći, da visina raspona luka obično 
ne premašuje 10 cm. 
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Radovi su oko projektovanja i izvađanja cestovnih poteza prilično 
jednostavni. Temelj cjelokupnog posla čini tačna orijentacija u najsit
nijim osobinama terena. Izviđanje terenskih prilika kod projektovanja 
cesta jedan je od najopsežnijih poslova. Tom se prilikom okularno pro
cjenjuje sastav tla, pad, odnošaj nasipa i otkopa i aproksimativne veli
čine radija krivina. Držim, da ovako detaljno terensko izvidjanje više 
odgovara pravoj svrsi, nego upotreba najtočnije karte sa izohipsama. 

G e n e r a l n o t r a s i r a n j e slijedi iza obavljenog terenskog iz
viđa, a sastoji se u nivelaciji unapred fiksiranih terenskih točaka, na
ravno u okviru dozvoljenog pada odnosno uspona. Radi pretežno str
mog, neprohodnog i krševitog terena zabacile su vlasteoske instruk
cije upotrebu bilo kakovog stroja za nivelovanje sa stativom kao ne
potrebnu i preskupu. Tom zadatku potpuno odgovara sidro za nivelo
vanje (Nivellieranker), čija konstrukcija vrlo nalikuje onoj Matthe-
sovog hipsometra. Jer aproksimativna tačnost nivelacije, koja je za. 
polaganje cestovne trase sasvim dovoljna, ne iziskuje potrebu savrše
nijih i kompliciranijih nivelacionih instrumenata. Pogotovo ne onda, 
kada terenske prilike njihovoj manipulaciji čine velike teškoće i 
uzrokuju gubitak vremena. 

Prilikom generalnog trasiranja snimaju se otprilike na svakom 
hektometru nagibi terena s istim instrumentom. Snimanje situacije 
trase vrši se redovno samo u slučaju, ako projektovana građevina pre
lazi i privatne posjede (ekspropriacioni nacrt). 

D e t a l j n o t r a s i r a n j e se odnosi na poznate poslove oko od
ređivanja radija krivina, snimanja uzdužnih i poprečnih profila, izra
čunavanja masa otkopa i nasipa i njihovog izjednačenja. 

Korekcije nul—linije kod iskolčenja prelaznih krivina, osnivaju se. 
kod starijih gradnja, na unapred fiksiranom radiju, čija veličina iznosi 
30—40 metara. Kod novijih se uzima za podlogu izračunavanje najma
njeg radija po poznatoj empirijskoj formuli iz dužine vozila (L) i ši
rine prometne cestovne površine (b): 

L2 

R = 
4b 

U tom se pogledu kod starijih gradnja mnogo griješilo. Ne samo 
što su se uzimali unaprijed fiksirani radiji, nego su se isti u terenu i 
okularno utvrđivali. Zbog toga danas nalazimo na mnogim starijim 
cestama preoštre zavoje, koji čine nepopravljive neprilike kod izvoza 
duljeg materijala. 

Radovi oko snimanja uzdužnih (dužine 1:1000, visine 1:100) i po
prečnih (1:20) profila oduvijek se vrše na običajan način, a tako i 
izračunavanje masa otkopa i nasipa (razdioba poprečnih profila u tro
kute) i njihovog izjednačenja (dizanje i spuštanje uzdužnog profila, 
pomicanje poprečnih profila). Napomenuti mi je, da — i ako su ovdješ-
nje terenske prilike više manje nepovoljne — ipak se u pravilu sva
gdje postizava jednakost otkopa i nasipa. Uzrok je u tome, što se trase 
kreću redovno u položitom terenu, gdje se spomenutoj ravnoteži lako 
može udovoljiti. Osim toga pruža ovaj krševiti teren gotovo na sva
kom mjestu, ili barem na vrlo kratkim distancama, prilično dobar gra
đevni materijal, pa kakav veći razvoz materijala ne ulazi uopće u 
račun. 
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Izvodjenje same gradnje vrši se prema poznatim naučnim zasa-
dama, s primjedbom, da se cestovno tijelo na tvrdom vapnenom terenu 
usiječe polovinom svoje širine u tlo, a na mekanom glinenom tlu cije
lom svojom širinom, pri čemu se otkop naslaže na vanjskom rubu kao 
utvrda. Utvrđivanje građevine biva u pravilu kamenom lomljenjakom, 
tučencem itd. (šosiranje), a rjeđe, i to tek na vrlo močvarnim mjestima, 
drvenom kaldrmom. 

Situacija se gotove ceste snima pomoću busolnog teodolita, a. pad 
pomoću Stampferovog stroja. 

T r o š k o v n i k je nadasve jednostavan. On obuhvata ukupne tro
škove i račun rentabiliteta. Kako se izvodjenje gradnje vrši u vlastitoj 
režiji, kod čega se radništvo akordira po tekućem metru, nije iskaz 
troškova ništa drugo nego produkat dužine projektovanog poteza i je
dinične cijene po tekućem metru. U ovim krajevima iznosi ona pro
sječno 70—80 Din. Eksploziv nabavlja sama šumska uprava i predaje 
radnicima uz kupovnu cijenu. Račun rentabiliteta bazira na početnoj 
vrijednosti periodične rente, koja predstavlja uvećanje novčanog pri
hoda uslijed izgradnje u toku izvjesnog broja idućih godina. 

Troškovi uzdržavanja cesta na ovom vlastelinstvu dosižu 800 hi
ljada dinara godišnje. To je najbolji dokaz, da su na ovom posjedu 
prometala ne samo dobro razvijena, nego da se i valjano uzdržavaju. 
Danas su ove ceste u daleko boljem stanju nego javne državne ceste, a 
kudikamo su u boljem stanju nego općinske ceste, s kojima je upore-
đenje uopće nemoguće. 

Vlasteoske ceste u Gorskom Kotaru vrše važnu funkciju ne samo 
kao transportna sredstva šumskih produkata, nego — prolazeći u svom 
toku livade i polja — služe i zemljoradničkom svijetu, — a svojim 
stalnim pravcima omogućuju žiteljstvu kontinuiranu zaradu (svaka 
šumska uprava ima pored ostalog radništva i jednog stalnog cestara). 
Tako svi izdaci oko uzdržavanja ovih cesta, kao i oni vlasteoskog 
zgradarstva, dolaze u ruke domaćeg pučanstva. 

Istu ulogu — samo potenciraniju, jer se radi o pasivnijem kraju — 
vrše vlasteoske ceste u Primorju. Nažalost, tu se ispoljuje teška mana 
ovih prometala, da te ceste slijedeći prirodnu gravitaciju terena, vežu 
ove površine s krajevima onkraj državne granice (Italija, Istra). A to 
je nenadoknadivi ekonomski gubitak, to teži, što se radi o pasivnom 
primorskom kraju, za čije su pučanstvo ove šume nepristupačne i iz
gubljene. Postojeće su spojke vlasteoskih šuma s Primorjem tehnički 
nedotjerane i manjkave, pa je isključena mogućnost, da služe dana
šnjim zahtjevima, kako sam to već u početku ove radnje naglasio. 

Ovo je pitanje već prije rata nastojala riješiti vlasteoska uprava. 
Međutim ono nije bilo tako akutno kao danas, jer su krajevi Istre, ka
mo prirodno gravitiraju ove šume, bili u sklopu jedne države. Uz to 
su prilike života bile u Gornjem Primorju povoljnije, a napokon i tada
nja razmjerno niska cijena drva ovih šuma nije podavala ni potrebe ni 
jamstva, da će se izgradnja jednog tehnički dotjeranog prometnog spoja 
isplatiti. Radi toga je ovo pitanje ostalo do danas neriješeno. 

Osnivanjem današnje naše države ulazi ova stvar u novu fazu. Nepri
rodna državna granica otcijepila je ove šume sasvim od naselja unutar 
države, a k tome oduzela našem narodu vrelo zarade, grad Rijeku 
(Fiume). I tako su nastale teško podnošljive prilike, koje što dalje, 
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to više ugrožavaju ne samo napredak, nego i opstanak pučanstva u 
Gornjem Primorju. Otvoriti pak ove šume našem narodu, koji će u nji
ma nać-i zarade kao radnik, vozač itd., znači stvoriti prvu etapu u rje
šavanju ekonomske bijede Gornjeg Primorja. 

Prije dvije godine stavljeno mi je od vlasteoske uprave u dužnost, 
da potražim tehnički moguće spojeve ovih šuma s krajevima unutar 
države. Pa zbog zamašnosti stvari u našem narodnom gospodarstvu, — 
a i zbog toga, što sam te prilike po službenoj dužnosti u detalje pro
učio, iznijeti ću u krupnim crtama one momente, koji mogu biti od inte
resa za širu javnost. 

Glavne značajke konfiguracije terena primorskih šuma (gospod
stvo Grobnik )te jedine dvije ceste9), koje ove šume vežu s Primorjem 
(Grobniština), spomenuo sam na početku. 

a) I s t o č n i d i o grobničkog područja presijeca istorijska cesta 
Kamenjak—Gerovo (vidi Pregledni Nacrt). Ona se na Kamenjaku pri
ključuje Lujzinskoj cesti (odatle do Sušaka 16 km). Uprkos velikih 
tehničkih nedostataka te stare ceste (strmine, protupadi) kreće i 
danas njom najveći dio izvoza iz ovoga dijela područja. Nu kako taj 
dio područja čine pretežno čiste srednjedobne bukove sastojine, koje 
se sada proreduju (ugljarenje), a konačno i stoga, što je on znatno viši 
i manje površine nego zapadni dio, to ovaj spoj otpada iz kombinacije, 
da se njegovim preloženjem unificira cjelokupni izvoz iz ovih šuma u 
krajeve unutar države. 

b) Z a p a d n i d i o ovih šuma vezuje s Primorjem cesta, koja po
činje kod šumskog predjela Suho (vlasteoska lugarnica, sklonište i 
stjecište šumskih cesta, 1023 met. nad morem) i prelazi u strmom 
usponu (15 posto) spomenuti južni planinski lanac preko sedla Previ-
jak (između gorskih sklopova Obruč i Grleš, 1140 met. nad morem), 
pa se djelomično spušta povoljnim (8 posto), a djelomično strmo
glavim padovima (25 posto) na Grobničko polje (200 metara nad mo
rem), gdje se priključuje Lujzinskoj cesti (do Sušaka 10 km). Ovaj 
spoj ima daleko više tehničkih nedostataka nego onaj u istočnom di
jelu, ali veže goleme komplekse pretežno zrelih smrekovih i jelovih 
š\ima, a počinje od gotovo najniže točke posjeda. Na tu — za danas 
nepovoljno građenu — cestu gravitiraju znatne površine (6000 jutara) 
vrlo vrijednih šuma, čiji izvoz uslijed neuporabivosti iste odlazi tre
ćom, ovdje još nespomenutom, cestom (Suho—državna granica, 4 km) 
preko u Tulsku Veneciju (Italija). 

Osim ovih dviju, pod a) i b) navedenih cesta, ne postoji više ni
kakav spoj, koji bi ove šume vezao s tržištem unutar države. Planine 
južnog lanca imadu samo dva moguća prelaza ispod 1200 metara nad
morske visine, a tim previjama idu navedena dva poteza. Ne može se 
prema tome ni pomišljati, da bi izgradnja nekog sasvim novog poteza 
tehnički i gospodarski zadovoljavala. 

Preostaje nam jedini izlaz, preloženje postojeće ceste Suho—Pre-
vijak—Grobničko polje. Ono se ima provesti mjestimično i u duljim 

9) U pregleđnom su nacrtu označene osim ovih još dvije ceste; jedna ptolazi s li
jeve strane do vrhunca Crni Vrh, — a druga s desne strane Vel. Pliša na Jelenje. No 
obadvije su radi velikih strmina i protupadova za kolni promet nesposobne, pa služe 
samo z?. pješake. Pisac. 
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linijama, od kojih je najvažnija ona preko samog sedla. Zadatak sastoji 
u tom, da se ublaže protupadovi (15 posto na 5 posto) od ishodišne 
točke (Suho) do vrha sedla, te da se smanje prestrmi potezi (25 posto 
na 8 posto) od sedla do Grobničkog polja. Današnje su prilike takove, 
da na liniji protupadova može vući jedan par konja tek pola kubnog 
metra, a dalje uz strmine do dva kubna metra, ali uz dvostruke koč
nice. 

Tehničko riješenje ovog zadatka uslovljuje produljivanje cestovne 
trase mjestimično po 2—3 km, a sumarno na cijelom spoju circa 10 km. 
K tome tu nužno iskrsava veći broj serpentina i rampi, koje u ovoj 
vrleti povlače za sobom velike zemljoradnje. Sve to nerazmjerno po
skupljuje izgradnju, i stoga se to pitanje nije do danas riješilo. 

Cjelokupni troškovi djelomičnih preloženja na ovoj cesti ne pre
laze, po mojim računima, pola milijona dinara. Nažalost, pošto cesta 
prelazi u tri četvrtine svoje duljine privatno i komunalno tlo, ne može 
se od vlasteoske uprave tražiti da ona snosi sve građevne troškove, a 
dapače i troškove otkupa zemljišta. Mimo toga ni promijenjeni smjer 
izvoza ne bi drvu ovih šuma ništa uvećao vrijednost, jer ono, izvažano 
i preko granice, ima visoku cijenu. Naprotiv bi drvo općinskih šuma 
znatno poraslo u vrijednosti, a okolni žitelji dobili mogućnost zarade. 
Tu je dakle nužna saradnja žiteljstva, a pošto je ono ekonomski ne
moćno, nužna je saradnja države. 

Ova je stvar i danas još uvijek na dnevnom redu. Ne prejudicira
jući njezinom konačnom riješenju, moram ustvrditi, da se realizacija 
ovog projekta mora u interesu naroda i šumoposjednika u što skorije 
vrijeme provesti. Moja je intencija, da ovim kratkim osvrtom na pro
blem izvoza iz vlasteoskih šuma pružim široj javnosti najmarkantnije 
konture. Tako će se barem donekle moći stvoriti sud o važnosti vla
steoskih prometala ne samo u šumskoj, nego i u općoj privredi. 

Saobraćajne prilike na ovom velikom posjedu očito svjedoče, kako 
bez izgrađenih prometala nema intenziteta gospodarenja. Ako ovdje 
još i imade ekstenzivnosti, to se ona odnosi samo na one komplekse, 
koji su van dohvata prometne mreže. Moje je pak uvjerenje, da je bez 
uređenog saobraćaja iluzoran i svaki strukovni rad šumara, jer svim 
drugim sredstvima ne možemo glavnom proizvodu našega rada dati 
onu vrijednost, koja mu po njegovoj upotrebi u raznim granama pri
vrede čovjeka pripada. Dok ne riješimo zadaće uređenja saobraćajne 
mreže diljem otadžbine, dotle je vrijednost našega rada samo fiktivna 
i imaginarna. 

Z a k l j u č a k 
Keasumirajući sve što je rečeno, dolazimo do zaključka, da se go

spodarenje na vlastelinstvu Thurn Taxis razvija u pravcu, po kom bez 
suvišnih eksperimenata a uvažujući lokalne kako klimatske tako i pe
dološke prilike nastoji izvući što veću moguću korist. Ono je konzer
vativno, jer u svojim metodama ne zakreće ni na lijevo ni na desno, 
nego već preko pola stoljeća podržaje stalnu osnovnu liniju. 

Da je to opravdano, suvišan je svaki dokaz. Svjedoči za to današ
nje stanje vlasteoskih šuma. Šumarstvo planinskih domena ne može 
biti objektom za primjenu neprokušanih nazora a niti smije praviti 
skokove, a da u isti mah ne izlaže opasnosti svoj temeljni kapital — 
šumu. 
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Prije nego zaključimo naše izvode bacit ćemo kratak pogled na 
istoriju ovoga posjeda"). Njegova povijest zadire u burnu prošlost 
hrvatskih velikaša Frankopana i Zrinjskih, čije je bio vlasništvo. 
Njihovom se inicijativom i troškovima podigla u Gorskom Kotaru 
željezarska industrija (XVI. stoljeće), koja je brzo nakon njihove ka
tastrofe nestala. Godine 1544. zaključi Stjepan Frankopan, nazvan 
knez od Ozlja, sa svojim šurjakom grofom Nikolom Zrinjskim for
malnu zajednicu dobara (»eine formliche Giitergememschaft«) kao 
osnovku za obrambeni savez protiv Turaka, — a u cilju zaštite svojih 
hrvatskih posjeda. Tako dobije Nikola Zrinjski, poznati hrvatski junak 
iz sigetske tragedije (god. 1566.), udio na imanjima Ozalj (kraj Kar
lovca), Brod i Grobnik. Kasnije — prilikom ponovne diobe frankopan-
sko—zrinjskih dobara — dođe grad Ozalj zajedno s gospoštijom i 
gradom Grobnik u vlasništvo obitelji Zrinjskih, dok gospoštija i grad 
Brod ostade kao isključivo vlasništvo frankopanske kuće. Gradovi 
Brod, Grobnik i Ozalj dijelili su s ovim slavnim porodicama mnoge 
ugodne i sretne dane, a gledali su i propast njihovih zadnjih odvje-
taka. Poznato je, da su urotnicima protivu bečkog imperija, Petru 
Zrinjskom i Krsti Frankopanu, u smislu smrtne osude u Bečkom No
vom Mjestu god. 1671. bila zaplijenjena i oduzeta sva imanja u korist 
države. Tako je i ovaj posjed došao u ruke kraljevskih komora u 
Grazu i Požunu (Pressburg). — Ovo stanje potraja sve do godine 
1725., kadno ovaj posjed zajedno s gradom Ozljem — koji do danas di
jeli s njim zajedničku sudbinu — prelazi putem zamjene u vlasništvo 
grofa Eajmonda Perlasa, koji je u tu svrhu odstupio državi svoja 
imanja u Italiji (Sicilija i Abruzzi). Iz ruku grofova Perlas za vlada
nja Marije Terezije (god. 1766.) dolazi ovo vlastelinstvo kupoprodaj
nim ugovorom u vlasništvo grofa Theodora Batthyanyi-a. U to se vri
jeme počinju prvi puta uređivati ove šume, čemu za dokaz imamo sa
čuvane nekoje pregledne karte-11) Za vrijeme vlasništva Batthya-
nyi-eve obitelji provedena je na ovom posjedu segregacija s bivšim 
kmetovima (god. 1867.) po tadanjem riječkom sudbenom stolu kao ur-
barskom sudištu. Obitelj Batthyanyi, dobro poznata u hrvatskoj poli
tičkoj povijesti, držala je ovo imanje sve do godine 1872. kada ih je 
prodala kneževskoj obitelji Thurn Taxis. Tako i povijest šuma ovog 

10) Istoriokii «u podaci uzeti iz djela J. B. Mehler: »Pas fiirstliche Haus Thurn und 
Taxis in Kegensburg«, — izdano u Regensburgu (Bavarska) god. 1898. str. 226—228. 

u ) Najstarije karte ovog posjeda, koje su do danas sačuvane u centralnom uredu 
vlastelinstva (Delnice) jesu: 

a) »Mappa der Hoch-Reichs-Graefl. Theodor Batthyanyischen Herrschaft Grobnik, 
nebst Bemerkung deren mit fremden angrenzenden Herrschaften, — Anno MDGCXC111. 
(1793. Mjerilo nije zabilježeno). 

b) »Grenz-Karte der Excellenz graeflich Theodor Battyanyischen Herrschaften 
Brood und Grobnik, mit đem commercial District Buccari, — Anno 1804.« (Mjerilo nije 
zabilježeno). 

c) >Broullion der graefl. Theodor Bathianischen Herrschaft Brood, — Aprilis 
18}3, — Maasstab von 2400 Klaftern«. 

d) »Plan von dem Judieal Hprvapzkp liegenden Dorfe GASPARCZI zur Hoeh-
graefliçh Thepdpr Batthyanis.chen Broder Herrschaft gehoerig, — Aprilis 1813, — 
Maaszstab von 250 Wiener Klaftern». 
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vlastelinstva imade udio u općoj, slavnoj ali krvavoj i tužnoj prošlosti 
našega naroda. 

Pređimo na glavni supstrat mojega temata, ulogu ovog posjeda 
u ekonomiji domaćeg žiteljstva. Naglasio sam već, da svako gospoda
renje sa šumama, makar koliko su one u svojim velikim površinama i 
privatna svojina, mora imati opći nacijonalno ekonomski karakter. To
kom ovog kratkog prikaza provejava ta značajka ovih šuma na više 
mjesta. Kušajmo je malo promotriti. 

Poznato je, da narod ovih krajeva č u v a i š t e d i š u m u . Nema 
tu veliki šteta, požareva, iveranja i t. d. Seljak ne ugrožava šumu, 
on je dapače štiti. Ovo nastrojenje nije kratkog vijeka, već ono broji 
decenije. Pita se, koji su momenti uplivisali na psihozu ovdjašnjeg na
roda, da on prema šumi zauzme sasvim drugi stav, nego njegovi su
sjedi iz područja državnih šuma. Zabluda je, kad se tvrđi, da ovdješnje 
stanovništvo stoji u prosvjetnom, socijalnom i ekonomskom pogledu 
daleko iznad stanovništva ostalih krajeva države. Ako šuma i jest 
glavno vrelo privrede, ne slijedi, da se ona po logici neukog čovjeka 
ima štediti u svom temeljnom kapitalu za buduće generacije. 

Naš narod, iako nije baš golubinje ćudi, nerado posiže protu
pravno za onim, što može uz mali trud zakonitim putem postići. Mo
ramo se zaustaviti na činjenici, da je seljak iz vlasteoskih šuma Thurn' 
Taxis oduvijek mogao namiriti svoje potrebe u svako doba i uz povolj
nije uvjete (brže, jeftinije i sigurnije) nego iz državnih, a dapače i 
svojih komunalnih šuma12). Seljak u pravo vrijeme i potpuno namiren 
u svojoj potrebi ne osjeća nužde, da protuzakonito zahvata u šumu i 
da bude njezin zatornik. Zbog toga su u ovim krajevima šumske štete 
sasvim nepoznate, a koje se — priznati se mora — često počinjaju iz 
nužde. Ovamo valja ubrojiti sve šumske poslove, u kojima je seljak 
našao zaradu. I ne samo to, nego je tijekom dugog vremena uvidio naš 
svijet, da se svi šumski radovi vrše u svrhu, da se uzgoji ljepši i bolji 
materijal, kojega će iskorištavanje njemu nositi najveći dio zarade. 
Ovdašnji je seljak n svoje oči vidio odlične rezultate racionalnog' 
šumskog gospodarstva. On nalazi zaradu kod gradnje i popravaka 
šumskih prometala i građevnih objekata, koji će opet ponajviše samo. 
njemu olakšavati saobraćaj i poslovanje. On je uvidio, da mu te šume; 
ne će oduzeti nikakva firma ni koncesija, već će ih iskorištavati on 
sam. Ove se činjenice, s koje god ih strane promatramo, ukazuju kao 
djela vlasteoske šumske uprave. 

Ako bi se moglo posumnjati, da ovo pedesetgodišnje djelovanje 
šumoposjeđnika nije vođeno altruizmom, to valja imati u vidu, da kao 
nacijonaini ekonomi moramo posmatrat ine intencije nego djela. Samo 
tom djelovanju moramo pripisati razvoj svijesti i nastrojenja ovog na : 
roda naprama šumi i šumarstvu. Tako se ono dade jedino i protuma
čiti. Svega toga u ostalim šumama ove države ne nalazimo. 

Nadalje nas ovdje interesira s t a n j e o v d j e š n j e d r y n e in-,-
đ u s t r i j e . Utvrdili smo, da se ono razmjerno ostalim krajevima đr : 
žave nalazi na doličnoj visini, te da je sva u rukama malog domaćeg 

u ) Brzina doznake, točnost u procjeni količine i kakvoće" traženog đrveta, povolj
nije cijene [ispoređi »Cijenik šumskih proizvoda kr. direkcije šuma u Zàgreira (ôgrevno 
drvo,'banovinske i kraške šumske uprave) za god! 1926.«, te>Cijenik za šumske : glavne; 
i použitke« vlastelinstva, god. 1926.], način plaćanja ï mogućnost" lakog rzvoza. ::" "•• 
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kapitala. To je nacionalno ekonomski plus, kojeg u drugim krajevima 
države u ovoj mjeri ne nalazimo. Nastaje pitanje, koji su uzroci, da se 
u ovim krajevima nije podigla velika a napose strana industrija. Staro 
je ekonomsko pravilo, da veliki obrt zatire mala preduzeća iste vrste. 
Svakako dakle mora postojati u razvoju šumsko-privrednih prilika 
upliv trećeg najbližeg faktora — šumoposjednika. 

U tom je pogledu izvršilo ovo vlastelinstvo jednu odličnu nacio
nalnu zadaću. Cijela je povijest šumske privrede ovoga kraja tijesno 
povezana o povijest ovoga posjeda. Početak je gotovo svakog šumsko-
privrednog preduzeća obilježen direktnom pomoći vlasteoske uprave 
(osiguranje sirovine na manji ili veći niz godina), ili pak indirektnom 
(kreditiranje izvoza, visine plaćanja prema količini izvoza), a to se sve 
u potpunom obimu i danas provađa1*). Konačno rasijanost malih sje-
čina (prebirno gospodarenje) i mnogostrana gravitacija šumskih pro
metala više konvenira malim lokalnim preduzećima, nego jednoj veli
koj industriji, koja traži velike suvisle komplekse (a po tom i sječine) 
i gravitaciju prometala u jednom pravcu. Tu dakle leži glavni uzrok 
današnjeg stanja ovdješnje šumske privrede. To su stanje stvorile 
vlasteoske šume i njihova uprava. Ovakovu funkciju ostale šume naše 
države nijesu vršile. 

Ne smijemo mimoići ni a k t i v n i r a d v l a s t e l i n s t v a na h u 
m a n o m i k a r i t a t i v n o m p o l j u . Ovamo ulaze redoviti (patro
nati) i vanredni izdaci (potpore u nezgodama, kod požareva i t. d.) u 
naturi (besplatna, građa) i u novcu. Ovi troškovi premašuju stotine 
hiljada dinara godišnje. 

Teško je ocijeniti ovaj rad. On je sitan i neprimjetljiv, te ne do
nosi sa sobom bučna priznanja. Pogotovo ne danas, kadno poratni po
remećeni pojmovi reda, pravednosti i morala negiraju vrednote sya-
kog djelovanja, koje ne pogoduje časovitom nastrojenju širokih masa. 
Tu je tragika našega vremena. U analizu se i ocjenu ove ekonomske 
uloge ne mogu upuštati, jer mi nije poznato, u kolikom je obimu vrše 
uprave ostalih šuma otadžbine, pa mi je upoređenje nemoguće. 

Ova tri momenta u glavnom karakterizuju važnost ovih šuma u 
gospodarskom životu ovdješnjeg naroda u toku posljednjih pet dece
nija. Nužno moramo zaključiti, da je ovo šumsko gospodarstvo oduvi
jek odlično vršilo .svoju zadaću, te da se je ono obzirom na ostale 
šume ove države najviše približilo svojoj pravoj svrsi. Ako bi se uopće 
u ovom pogledu mogao naći kakav prigovor radu vlasteoske uprave, 
to bismo eventualno mogli zastati na činjenici, da strukovno gospoda
renje na ovom posjedu nije do u najnovije* doba bilo povjereno doma
ćim stručnjacima. I tako je povukla sudbina pisaca ovih redaka, da 
žalibože tek kao prvi domaći sin sarađuje u strukovnoj upravi ovog 
vlastelinstva. No unatoč toga, moram priznati, da je rad vlasteoske 
uprave, u kojoj su sudjelovali strani — napose njemački stručnjaci —, 

13) Plaćanja se na vlastelinstvu vrše ne obročno nego prema količini izvoza. Upla
ćena svota dosiže vrijednost samo onog dijela materijala u šumi, koji će kupac smjesta 
odvoziti. U slučaju opravdane finaneijetod nužde dozvoljen je kredit. — God. 1925. za vri
jeme privredne krize oprošteno je odlukom Vrhovne uprave posjeda (27. IX. 1925. br. 
897.) trgovcima 20 posto od đostalne cijene, t. j . snižena je od 128 dinara na 102 dinara. 
Prema tomu je u priloženom diagramu »Kretanje cijena« označena za god. 1925. postig
nu! a, a ne de facto i uplaćena cijena. 
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bio oduvijek stvarno u korist naroda, što očito svjedoče iznesena 
fakta. Oni su na naše tlo prenesli dobro prokušane metode gospodar
stva iz svoje domovine i tako stvorili ove divne šume, — primjer ra
cionalnog gazdinstva, kakovog u našoj državi uzalud tražimo. Mi da
nas ne možemo drugo, nego da njihov rad nastavimo istim zacrtanim 
smjerom. Svako skretanje i svaka reforma u bilo kojem obliku ugro
žava ove šume, a s njima i vitalnu egzistenciju ovdašnjeg naroda,. 

* * * 
Smatrao sam svojom dužnošću, da pred stručnu javnost iznesem 

glavne kriterije gospodarenja na ovom posjedu kao i njegovo značenje 
za privredu ovoga kraja. Ne spada u područje ovog temata činjenica, 
da je u našoj široj javnosti pitanje ovog posjeda uzvitlalo mnogo pra
šine te da se s vrlo malo poznavanja i nepravedno prosuđivalo. To je 
uostalom nama i našim prilikama prirođeno. 

Mislim da sam pišući ove retke uradio svoju dužnost i kao ekonom 
i kao član ove države. Vjerujem da će ovo vlastelinstvo ostati kao 
zeleni otok usred mora izdevastiranih šuma, koje dnevice političko-
partajska hidra nagriza i poništava. Dok se u ovim šumama najbolje 
manifestuje blagosloveni rad šumara, dotle drugdje u otadžbini pada 
taj silni narodni imetak žrtvom poznate naše destruktivnosti. Gola 
briga za samu sadašnjost — ta osobina polukulturnih naroda — brzo 
će prometnuti šume širom domovine u goli krš i puste planinske gu
dure koje će kao sive i beskrajne sablasti potomcima kazivati teške 
grijehe naše generacije. 

Les forêts et les économies privées. Une description des forêts et de l'économie 
forestière de la grande propriété Thurn-Taxis en Yougoslavie. 

Rédaction 
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Ing. ADOLF JOŠOVEC : 

GUBAR U ŽUTICI GODINE 1927. 

U
god. 1927. pojavio se gubar u 2utici u manjoj mjeri nego li 
do sada, pa se prema svemu čini, da već epidemija gubara 
jenjava, i da je već nastupila degeneracija. U god. 1926. bila 
su odložena jaja gubareva u znatnoj mjeri na površini od 
720 kat. jul., u neznatnoj mjeri na površini od pp. 1000 kat. 

jul. Prema tome je ove godine brst gubara u prvospomenulim dijelovi
ma bio potpun, a u ostalim djelomičan. Ove je godine gubar odložio jaja 
u mnogo manjoj mjeri i to u znatnoj množini na površini od 350 kat. jul., 
a u neznatnoj mjeri na površini od 300 kat. jut. Uporedivši množinu od
loženih jaja s prošlogodišnjim može se pouzdano zaključiti, da na go
dinu množina gubarevih gusjenica ne će biti velika, te će prema tome 
i ia epidemija naskoro završiti. 

Medljika je stalni gost 2uiice, te se pojavljuje svake godine bez ob
zira na pojavljivanje gubara i to u podvodnim močvarnim dijelovima u 
većoj množini. Njezina je pojava vezana uz stanovite predjele, gdje se 
pojavljuje redovito, a inače sporadički. U onim dijelovima, gdje se me
dljika pojavljuje redovito, pojavilo se i sušenje hrastova pojedinačno 
već i prije pojave gubara, a sa pojavom gubara se to sušenje uvećalo. 
Dapače lokalno je nastalo posvemašno sušenje sastojina na većim po
vršinama. Tako su se već u prošlim godinama osušile hrastove sastojine 
u većim površinama, o čemu sam u dosadašnjim referatima izvijestio. 

U većoj opasnosti, da se osuše, nalaze se još sastojine na površini 
od pp. 240 kat. jut., južnog dijela Žutice između Česme i Crnca, u nižim 
položajima, gdje se medljika redovito pojavljuje. Već dosadašnjim po
jedinačnim i hrpimičnim sušenjem te su sastojine vrlo proređene. Naj
veću otpornost sušenju daju za sječe zrele sastojine Vratoč i Selišće, 
koje su vanrednog uzrasta, povoljnih uzgojnih prilika te znatne tehničke 
sposobnosti, a medljika je iamo> samo sporadička. I ako je gubar u tim 
sasiojinama harao bez prekida već od god. 1923. nije se moglo do ove 
godine naći nijedno suho stablo. Istom ove godine, kad se medljika baš 
u ovim dijelovima u velikoj mjeri pojavila, osušilo se pp. 500 hrastovih 
stabala i to samo na nižim položajima i stabla manje tehničke vrijedno
sti sa slabim krošnjama i većim dijelom potištena u gušćem sklopu. 
Droj posušenih stabala prema broju zdravih stabala, koji iznosi pp. 
10.000 hrastova, upravo iščezava, te ni najmanje ne utječe na obrast sa
stojine. Pošto prema gore rečenom epidemija gubara rapidno jenjava, 
a niti je gubar ove godine odložio jaja u tim sasiojinama, pa niti u bli
zini njihovoj, sigurno je, da nema opasnosti, da će se te sastojine kao 
ukras 2ulice i kao jedne od najvrijednijih hrastovih sastojina naše dr
žave osušiti. 

517 



Motrenja gubara ove sam godine nastavio, te sam u mogućnosti, 
da upotpunim svoja opažanja iz godine 1926. priopćena u Š. L. 1926. str. 
538. Ovogodišnja sam opažanja vršio većim dijelom lično a opažanja 
upućenoga lugarskoga osoblja lično sam kontrolirao. Podatke sam bi
lježio u posebno za to sastavljenom iskazu, kojega ovdje priopćujem. 

Vremenske prilike. (Temperatura, vjetar). S početka hladno, vjetar 
sjevernjak, a zatim toplije oblačno s malo kiše. Početkom aprila jaki 
mraz. Od maja vruće bez kiše. 

Slanje poplava. Poplave je bilo samo koncem maja i to malo. 
Dan listanja pojedinih vrsli drveća. Listanje je kod pojedinih vrsta 

drva započelo i to: joha i grab 8. aprila, jasen i brijest 12., a rani hrast 
15. aprila. 

Slanje gubareve zaraze. Zaraza gubara je bila potpuna. Legla su 
bila gusto posuta do 10 m visoko po deblu i granama i to na grabu više 
nego na hrastu. 

Početak leženja gubarevih gusjenica. Prva leženja gubarevih gu
sjenica opažena su dne 15. aprila i to na rubovima i na sunčanoj strani. 

Tok leženja gubarevih gusjenica. U početku se gubar jedno 3 dana 
legao vrlo sporo, a poslije naglo, te je do konca aprila završeno. 

Množina izleženih jaja. Od gubarovih jaja izleglo se oko 60—70% i 
to približno svuda pojednaiko. 

Dan milenja gusjenica na stablo. Gusjenice su ostale 2—3 dana na 
leglu, a zatim su tek uzmilile po stablu do lista. 

Jakost bršlenja prije prelaženja. Mlade su gusjenice s početka bile 
spore i trome, pa je brštenje prvih 14 dana bilo slabo, ali nakon toga 
vremena upravo vidljivo. 

Dan i jakost prelaženja gusjenica. Prelaženje gusjenica započelo 
je 5. maja u masama. Tom su zgodom gusjenice obrstile list podstojnoga 
drveća i grmlja, dapače i travu i šaš. 

Vladanje gusjenica kod bršlenja. Gusjenice su cijelo vrijeme bršle
nja bile živahne i nijesu pokazivale nikakvu tromost. 

Vrijeme zakukuljivanja. Prve kukuljice opažene su 6. juna, a zaku-
kuljivanje bilo je u početku sporo. 

Dan letenja leplira. Prvi je leptir opažen 16. juna, a već 20. juna bilo 
je mnogo leptira, a vidjevali su se do 5. jula. Omjer ženki prema mu
žjacima bio je 1 : 2. 

Odlaganje jaja. Jaja su ženke odmah odlagale i dosta gusto. 
Slanje sastojina nakon bršlenja. Sastojine su bile potpuno obrštene. 

Obršten je bio hrast, grab i grmlje potpuno, a joha djelomično. 
Opažanja neprijatelja. Osa-najeznica opaženo je vrlo malo kao i 

muhâ gusjeničarki. Od ptica opaženi su za vrijeme brštenja u velikoj 
množini čvorci, kojih je poslije nestalo. Opaženo je, da žabe žderu gu
sjenice i leptire. 

Dan ponovnog listanja. Hrast je ponovno počeo listati 16. juna. 
Pojava medljike. Medljika se pojavila između 20. i 30. juna u znat

noj množini, te je mjestimice sav list pobijelio. 
Sušenje hrastovih stabala. Sušenje stabala bilo je samo pojedince, 

a u većoj mjeri hrpimično po močvarnim dijelovima. 
Pojava kornjaša. Potkornjaci opaženi su su samo u stablima, koja 

su se počela sušiti. 
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Promatrajući gube u jeseni za lijepa sunčana vremena mogao sam 
konstatirati, da su se već u jeseni izlegle gusjenice po 2—3 u pojedinim 
gubama, ali dalje od mjesta leženja nijesu oipuzale, već su i tamo za 
kratko poginule. Kroz zimu su gube izgubile žućkastu boju, te su popri
mile neku pljesnivu boju. Prema ovim znacima zaključivao sam, da je 
nastupila degeneracija gubara, što se i potvrdilo, jer je 30—40% jajašaca 
ostalo jalovih. Naravno da je brst ipak bio potpun, jer su se jajašca 
nalazila u znatnoj množini. 

Leženje gubara pada u vrijeme listanja glavnih vrsti drva, čiji list 
služi za hranu gubarevoj gusjenici. Iz toga je posve razumljivo, da se 
podaci o biologiji gubara u njemačkoj literaturi ne slažu s našim poda
cima. Prema prošlogodišnjem zapažanju ove se godine gubar legao 
nešto kasnije. Razlog će valjda biti taj, što je ove godine početkom 
aprila bio velik i jaki mraz, koji je spriječio ranije leženje. Ostalo je 
vrijeme bilo vrlo pogodno za razvoj gubara, jer je bila suša. 

Prelaženje gusjenica bilo je ove godine ranije, jer je na manjem 
prostoru bila veća množina gusjenica, pa su i prije dovršile brštenje na
padnutih sastojina. Prelaženje gusjenica bilo je u velikim masama, jer 
zaprijeka nije bilo, a jednom su zgodom mase gusjenica priječile prolaz 
vlaka industrijskom prugom. 

Zakukuljivanje gusjenica uslijedilo je u isto vrijeme kao i prošle go
dine, a isto tako i let leptira. Omjer ženki i mužjaka bio je isti t. j . 1 : 2. 

Odlaganja jaja uslijedilo je odmah poslije leta, te su jaja odložena 
gusto i visoko više po grabu nego po hrastu. U saslojinama, koje su ove 
godine bile zaražene gubarom, ne može se sada naći gubarevih jaja, 
što je znak, da se gubar otselio u druge sastojine. Selenje je moglo biti 
potpuno, jer nije bilo nikakovih zaprijeka, pošto su radi suše svi kanali 
i jarci ostali cijelo vrijeme suhi. 

Od "neprijatelja gubarevih opaženo je i ove godine vrlo malo osa-
najezniea i muha-gusjeničarki. Od ptica opažena su mnoga jata čvo-
raka, ali samo za vrijeme brštenja. Da bi se čvorak hranio gusjenicama 
nije se moglo opaziti. Medjutim je opaženo, da se žabe hrane gusjeni
cama i leptirima gubara. Za vrijeme spuštanja gusjenica sa drveta opa
ženo je oko stabla mnogo žaba, gdje vrebaju. Čim se gusjenica spustila 
nisko zemlji, žaba je zaskočila i gusjenicu progutala. Taj je pojav bio 
dosta čest tako, da se može pozitivno ustvrditi, da se žabe hrane guba-
revim gusjenicama. Da li je to samo slučaj ove godine, kad je bila suša, 
ili je to redoviti slučaj, ne može se ustvrditi, pošto se dosada to nije ni 
opazilo. À i ove godine se to slučajno opazilo, pa se tome posvetila ve
ća pažnja. No po mojem mišljenju ne će to biti od većeg utjecaja za ta
manjenje gubara, pošto se gubar i dalje zadržao još u znatnoj mjeri, 
premda i žaba imade vrlo mnogo. 

Medljika se pojavila ove godine između 20. i 30. juna i mjestimice i 
takvoj množini, da je sav list pobijelio. 

Posljedice ovogodišnjeg haranja gubara i medljike nijesu još posve 
vidljive. Za sada imade samo pojedinih sušaca i to po nižim položajima, 
te u predjelima, gdje se sušenje i dosada pojavilo. Drugi su predjeli 
ostali pošteđeni. Pravu sliku sušenja dat će naredno proljeće. 

Time bi uopće završio svoja opažanja o gubaru, pa ću biti zadovo
ljan, ako sam i najneznatniji dio pridonio za upoznavanje toga našega 
najvećega štetnika. 

519 



Инг. ВОЈНО КОПРИВНИК: 

ХИСТОРИЈАТ И ЦИЉ НАШИХ ЛОВАЧКИХ 
ОРГАНИЗАЦИЈА 

После завршеног рата, y тако вруће очекиваној ослобођеној и ује-
дињеној Отаџбини, појавила ce одмах н y редовима наших ло-
ваца мисао за што бржом, што јачом и јединственом организа-
цијом. Али овај посао наишао je y почетку на тешкоће, не толи-

ко због различитог менталитета — јер су ловци no природи свога ју-
начкога спорта међусобом блиски и дружељубиви — него ради разно-
ликог законодавства. Тако ce могла већ од почетка организовања ло-
вачких редова олажати тенденција, да ce исти удружују no територија-
ма, на којима важе исти ловски закони и прописи. 

Србија. Ha територију предратне Србије обновила су ce бројна ло-
вачка Удружења, која воде своје порекло још из 1889.—90. године, као 
Београдско, Крагујевачко, Нишко, Ваљевско и т. д. Савез Ловачких 
Удружења Краљевине Србије основан je 1889. године на великој ловач-
кој Скушнтини y шуми званој »Рогот«, близу Јагодине, y срцу Шума-
дије. Правила Савеза потврђена су y Управи Града Београда 30. сеп-
тембра исте године под Бр. 22.644. За првог председника Савеза иза-
бран je Љубомир Лешјанин. маршал Двора. Правила Савеза измењена 
су на скупштини 14. септембра 1902. године y Јагодини и потврђена код 
Ореског начелника Јагодинског под Бр. 17.013. од 1. новембра 1902. r. 
(Савез je одмах y почетку окупио око себе 20—30 ловачких удружења, 
којих број ce ускоро попео на 80. Данас броји 58 Савезних Удружења 
иреко 5000 редовних чланова. Средишња Управа свију Савеза ловачких 
Удружења труди ce, да ове редове увећа још са свима оним организа-
цијама, које порада познатих спорова и размирица до сада нису ушле 
y тај Савез, те ce можемо надати, да he ce означен број ускоро подићи 
још за коју хиљаду редовних чланова. 

Хрватска. Ha територији Хрватске и Славоније падају почетци 
удруживања већ y год. 1881., кад су прва правила »Загребачке Ловач-
ке Удруге« потврђена 22. септембра 1881. године под број 31.080. y За-
гребу. Две године доцније, 1883. године основано je »Прво Загорско Ло-
вачко Друштво за заштиту лова«, али je и ово друштво, као и прво, на-
кон кратког времена престало. Ha збору 24. новембра 1890. године са-
стало ce y Загребу 30 другова хрватских ловаца, који су основали под 
председништвом свог грофа Драшковића дефинитивно »Хрватско Дру-
niTBO за гајење лова и рибарства«. те поднели своја правила на одобрење 
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30. јуна 1891. год. под бр. 21.086. Године 1892. почео je излазити »Ло-
вачко Рибарски Вјесник«, који je окупио око себе не само ловце из Хр-
ватске и Славоније, него и многе пријатеље ловства и рибарства из Дал-
ма1шје и суседне Босне. У унутрашњости постојала су само редко на 
ком месту засебна ловачка друштва, јер су сви ловци били окупљени 
око Загребачког. Оснивање локалних друштава y унутрашњности Хр-
ватске и СлавониЈе почело je тек након уједињења, na ce према томе 
пристуиило оснивању Савеза тек 8. септембра 1925. год. Правила тога 
Савеза одобрена су 4. јануара 1926. год. Бр. 97.415.—1925. y Загребу. 
,Сада броји Хрватски Савез 33 ловачка друштва са 1791 чланом. Плодо-
носан рад тога Савеза нарочито преко свог одличног листа и no сјајној 
ловачкој изложби y Загребу 1925. год. широм земље познат je. 

Словеначка. У Словеначкој установљен je »Словенски Ловски Клуб« 
1907. године, који ce 1911. године претворио y »Словенско Ловско Дру-
штво«. Ово je после рата своју организацију протегло на све крајеве Ма-
риборске и Љубљанске области. 31. децембра 1925. године бројило je 
Друштво 2042 члана, који примају сви бесплатно познати ловачки лист 
»Ловец«, који стоји на нризнатој лшерарној и стручној висини. У кругу 
»Ловског друштва« образовани су клубови љубитеља керова тичара-
зечара-брака, и других спортних паса; приређиване су стрељачке утак-
мице, ловачке изложбе, сајам кожа и крзна, фонд »Зеленог Крста« за 
потпомагање старих чувара лова, њихових удова и сирота; na и »Ловач-
ка Задруга«, која има y догледно време саградити y Љубљани »Ловачки 
Дом«. За сређивање послератних пргошка друштво je својим организа-
цијама веома много допринело, приређивањем предавања, сајмова ло-
вачког прибора, набавком приплодне дивљачи, тамањењем штетне и т. 
д., тако да су ловишта данас великим делом y погледу дивљачи повра-
ћена y предратно стање и да општине примају за своја ловишта го-
дишње око милион динара од закупљеног лова, који новац могу упо-
требити за путеве, сиротишта и друге опште корисне социјалне и хума-
не сврхе. 

Војводина. Исто тако су ce на подручју Војводине одмах после рата 
почели ловци удруживати y домаћа ловачка удружења. Већ 10. децем-
бра 1922. год. створен je Савез y Новом Саду, за 45 ловачких удружења. 
Данас ce je тај агилан Савез проширио на велики број од 204 Савезних 
Ловачких Удружења са преко 4000 редовних чланова. »Ловачки Глас-
ник«, стручне новине војвођанских ловаца, излази y бројној наклади 
од 5000 комада месечно. Оавез je приредио успелу ловачку излож.бу y 
Суботици приликом сајма 1925. године и спровео чврсту и дисциплжно-
вану организацију пшром своје равне и плодне ловне територије. 

Босна. Послератне прилике ловарства биле су готово најтеже y Bo
emi и Херцеговшш. Због близине ратног фронта пушке су биле y сва-
ксга, и народ y усхићењу извојеване слободе, нагрнуо je како je то слу-
чај увек y хисторији оваквом приликом прво на шуме и на лов. Власти 
ни до данас нису још обратиле потребну пажњу извршењу закона о 
лову, и закона о ношењу оружја што осетно спречава сређивање ловач-
ких прилика, У Фојничком срезу на пример je од 396 дозвола за ноше-
ље оружја издатих год. 1924., гласило 195 на ловачке пушке, док je из-
дато само 80 ловних карата. Од 473 пријављених ловачких кривица 
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среским властима y години 1924., само по 24 пријаве je поступљено и 
само y 1б случајева je одређена казна, док no 449 пријаве уопште 
није поступљено. Ово доказује управо једно очајно стање. Поред свега 
тога су свесни ловци одмах после рата приступили организацији ловач-
ких редова и то пре свега y Сарајеву, Бањој Луци, Мостару и т. д. те 30. 
јавуара 1924. год. основали »Савез Ловачких Удружења« за Босну и 
Херцеговину, који броји 21 удружење са око 3000 чланова. Премда има 
Босна својих 5000 ловаца од којих има 4000 учлањених y 51 удружењу, 
досада није било могуће због горе описаних дезолатних прилика — при-
купити y савез више од 21 удружење. Али ce сада власт y заједничким 
наггорима са Управом Савеза стара, да издејствује што пре санацију 
ових тешких прилика. Kao гласник послужује босанским ловцима наш 
познати стручни лист »Посавски Ловац«, илустровани месечник за лов, 
рибарство, клнологију, оружарство и трагословје, који уређује наш за-
служни власт. шум. надзорник Јарослав Шуг y Новој Градишци. 

Далмација. Ловарство y Далмацији и пред рат није стајало тако, 
као што ce жељело, јер на томе подручју није постојао ни прави закон о 
лову. После рата ce с тога тамо најјаче осећала потреба no новом зајед-
ничком закону о лову., Али ce нпак и ту показало, да није узрок не-
сређеним ловским приликама толико несташица прикладних закона и 
прописа, него нехат и безбрижност власти y питањима лова и ловар-
ства. Дакле, и овде, као и y другим покрајинама, нису криви закони и 
прописи. него немарно и недовољно или никако примењивање истих. 
Ипак су ловци Далмације успели да поред свих тешкоћа крај плавог 
нашег Јадрана уреде једно ловиште, које ce може сматрати као бисер 
лсвишта y нашој земљи. To je ограђено ловиште на полуострву до Спли-
та; на дивноме Маријану. Што je тамо учињено за узгој фазана, каме-
нарки, зечева и срна и за утамањење штетних животиња, као лисица. 
куна, дивљих мачака и нарочито птица грабљивица, сваког ловца мора 
да задиви. Главну заслугу за то има наш познати сениор ловац Др. Ј. 
Рачић из Сплита. Што ce тиче организације ловаца y Далмацији, пошло 
je до сада за руком организовати око 20 савезних ловачких удру^кења. 
која су са око 1200 чланова сакупљени y Оплитском Савезу. 

Црна Гора. Једино подручје y нашој земљи, које још није организо-
вало своје ловачке редове, то je остала Црна Гора. Али je и y том пи-
тању, тако са стране Средишње Управе, као и са стране надлежног Ми-
нистарства Шума и Рудника покренута акција преко Инспектората 
ПТума и Великог Жупана y Цетињу y томе правцу, да ce и тамо дође 
што скорије до организације Оавезних Ловачких Удружења и до Савеза 
за Дрну Гору. 

Овакво стање подељено на наше покрајине, без довољне међусобне 
везе и без јединствене организације, постојало je све до године 1924. 

Личности као г. Ђенерал Мил. Васић, г. Др. М. Стојадиновић, Ми-
нистар н. p., г. пуковник Радивој Бојовић. Др. Мил. Стојић, г. саветник 
Драг. Турковић, r. Јован Лакић, г. Др. Ј. Рачић. г. инг. Војко Коприв-
ник, г. Инг. Чеовић, г. Др. Ерхартић, г. М. Ј. Дивилд, г. В. Дојковић и го-
тово најагилнији г. Др. Н. Ловренчић и Др. М. Зоричић ступили су y 
везу no ловачким интересима н нарочито y сврху проведбе јединствене 
организатц-тје, већ y првим годинама након уједињења. 
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Али тек конференција y јуну 1924. год. y Београду на којој je до-
шло до претходне информативне расправе no питању о оснивању јед-
ног централног тела и израде правила између заступника свију покра-
јинских ловачких организација, била je први позитивни успех на томе 
послу. 

Ha првом конгресу ловаца из целе земље, одржаном уз ону сјајно 
успелу ловачку изложбу y Загребу 9. и 10. септембра 1925. год., која нам 
je свима још y живој успомени, закључено je једногласно y четвртој 
тачци донете резолуције, да ce за 18. новембар 1925. год. сазове збор y 
Београду, на који he сви постојећи Савези Ловачких Удружења y зем-
љи изаслати no три делегата y сврху конституисања једне централне 
Управе. 18. октобра 1925. год. најзад y Београду je одржана конституци-
она скупштина Средишње Управе Савеза Ловачких Удружења y Кра-
љевини С. X. С, уз учествовање свију постојећих Савеза, која je при-
мила своја уставна нравила, одобрена решењем Господина Министра 
Унутрашњих Дела УБр.: 31.025 од 28. јула 1926. године, 

Тиме je створен темељ за рад јединствено организованих ловаца y 
читавој Краљевини y циљу сређивања ловачких прилика и на унапре-
ђење интереса ловарства. 

Да ловарство заслужује сву бригу, не само са стране ловаца него и 
са стране државне Управне Власти, доказује важност лова за нашу 
народну привреду, којој ce мора из године y годину поклањати све већа 
и озбиљнија пажња. Годишње изважа наша земља меса од дивљачи око 
300.000 кг y вредности од 6.5 милијона динара, a кх>жа од дивљачи око 
200.000 кг y вредности од 155 ммијона динара без онога што ce троши 
y земљи. Наши стручњаци цене вредност лова y шумама од 7.3 мили-
она хектара површине и 11.3 милиона ха поља, ливада и пашњака Ha
rne Краљевине годишње на више од 250 милиона динара, без осталих 
национално економских користи занатлијама, трговцима, ловачком особ-
љу и прехрани већих варопш. 

Замашност организације постоји најзад и y великом задатку вас-
питаља витешког и стручног схватања y нашем подмлатку за здрав и 
храбар ловачки спорт, за вешту употребу оружја и за окретност тела, 
присебност духа и љубав према рођеној земљи. 

Данашњи успех, да je 6 Савеза са 335 удружења и око 17 хиљада 
чланова, за кратко време укупљено y круг Оредшпње Управе може Ha
rnoj јавности бити јамство, да he ловачке организације са успехом ра-
дити и даље на унапређењу ловарства y земљи и да ће y главноме скоро 
ствсрити један јак фронт интересената, који су међу собом појмове о 
напредном и ранионалном ловарству рашчистили, и који ће стајати 
једнодушно на бранику једног савременог закона о лову. Када буде нсти 
имао да издраги познате нападаје разних демагошких противника, про-
лазећи кроз дебату наше Народне Скушптине, тада имаће тај фронт ло-
ваца, са својим угледом, са својим упливом, са својим стварним no др-
жаву и појединце корисним аргументима чувати неокрњеност здравих 
и рационалних ловачких начела. To je засада бар, први и далеки цил-> 
свих организација ловаца y Краљевини Орба, Хрвата и Словенаца. 

L'histoire et le but des organisations de chasse en Yougoslavie. 
Rédaction 
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JUGOSLOVENSKO TRZ1STE DRVETA 
MARCHÉ AU BOIS lOUGOSLAVE 

ZAGREB, 8. NOVEMBRA 1927. — ZAGREB, LE 8 NOVEMBRE 1927 
TEČAJEVI ZAGREBAČKE BURZE 

Hrastovi trupci: 

Ispiljeni polovnjaci : 
Kladarke: 
Neokrajčane piljenice : 
Okrajčane piljenice: 

Popruge (frizi) : 

Hrastovi brz. stupovi 

Cijene po m2 

1 vrste 
II » 

III > 
za oplatu (furnire) . . . 
I. vrste (Wainscoat-Logs) 
I. vrste (Boules) . . . 
I. vrste 2—5.90 ш. dulj. . , 
blistače (Quartier) I. vreti 

» > II. > 
bočniee (Sur đoisee) I. vreti 

» > > II. > . 
Listovi (Feuillets) : 2 m 

Cetvrtače (Chevrons) : 
Grede (kvadrati) : 
Francuska dužica: 
Bačvarska roba: 

Bukovi trupci: 
Okrajčane piljenice: 
Neokrajčane » 
Okrajčane » 
Neokrajčane » 
Popruge (frizi): 
Javorovi trupci: 
Jasenovi » 
Brijestovi 
Grabovi 

Meko drvo: 
Piljeno koničasto drvo 

» paralelno » 

blistače (Quartier) I. vr. 
> > II. » 

bočniee (Sur dosee) I. » 
» » II. > 

II. vrsti 25—95 сш 4—6 cm . . 
II. » 25—95 cm 7—13 cm 
I. vrsti bliist. 1.00 m i više 7—13 cm 
I. vrsti boe. 1.00 m i vise 7—13 cm 
od 50 cm dulj. na više 
od 25/25 cm 

4—6 M 
У2-2% . . . . 
3 na više . . . . 

vrste (parene) 

1000 kom. 36/1. 
I. vrste od br. 
I. vrste od br. 
I. vrste 
I. 
I. 
I. 
I. 
I. 
I. 
I. 
I. 
I. 

vrste 

(neparene) 
» 

(parene 

Merkantilna tesana grad ja: 
I—III. probirak . . . . 
I—III. probirak . . . . 
Cijene po komadu 
7 m. dugi 

1200 
600 
300 

3500 
1500 
1800 
1500 
2400 
1800 
1800 
1500 

3600 
3000 
3000 
2400 
1100 
1400 
2100 
1900 
1500 
1000 
6000 

60 
50 

200 
1000 
900 
900 
800 
700 
400 
600 
200 
300 
260 
425 
475 

10 
Hrastovi željez. pragovi 270 cm 15/26 cm 

250 cm 15/25 cm 
220 cm 14/20 cm 
180 cm 13/18 cm 
250 cm 15/25 cm Bukovi željez. pragovi 

Gorivo drvo: 
Bukove cjepanice: 

» sječenice: 
Hrast, cjepanice: 

» sječenice : 
Drveni ugalj: 

Cijene po 10.000 kg. 
I. vrste ea do 15% oblica 

sa do 15% oblica 1600 

bukovi 
hrastovi 

1300 
800 
400 

1500 
5000 
2800 
2200 
2800 
2200 
2200 
1800 

4000 
3400 
3400 
3000 
1300 
1600 
2300 
2000 
1600 
1500 
700O 

90 
60 

300 
1100 
1000 
1000 
950 
900 
600 

1000 
500 
500 
300 
475 
600 

P. St. uto-v 

54 
50 
18 
14 
35 

2000 
1400 
1600 
1200 
7000 
6000 

65 
60 
24 
18 
39 

2400 
1600 
1900 
1400 
7600 
7000 

» 
з> 
» 
» 
» 

» 
» 
» 
> 
» 

rinfuza 
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PRAKTIČNO ŠUMARSTVO I NAUKA 
Još o gubaru. U uvjerenju, da je gubar najčešći i najveći neprijatelj naših hrasto

vih šuma, glavni uzrok katastrofalnom sušenju tih šuma, zagovaram borbu proti 
gubaru. Da> izazovem diskusiju o tome, sa entomološke strane, upotrebio sam zgodu 
ovogodišnjeg X. internacionalnog kongresa zoologa u Budapešti, u septembru ove go
dine, gdje sam održao predavanje pod naslovom: »Das massenhafte Eingehen der 
Eichen in Jugoslavien von entomologischer Seite betrachtet«. 

U diskusiji su sudjelovala četvorica entomologa i sva ee četvorica priključila 
mom stanovištu, da su gusjenice, osobito one gubara, glavni uzrok katastrofalnom 
sušenju naših hrastova. Generalni Direktor državne entomološke postaje u Budapešti, 
poznati stručnjak I. Jablonowski, potkrijepio je moje razlaganje primjerom iz Madžar
ske, a prof. Preli, poznati entomolog iz Tharandta, primjerom iz Njemačke. 

Držim, da je time moje gledište pojačano, pa se nadam, da je mojim detaljnim raz
laganjem na drugom mjestu1) uspješno dokazano, da ni medljika, ni mednjača, kao ni 
tlo, a ni voda, ne mogu u nas biti satmi za se primarni, općeniti uzroci sušenja hrasto
vih šuma, nego tek sekundarni, ili lokalni. Ovogodišnja moja opažanja uvjerila su mi, 
da medljika, tek onda djeluje katastrofalno, ako dolazi o d m a h , k a d a i z b i j a d r u 
go l i š ć e . Ako navali medljika kasnije, kada je drugo lišće ojačalo, neće se ovo 
ništa, ili samo djelomice osušiti, neće imati kobnih posljedica po stablo, kao ove go
dine, gdje je napadaj medljike zakasnio radi suše i vrućine. 

Sve ovo' važne su činjenice. 
Ako su mogući mnogi razlozi, mora biti i obrana različita pa se lako stvara za

buna. Ako je pak samo jedan uzrok glavni, stvar je jednostavnija, obrana laglja, uspjeh 
mnogo vjerojatniji. 

Ako je glavni uzrok našem šumskom zlu gubar, kao što ja tvrdim, onda ima obra
na, da se vodi proti tom gubaru. Zagovarao sam struganje legla gubarovih jajašaca kao 
najjednostavnije i najjeftinije sredstvo. Izvedeno je to posljednjih godina i kod nas na 
više mjesta sa uspjehom, ako je to obavljeno za vremena i valjano; naravno, da nije 
uspjelo ondje, gdje se obavilo površno ili djelomično ili prekasno. 

Tako je to bilo1 do1 prošle zime, kada se je desio sasvim neobičan slučaj, da su 
se uz tople jesenske i blage zimske dane gusjenice izvalile u oktobru, novembru, de
cembru, januaru. Tako se to moglo desiti sa ostruganim leglima, kod pokusa kolege 
prof. Dra. A. Petračića u Maksimiru2) a tako je to bilo, u koliko sam saznao, na dva 
mjesta i u šumi, dok je na drugim mjestima bilo struganje uspješno. 

Ne znamo' kakova će biti ova zima, a žalosno iskustvo, da je uopće moguće, da 
se i iz ostruganiih legla jajašaca gubarovih, iza blage zime, izvale u proljeće gusjenice, 
nalaže nam dužnost, da si bolje osjeguramo uspjeh. Moramo upotrebiti jače, sigurnije, 
prokušano sredstvo, ako je i skuplje, a. to je, da se legla dobro premazu katranom. Ako 

1) Gubar i sušenje naših hrastovih šuma. 1. Dodatak. Glasnik za. šumske pokuse. 
Zagreb. Knjiga 2. 1927. 

2) Prof. Dr. A. Petračić: Struganje gubarovih legla ne koristi. Sum. List 1927. 
str. 422., 423. 
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se kefica privežc na motku, može se to izvršiti do stanovite visine, jer znamo, da je 
obično velika većina tih legla smještena do 6 m visine. 

Paljenje legla bakljom zimi, kako se sa izvjesne strane preporučuje, ne čini mi se 
ni jeftinijim, ni boljim. 

Navala gubara srećom jenjava, uli se je pojavila posljednjih godina u šumama, 
gdje toga prije nije bilo pa valja stati na put dalnjem širenju za vremena. 

Dr. Aug. Langhofi'er 
Naučno putovanje. Nastavnik zagrebačkog šumarskog fakulteta i naš odlični sa-

rađnik, gospodin V l a d i m i r Š k o r i ć , inženjer šumarstva i doktor filozofije, vratio 
se sa naučnog putovanja po Sjevero-američkim Ujedinjenim Državama, gdje јз pro
bavio — o trošku američkom — godinu dana, studirajući fitopatologiju. Posto je go
spodin dr. Škorić imao prilike da se upozna sa šumama i šumarstvom Sjeverne Ame
rike, zamolili smo ga da nam za nas list napiše jedan informativan prikaz. 

DRUŠTVENE VIJESTI 
Ideje i ljudi. Pod ovim naslovom, upravljen je g. uredniku Narodne Šume ovaj 

dopis: Gospodine urednice!! Učtivo Vas molim, da mi kao starom saradniku Narodne 
Šume ustupite nekoliko redaka. Vi dobro znate, da ja perhoresciram sve polemike, 
koje padaju van okvira načelnosti, koje su tendencijozne i lične, a hvatam se pera 
samo onda, kad treba braniti ideje. Ja ni ovaj put ne bi zloupotrebljavao strpljivost 
Vašu i Vaših čitalaca, da nije potrebno opet stati na branik ideja. 

Vaš stalni g. uvodničar u dva posljednja broja Narodne Šume dodirnuo je po
znatu organizaciju Jugoslovensko Šumarsko- Udruženje i njegov organ Šumarski List. 
Pošto- ja nisam član uprave Udruženja, ne smatram se kompetentnim, da iznosim bilo 
kakova -objašnjavanja o radu Udruženja. Mene interesuju samo oni izvodi, kojima g. 
uvodničar pokušava da objasni moje pisanje u društvenom organu i pokušava da iskon-
struiše posve neobične tendencije. Da bi Vaši čitaoci mogli vidjeti lice i naličje jedne 
te iste stvari, potrebno je kratko objašnjenje. 

Istina, nije moguće da se razbere da li se g. pisac hvatao pera kao novinar ili 
kao bivši tajnik Udruženja i urednik njegova organa ili kao- činovnik Ministarstva 
Šuma i Rudnika ili kao univerzitetski nastavnik šumarske politike. Jednako ne znam, 
da li je ono, što je napisano, zaista učinjeno »motu proprio« i iz ličnog osvjedočenja. 
Ali znam, da u tom emje-ru svatko — pa i ja sam — smijem da sudim onako, kako mi 
ee to čini najvjerovatnije. Uostalom za nas, koji poznajemo istoriju našeg Udruženja 
u posljednjih 6 godina i sve evolucije i faze, nije nikakva teškoća prozreti stvarnost. 

Mi, koji smo- stvarali današnje Šumarsko Udruženje i podizali na noge Šumarski 
List — a tu treba lojalno priznati i isaradnjii g. uvodničara — znamo vrlo dobro, da 
nas je u tom radu vodila misao vodilja: očuvati Udruženje i njegov organ od upliva 
vlasti a naročito očuvati punu slobodu kritike šumarskoga rada. Vi, gospodine ured
nice, znate vrlo dobro, odakle potreba ovoga traženja, jer ste i Vi bili svjedokom onog 
zaularivanja sa strane vlasti, koje je u bivšem Hrvatskom Šumarskom Društvu kočilo 
6vaki slobodoumni rad. U prezidiju i upravi tadanjega društva sjedio je nemalo čitav 
zagrebački šumarski odsjek. Svi ostali bili su instrumenti za odobravanje. Vi ste, go
spodine urednice, zajedno samnom bili medju onima, koji su kritikovali ovo ograni
čavanje slobode, pa ćete razumjeti zašto smo se mi osnivači jedinstvenog Udruženja 
borili za slobodu misli i kritike u novom Udruženju. Vi znate, da je baš Vaš liet u 
prvom po-četku pomagao ovu borbu. Ima čitav niz mojih članaka (»Misli vodilje naše 
šumarske politike«), kojima sam ja osvjetljavao pozitivnu i negativnu stranu naša 
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šumarske politike. Kad eu se gradila pravila današnjeg Udruženja i privodio u život 
organ Šumarski List, a urednik mu je bio g. uvodničar, opet sam ja — a samnom i g. 
uvodničar — branio slobodu misli i kritike o radu vlasti. Kad se gradio* zakon o šuma
ma, ja sam lično porušio nacrt ministarskog projekta, a Ministarstvo Šuma i Kudnika 
našlo se ponukanim da izradi nov projekat itd. Neću da Vas ovim nabrajanjem za
maram. 

Dakle, ima li kakvo čudo u tome, ako je moj rad žilavo zadržao isti smjer, istu 
ideologiju i iste metode sve do danas. U svojoj dosadanjoj borbi nisam nikad pitao: 
koje je lice u Ministarstvu Šuma i Rudnika izradilo neku stvar. Mene je samo zani 
malo, da li je ta stvar, po mom ličnom uvjerenju, dobra ili nije. Svu tu borbu vodio 
sam čitavo vrijeme otvoreno, pod svojim punim imenom, nekrijući se nikad ni za šifru 
ni za autoritet one stare >Quos ego . . .« 

Pa zašto sad najednoč toliko zamjeravanje ovoj mojoj dosljednjoj poštenoj i lojal
noj borbi. Odakle neko podmetavanje mojim člancima nekih intencija, koje su meni vrlo 
daleko? Zar je grijeh, što sam tako> uporno ostao na braniku istih principa i istih ide
ja —ostao šumar idealista? Zar je na meni krivnja, da su oni, koji su se borili samnom 
rame o rame, presedlali konja i »zažmirili na jedno oko stručne savjesti«, kako sa ve
likom uvjerljivošću. karakteriše takove ljude g. uvodničar, te zaboravili borbu za slo
bodu misli te postali šumari neidealiste? 

Eto to je naličje stvari. 
Nemam ništa više da kažem, već da je sve moje pisanje u Šumarskom Listu jed

na sastavna čest otvorene kritike naše šumarske politike. Smatrao sam, da sam bio 
dužan tako postupiti služeći dosljedno svojim načelima, interesu otadžbine i svom na
stavničkom pozivu. Daleka je od mene bila svaka pomisao, da ikoga lično vredjam. Ja 
vjerujem, da se nitko nije našao povieđjen. Jer da je takovih bilo, oni bi bili od mene 
zatražili objašnjenja ili čak zadovoljštinu. 

Neću da odugovlačim svoje izvode, no vjerujem da zanmom istoji sva ona šumar
ska javnost, kojima je istinski stalo do srećne budućnosti našeg šumarstva i otadžbine. 

Izvolite, gospodine urednice, primiti uvjerenje mog drugarskog poštovanja. Vaš 
Aleksandar Ugrenović 

Zapisnik odborove seje Podružnice J. Š. U. dne 2. avgusta 1927 v Ljubljani. 

Prisotni: predeednik — vi. svetnik O. Détela, podpredsednik — višji šum. svetnik 
ing. Sivi, tajnik — ing. Mozetič, blagajnik — ing. E. Obereigner, odborniki — ing. 
Rustia, ing. Lenarčič Joe., ing. Ziernfeld, ing. Božič, ing. Šušteršič, okr. gozdar Krivio. 
Prisotnai sta bila še dva člana podružnice. 

Odsotnost je opravičil ing. Sevnik. 
Predsednik pozdravi došle in otvori sejo ob 9.30 h. 
Podpredsednik ing. Šivic uvodomaJ opozarja, da so tekoči poeli zaetajali, ker je 

bil t a j n i k već časa na dopustu in bolovanju. Daljnji vzrok zastajanju je tuđi dejstvo, 
da obi. šum. ref. nima več p i s a r n e in so spisi veled tega obležali po> več tednov. 

V zadevi c a r i n e-p r o s t e g a u v o z a h m e l j e v k , sproženi na zadnji odbo-
rovi seji v Mariboru, poroča o anketi, ki je bila skupno z zastopniki Hmeljarskega 
društva, Zveze induslrijcev in Kmetijske družbe, in okrožnici poslani gozdnim pro
ducentom, da javijo, koliko hmeljevk bodo letos izdelali. Dosedaj je odgovorila polo-
vlica pozvanih gozdnih producentov — večinoma veleposestnikov — ki bodo izdelali 
cea 600.000 hmeljevk. 

Prihodnje spomladi bo izvenredaa konjunktura za hmeljevke ter se jih bo rabilo 
po zatrdilu pređsednika Hmeljarskega društva okoli i.1/, milijona. 
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Predsednik vi. sv. Détela pripomni k temu, da bi bilo dobro po sreskih šum. refe-
rentih približno dognati, koliko bmeljevk bi mali gozdni posestniki — kmetje — mogli 
stalno producirati. 

Ing. Ziernfeld izjavi, da bi državni gozdovi, odn. sama Pokljuka dala pol mili-
jona hmeljevk. Zahteva se pa za hmeljevke zimska eečnja, katero je pa v državnih 
gorskih preclelih težko provesti. Poleg tega bi bili transportni stroški veliki. Tuđi bi 
se Hmeljareko društvo moralo obvezati, da prevzeme izdelane hmeljevke. 

K temu pripomni ing. Sivic, da je .predsednik Hmeljarskega društva na anketi 
izjavil, da Hmeljareko društvo nikakor ne more prevzeti obveze, da pokupi vse izđe-
lane hmeljevke. 

Glede že znane zadeve — a u t o r i z a c i j e š u m . i n ž e n j e r j e v — poroča ing. 
Sivic, da je Podružnica zavzela etališče, đa imajo kvalificirani upravitelji veleposc-
stev na svojem podroćju pravo vršiti vsa tehnična in takeatorna delà brez posebne drž. 
autorizacije. S tem se strinja tuđi Glavna uprava. Topogledna utemeljena vloga je bila 
odpoelana na kompetentna mesta. Zadeva se boi še zasledovala. 

Dalje poroča o vlogi na ministrstvo radi ukinjemih p r e d a v a n j o g o z d a r -
s t v u n a k m e t i j s k i s o l i n a G r m u po gozd. strokovnjaku, — sreskem šumar-
skem referentu v Nov em meetu. Doseglo se je, da srne predavati o gozđarstvu na ime
novani soli zopet gozđarski strokovnjak. 

0 akciji za p o s r e d o v a n j e g o z d . s 1 u ž b. poroča ing. Sivic, da je ta ak
cija doispela na mrtvo točko. Država ne sprejema uslužbencev, a privatni delodajalci 
ne povprašujejo' po gozdarskih močeh. V tej zadevi se je po precejšnjem pretresu spre-
jel pređlog ing. Božica, da podružnica J. S. U. razjasni po đnevnem časopisju, da po
sreduje brezplačno gozdarske službe ter se vabi zlasti gg. delodajalce, veleposestnike, 
da se obračajo glede event. prostih mest na to podružnico. 

Nato prečita ing. Sivic dopis ing. Ružica glede e n o t n e i g a l o v s k e g a k r o 
j a . K temu pripomni. da bi lovski kroj kot paradni kroj v reprezentamčne svrhe ob pri-
liki prireditev (streljanje, deputacije, pogrebi) imel eieer pomen, v kroju na lov ho-
diii pa nima pomena. Podružnica naj bi se izrekla, da je sicer za nekak paradni lovski, 
obenem šumarski kroj; kakšen naj bo, naj pa strokovnjaki đoločijo. 

Ing. Sušteršič misli, đa je v današnjih težkih prilikah to neizvodljivo, ker si % 
lovcev in šumarjev kroja ne bo nabavilo. Eni nimajo- denarja, drugi nimajo1 smisla za 
uniforme. Ing. Božič povdarja, đa bi kroj ne smel biti služben. Trebalo bi tozadevno 
stopiti v stik z Glavno upravo ,1. Š. U., đa se vidi, kaj bodo drugi rekli. V principu 
smo za enoten tip; akcija naj se spravi v tek. 

Predsednik Détela reasumira ter predla-ga, đa se Slov. lovekenm društvu in Glav 
ni upravi javi, da je podružnica v principu za enoten lovski odn. šumarski kroj. Spre-
jeto. 

Blagajnik ing. Obereigner referira o d r u š t v e n i g o z d n i d r e v e s n i c i v 
S l i v n i c i pri Mariboru na temelju poročil in obračunov ing. Antona Pužića v Mari
boru sledeče: 

Obračun za leto 1925: 
Dohodk 

Prcostanek koncem leta 1924 . . . . 
Izkupilo za sadike iz đrevesnice v Slivnici 
od drugođ nabavljeno 
Podpora iz gozđnega zaklada . . . . 
Izkupilo za prodano eeme 
Refundirani stroški za tovorne liste . 

27.790. 
340 

1 Din 50 p 
Din 

Skupa] 
prenos dohodk 

28.130 
5.000 

80 
46 50 

33.258 Din — p 
33.258.— Din 
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Stroški: 
Kancelarijske potrebe 100.25 Din 
Za razglas o oddaji sadik 85.— » 
Nabava orodja . 119.— » 
Za nadzor oskrbovalnega osebja (dijete in vožnja) . . 834.50 » 
Rigolanje drevesnice 2.424.— » 
Nabava sadik in transport 801.45 » 
Nagrada okr. gozdarju 500.— » 
Obratovanje v drevesnici 15.319.— » 

Skupaj — ! '. '. '. 20.183.65 Din 
Preostanek koncem 1. 1925 13.074.35 Din 

Oddalo se je v letu 1925 sledeče množine sadik: 
125.000 kom. smrek po 100 Din 

30.000 » odbramih smrek po 20 Din za drž. drevesnice V Ptuju 
116.650 » belega bora po 100 Din 
13.200 » maceeaa po 150 Din 
5.100 » izbranih sadik iz drevesnice 

po 200 Din 
1.700 > > » od g. Kobija 

za tisoč komadov sadik. 
Obračun za leto 1926: 

Dohodki: 
Preostanek gotovine koncem lota 1925 13.074 Din 35 p 
Izkupilo za sadike 52.238 » 75 » 

» » eeme 222 » — > 
Befundiranje stroškov za oddajo sadik 1.042 » 50 » 
Obreeii hranilnice 510 » 03 » 

Skupaj" '. '. " " 67.087 Din 63 p 
prenos dohodki . . 67.087 Din 03 p 

Stroški: 
Nabava inventarja 800.— Din 
Za novo lopo . . . . 1.612.45 » 
Za nabavo sadik 10.350.— » 
Za nadzor oskrbovalnemu osebju (dijete in vožnja) . 910.— » 
Za nabavo semena v 1. 1925 8.043.42 » 
» » » v 1. 1926 : . 4.390.— » 

Nagrade 1.300,— » 
Kancelarijske potrebe 492.— » 
Za obratovanje drevesnice 18.119.29 » 

_ S k u p a j '. ! '. '. ! 46.127 Din 81 p 
Preostanek koncem 1. 1926. 20.959 Din 82 p 

Spomladi 1926 se je oddalo sledečo množino sadik: 
po tarifni ceni 

412.000 kom. smrde in izkupilo . . . . 36.880.50 Din 
24.200 » macesnov . - . - . - . . . 3.460.— » 
10.900 2 belega bora 1.073.— » 
30.600 > črnega bora . . . . . . . 2.848.— » 
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45.250 » gladkega bora 5.656.25 » 
16.100 » čmih jelš 1.771.— » 

200 > domaćega koštanja . . . . 100.— » 
50 » javorja 10.— » 

po zvišani ceni, večkrat presajene eadike: 
10 kom. belega bora 250.— Din 
10 » črnega bora 10.— » 
10 » javorja 20.— » 
8 » biez 160.— » 

brezplačno: 

9.200 kom. smrek 
odnos . . . 52.238.75 Din 

odnos: 518.538 kom. sadik 52.238 Din 75 p 
brezplačno: 400 » macesna 

6.200 » belega bora 
1.000 > črnega bora 

300 » gladkega bora 
Skupaj: 556.438 kom. sadik za izkupilo . . . . 52.238 Din 75 p 

Od te množine sadik je pa bilo nabavljenih od đrugod: 

100.000 kom. smrek 
15.000 > belega bora 
10.000 » črnega bora 

Skupaj: 125.000 kom. sadik za znesek 10.350 Din — p 
Za te nabavljene sadike se je pri oddaji istih izkupilo . . . 12.067 » — » 
Torej doseglo' dobiček v znesku 1.717 » — > 
Upravnik dreveeniee je predlagal za u.spešno delo v letu 1926 

nagrado v znesku 3.300 » — s 

Obračuna o oddaji sadik za leto 1927 ni bilo mogoče še natančno pregledati, ker 
je zelo- obsežen vsled raznih cen sadikam za Slovenijo in za kraje izven Slovenije. 

V letu 1927 je bilo oddanih 1,835.360 kom. raznih sadik za izkupilo 181.393 Din 
72 p. Tuđi v tem letu je bilo nabavljenih iz drugih drevesnie 504.250 kom. sadik 
za znesek 48.838 Din 50 p 
Pni oddaji teli sadik se je izkupilo 65.290 » 50 > 
in torej doseglo dobiček 16.452 Din — p 

Za transportne stroške sadik so stranke refundirale znesek 14.769.70' Din. 
Po novemi pravilniku za oekrbovanje društvene dreveeniee v Slivnici, ki stopi 

s 1. septembrom v veljavo, ne smejo v splošnem nagrade biti višje od 7% kosmatega 
dohodka. V kosmati dohodek se ne srne vpoštevati preoistanka iz prejsnjega leta, izku-
pila za nabavljene in z dobičkom prodane sadike, refundiranih stroekov za embalažo 
in transport sadik, izkupila za kupljeno in prodano semé ter sličnih stroškov, ki so 
v dohodkih in izdatkih izkazani. 

Zaračunati je torej le izkupilo za sadike, ki eo' bile v drevesnici vzgojene, dobi
ček oddanih, nabavljenih sadik oziroma dobiček pri refunđiiranih stroških za embalažo 
in transport sadik ter obresti glavnice in slično. 

Vsled tega bo treba v prihodnje obračun drevesnice temu primerno prilagoditi. 
K poročilu blagajnika pripomni ing. Šivic, da si odbor ni na jasnem, zakaj dru

štvena drevesnica kupuje sadike, kolikor jii zmanjkajo za dobavo svojim naročnikom, 
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iz tujih in iz državnih drevesnic. Prekomerna naročila naj odstopi državnim in privat
nim drevesnicam, katere naj sadike direktno prodajo in pošljejo naročnikom. 

Ceno sadikam 80 preveo detajlirane. 
S 1. IX. t. 1. stopi pravilnik za društveno drevesnico v veljavo-, po katerem bi sa 

bilo v bodoče ravnati. 
Upravitelj Lang misli, da društvena drevesnica ni pridobitno podjetja in vsled 

tega naj se vsaka trgovina opusti. 
Predseđnik Détela opozarja, da je po pravilniku upravnik društvane drevesnice 

naš organ in kot tak ima voditi svoj protokol in oskrbeti ai svojo štampiljo »Pođruž-
nica J. Š. U. v Ljubljani — Uprave drevesnice«, ter ne в т з dopisovati pod naslovom 
sreskega šumarskega referenta v Mariboru v imsnu društva. 

K predlogu glede nagrad pripomni upravitelj Lang, da se iste dslijo po faktič-
nem delu in ne vedno po istem ključu. Svota 3.300 Din predložena za nagrade se mu 
zdi premajhna. 

Ing. šivic predlaga, da se svota 3.300 Din zviša za 1. 1926 na 4.000 Din ter per-
centuelno razdeli med osebje drevesnice. Delovanje upravnika in vseli z oskrbovanjem 
drevesnice prizadetih organov se pohvalno omeni. 

Nato referira predseđnik centrale J. Š. U. ing. Lenarčič o č a s t i l i z a đ e v i J. 
Š. U. napram g. direktorju v Apatinu, nastali povodom ekskurzije v Trstiko. 

Upravitelj Lang je v tej zadevi mnenja, da je g. direktor o prispevkih in izdatkdh 
ekskurzije v Trstiko dolžan položiti račun J. Š. U. le tedaj, ako je nabiral prispevke 
za to ekskurzijo v imenu Udruženja, ako pa ni nabiral v imenu Udruženja, ni vezan 
polagati Udruženju računa o tem. To stališče naj zavzame tuđi podružnica in je spo-
roci Glavni upravi. Sprejeto. 

Nato se preide k razpravi o predmetu letošnjega občnega zbora. 
Ing. Šivic predlaga z ozirom na to-, da je bil napovedan letošnji občni zbor J. 

Š. U. za 18. septembar, da naj se o b č n i z b o r p o d r u ž n i c e vrši početkom sep
tembra in sicer 3. septembra v Ljnbljani. Ker državno šum. osebje vsled redukcije ni 
moglo pripraviti nobenih razprav za javnost, naj bi se vršila samo plenarna seja čla-
nov. Drugi dan, t. j . 4. septembra naj bi: se napravil izlet v dolino » V r a t a« na Go-
renjskem. V svrbo organizacije izleta naj bi se izbral komite od četvorice članov, ki 
naj međsebojno preskrbijo in ukrenejo vse potrebno glede aranžmana. Pogostitve ne bo. 

Zaprosi naj se ob priliki občnega zbora polovična vožnja od prometnega mini-
etrstva. 

Predlog se sprejme in določi za občni zbor (plenarno sejo) 3. september ob 3 h 
popoldne v Ljubljani. V pripravljalni dzletni komite se izbero ing. Tavčar, ing. Kraut, 
ing. Šušteršič in ing. Miklavič. Ing. Šivic pa naj priravi s pomoèjo sres. šum. refe
renta ing. Krauta eplošen in gozdarsko-strokoven opis doline »Vrata« v kratkih po
tezah. 

Odborova seja se je zaključila ob 12.30 h. 

IZVADAK 
iz zapisnika VI. redovne glavne skupštine Jugoslovenskog Šumarskog Udruženja, odr

žavane 16. i 17. oktobra 1927. u Beogradu u zgradi Univerziteta* 

Dana 16. otvorio je skupštinu predsjednik g. ing. Josip L e n a r č i ć , pozdravivši 
u prvom redu izaslanika Njegovog Veličanstva Kralja g. majora S p u ž i ć a , zatim 
zastupnika Ministra Šuma i Rudnika g. M i o đ r a g a S t a m e n k o v i ć a, generalnog 
direktora, kao i njega samoga u svojstvu generalnog direktora. Nakon toga su pozdrav
ljeni izaslanici Ministarstva Poljoprivrede bratske Oehoslovačke republike g. inžinjeri 
M a l e c i P i t e r m a n , kao i izaslanik Cehoslovačkog Šumarskog Udruženja g.'ing. 
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W a 11 e r. Pozdravljeni su zatim svi prisutni gosti, kao i svi ekupštinari, a izmeclju 
potonjih pozdravljen je g. Gjuro J a a k o v i ć naš član, a sada narodni poslanik. 

Na prijedlog predsjednika odaslala je skupština slijedeće brzojave: 

NJEGOVOM VELIČANSTVU KRALJU ALEKSANDRU I. TOPOLA 

Učesnici VI. skupštine Jugoslovenskog šumarskog Udruženja, koja se održava u 
prijcstolnom građu Beogradu, smatraju svojom najsvetijom dužnošću, da u dubokoj 
podaničkoj odanosti i vjernosti pozdrave Vaše Veličanstvo svoga Visokog Pokrovitelja, 
fcličući : 

Da živi Vaše Veličanstvo, da živi cio Kraljevski Dom. 

MINISTRU SUMA I RUDNIKA BEOGRAD 
Učesnici VI. glavne skupštine Jugoslovenskog Šumarskog Udruženja šalju Va

šem Gospodstvu svom vrhovnom šefu iskrene pozdrave, moleći Vas, da i nadalje pora
dite na procvatu našeg šumarstva. 

MINISTRU ZEMEDELSTVI PRAHA 
Učesnici VI. glavne skupštine Jugoslovenskog Šumarskog Udruženja šalju tople 

pozdrave Vašem Gospodstvu vrhovnom šefu Česko-slovenskog šumarstva i moćnom za
štitniku zajedničkog rada na šumarskom polju naših naroda. 

CESKO-SLOVACKOM ŠUMARSKOM UDRUŽENJU 
(Ustređni Jednota Československeho Lesnictva. Prag.) 

Jugoslovensko Šumarsko Udruženje šalje bratskom društvu iskrene pozdrave, sa 
svoje VI glavne godišnje skupštine. 

POLJSKOM ŠUMARSKOM UDRUŽENJU 
(Zwiazek Zawodowy Lesnikow Rzeczypospolitej Polskiej Warszawa). 

Bratskom poljskom društvu šalju učesnici VI. glavne godišnje skupštine Jugo
slovenskog Šumarskog Udruženja iskrene pozdrave. 

Nakon što su odaslani brzojavni pozdravi, pročitani su i brzojavni pozdravi, koje 
je glavna skupština primila sa raznih strana iz tuzemstva i inostranstva. 

Po svršetku čitanja pozdrava dobiva riječ gosp. generalni direktor Ministra Su
ma i Rudnika g. M i o d r a g S t a m e n k o v i ć, koji ispričava izostanak g. Ministra 
Šuma i Rudnika i isporučuje njegovu želju za uspješan i plodonosan rad ove skupšti
ne. Ujedno obećava i sa svoje strane, da će kolikogod mu sile budu dopuštale, štititi i 
promicati interese šumarstva i da će u svakom momentu biti u pomoć Jugoslovenekom 
Šumarskom Udruženju. 

Nakon izrečene zahvalnosti sa strane g. predsjednika, dobiva riječ izaslanik če
sko-slovenskog ministarstva poljoprivrede g. ing. M a 1 e c, koji u oduljem i lijepom 
govoru pozdravlja u ime svog ministra današnji kongres. Ujedno govori o načinu us
pješnog rada u šumarstvu, te ističe misao, da bi bilo potrebno, da bi delegati poje
dinih šumarskih Udruženja, prilikom održavanja glavnih godišnjih skupština održali 
predavanja, u kojima bi se u kratkim potezima iznijele prilike šumarstva njihovih 
država, jer bi se i ovim načinom proširio rad i svrha osnovanog saveza šumarskih dru
štava država Oehoslovačke, Poljske i Jugoslavije. Zahvaljujući se na pozdravu kao i 
na srdačnom dočeku, pozdravlja sve šumare Jugoslavije. Goep. ing. M a l e c je nakon 
svoga govora, kao naš stari znanac sa dosadanjih skupština od prisutnih pozdravljen 
burnim pljeskom. 
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Dobiva riječ g. ing. P i t e r m a n, koji se kao delegat Cehoslovačkog Ministarstva 
Poljoprivrede zahvaljuje lijepim riječima na, bratskom prijemu i iskrenom pozdravu, 
želeći našoj skupštini uspješan rad. 

Kao treći dobiva riieč g. ing. W a l t e r , izaslanik Cehoslovačkog Šumarskog 
Udruženja, koji zahvalivši se na pozdravu isporučuje svim prisutnim tople pozdrave 
od svih članova Cehoslovačkog šumarskog Udruženja, želeći skupštini uspješan rad i 
moleći prisutne, da na njihovu buduću godišnju skupštinu dodje što više Jugosloven-
skih šumara. Poput ostalih izaslanika iz bratske Oehoslovačke pozdravljen je i g. ing. 
Walter burnim i dugotiajnim pljeskanjem. 

Nakon ovih pozdravnih govora dobiva riječ g. Gjuro J a n k o v i ć , narodni po
slanik, koji u svom govoru ističe potrebu, da se šumarstvo emancipuje od svakog po
litičkog djelovanja i da se svi šumarski interesi imaju jednako da štite na opću korist. 
Moli svoje kolege i Šumarsko Udruženje, da njemu, kao narodnom poslaniku, koji je 
i sam šumar, dostave sve želje i pritužbe, koje se odnose na šumarstvo, a on će nasto
jati da svoje kolege u parlamentu što više zainteresuje za šumarstvo. Govor narodnog 
poslanika g. Jankovića, popraćen je sa velikim interesom i živim odobravanjem. 

Predsjednik čita imena umrlih članova, kojih se prisutni sjećaju klicanjem »Slava 
im«. 
i Nakon ovoga prelazi predsjednik na II. točku dnevnog reda i poziva kolegu ing. 
Orestiju K r s t i ć a da održi svoje najavljeno predavanje »O šumarskim prilikama u 
Južnoj Srbiji«. (Kako je ovo predavanje od velike važnosti za upoznavanje šumar
skih prilika u Južnoj Srbiji, donijeti ćemo ga u cijelosti u narednom broju). 

Poslije održanog predavanja g. ing. Krstića zahvaljuj se predsjednik na iscrpnom 
i interesantnom predavanju, nakon čega zaključuje svečani dio skupštine, odredivši 
nastavak zborovanja u 3 sata po podne. 

U 3.30 po podne nastavljen je dnevni red skupštine. Tajnik C e o v i ć čita nak
nadno prispjele brzojave i pozdrave, nakon čega predsjednik odredjuje prelaz na III. 
točku dnevnoga reda: Izvještaj glavne uprave o društvenom radu u godini 1926.'27., 
stanju društvene imovine i fondova itd. Jednoglasno je zaključeno, da se izvještaj ne 
čita,, već da se odmah predje na debatu o njemu. 

Riječ dobiva g. dr. Gjuro N e n - a d i ć , koji se osvrće na onaj dio izvještaja, u ko
jem se kaže, da se po našim rezolucijama sa prošlo-godišnje skupštine nije u Mini
starstvu ništa, učinilo. Predlaže da se o tome povede debata, jer se ne može razumjeti, 
da se nadležni faktori na naše rezolucije uopće ne osvrću, pa predlaže, da bi trebalo 
pozvati Ministarstva, naročito Ministarstvo Šuma i Rudnika, da ee izjavi što je po na
šim rezolucijama učinjeno. Tajnik C e o v i ć replicira na izvode predgovornika i iz
vještava, da su sve rezolucije razradjene i nadležnim Ministarstvima dostavljene, ali 
misli da je Udruženje konzultativni organ, koji nema prava da tiaži izvršenje rezo
lucija. 

G. Srećko M a d j a r e v i ć govori, da je izvještaj glavne uprave u glavnom do
bar i iscrpan. Drži da apatija šumara prama svojem Udruženju nije samo specijalitet 
našeg Udruženja, nego je ona opća u svim strukama obzirom na današnje političke i 
ekonomske prilike, koje treba popravljati. Onda će i Udruženje moći da računa ea ra
dom i moralnom potporom svojih članova. 

Dr. Gjoka J o v a n o v i ć se slaže sa navodima g. Madjarevića, nu izvještaj ga ne 
zadovoljava, jer nije izraz rada glavne uprave, već tužba protiv članova i generalne 
direkcije šuma. Apatiji članova prema društvu, kriva je društvena uprava, koja nija 
bila u stanju da svoje članove podstrekne na rad. Apeli preko Šumarskog Lista nisu 
dovoljni. Sekretarijat nije razvio pravu akciju za unapredjenje toga rađa. Tužba na 
Generalnu direkciju šuma je teška po svom karakteru. Citira razne rezolucije, koje su 
tekom godina podnesene Generalnoj direkciji, kao i pojedine pasuse članka Prof. Dr. 
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Ugrenovića, urednika Šumarskog Lista »Kuda brodimo«. Ovakovo pisanje ne zadovo
ljava. Poziva kolege iz Ministarstva, da junački ukazu na zapreke napredovanja naše 
stz-uke, da bi zajednički mogli stati na njegovu obranu. Da je obrana državnog budžeta 
po šumarskoj struci bila dovoljno jaka nebi bio današnji budžet tako štetan po našu 
struku, što je dovelo do kočenja čitavog rada. Osvrće se na neke stavke članka Prof. 
Ugrenovića, o likvidaciji šumarstva i ukazuje na štetne posljedice oko nerazumne re
dukcije. Izvesni pasusi iz članka Dr. Ugrenovića, u kojima se govori »o zlatnom tele
tu«, kao i odgovor Dr. Marinovića, nisu mu jasni, pak traži njihovo objašnjenje. Ne 
svidja mu se način ekonomisanja sa državnim šumama. Kritikuje pojedine stavke bla
gajničkog izvještaja, kao i izvršenje prošlo-godišnjeg budžeta. Na koncu izjavljuje., 
da će glasati rotiv podjeljenja apsolutorija glavnoj upravi. 

Dr. Gjuro N e n a đ i ć u svom govoru ističe, da želi da konkretizira pojedine 
prilike naše struke. Nigdje se ništa nije učinilo za napredak, jer se posvuda osjeća 
samo nazadovanje. Naše gazdovanje trebalo je, da prosljedi u pravcu prijašnjem. Tvrdi 
da je nazadovanju šumarskih prilika kriva naša slabost, jer da mi šumari najmanje 
cijenimo ideale naše struke i da nemamo dovoljno muževne snage, da iznesemo pravo 
stanje stvari. Iznosi loše stanje administracije i navadja načine, kako bi se prilike ove 
administracije mogle sanirati. 

Osudjuje vodjenje ekonomske politika u onoj formi, kako se to kod nas prova-
dja, te načine eksploatiranja državnih šuma. Osvrće se na bosanske dugoročne ugovora, 
koji eu prcostatak okupatorske politike prijašnjih vlastodržaca. Isporedjuje sadanji 
način gospodarenja u državnim šumama sa načinom gospodarenja prije rata dok su 
šume bile u madžarskim rukama dokazujući, da su Madžari sa našim šumama boOje 
gospodarili, nego što mi to činimo danas. Za ovakove teške prilike baca svu krivnju 
na političko stanje i na stručno neznanje šumara. Na koncu svoga govora pred
laže rezoluciju o eksploatisanju državnih šuma, koju đonašamo na drugom mjestu. 

Tajnik 0 e o v i ć replicira na izvode pređgovornika i pobija u pojedinim tačka-
ma njihova tvrdjenja. Na koncu predlaže da se rezolucija Dr. Nenadića dostavi sek
ciji. 

Ing. Ru ž i ć izjavljuje u svom govoru, da ga je izvještaj glavne uprave razočarao, 
jer je očekivao mnogo više pozitivnog rada. Cita pojedine stavke i kritikuje njihov 
nedostatak. 

Dr. M a r i n o v i ć razlaže, da je o radu uprave iznio svoje mišljenje u Narodnoj 
Šumi, a sada mu je jedina dužnost da reflektira na izjavu Dr. Jovanovića. Dr. Ugre-
nović, govoreći o zlatnom teletu, ne govori ništa konkretnoga pa ja mislio da će pri
sustvovati kongresu i svoju tvrdnju dokazom podkrijepiti. 

Gospodin D o j k o v i é osvrće se na kritike rada glavne uprava i ustvrdjuja, 
da iete potiču iz neobaviještenosti pređgovornika o samom radu. Agrarna reforma je 
ekonomski loše evršila o čemu je svaki duboko uvjeren. Odobrava stav Udruženja, koji 
je zauzelo prigodom rješavanja načina likvidacije velikog privatnog šumskog posjeda 
a interesu šumarstva. Opravdava predstavku Udruženja u predmetu zabrana uvoza 
motaka za hmeljike, jer je to na štetu našeg šumarstva. Govori o redukciji i o nje
nim lošim posljedicama u šumarstvu. Braneći izvještaj glavne uprave od kritike tvrdi. 
da kritičari takodjer nisu ništa kroz cijelu godinu doprinijeli naprednom radu Udru
ženja. 

Gospodin L a i g opravdava rezoluciju Udruženja u pitanju bezcarinekog uvoza 
motaka za hmeljike, dokazujući da je naše šumarstvo naročito ono u Sloveniji do
voljno jako, da potrebnu količinu tih motaka producira. 

Gospodin Miodrag S t a m e n k o v i ć generalni direktor Ministarstva Šuma i 
Rudnika osvrće se na govore i izvode Dr. Jovanovića i Dr. Nenadića, utvrdjujući, da 
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je kritika dobra, ali ieta valja da odgovara i stvarnosti. Iznosi poteškoće praktične 
šumske uprave i admnistracije. Ističe da je položaj državnih službenika težak naročito 
obzirom na njihovu nestalnost, a to je i glavni nedostatak pravilnog vršenja službe. 
Ovaj nedostatak potpomaže još i partizanstvo i neiskrenost političkih stranaka. Brani 
Ministarstvo Šuma od prigovora predgovornika, jer Ministarstvo nastoji u svemu da 
čuva i štiti interese šumarstva, kao u državnom budžetu tako i prigodom redukcije 
šumarskog osoblja. Tvrdi da nije krivnja na Ministarstvu, ako je protiv njegove volje 
reduciran znatan broj činovnika, jer je budžet, kojega je Ministarstvo napravilo pre 
ma faktičnoj potrebi po drugim nadležnim faktorima, do skrajnoeti okljaštren i redu
ciran. Osvrće se na eksploataciju državnih šuma, pa ee ćudi Dr. Nenadiću, koji je mo
gao ustvrditi, da je madžarska uprava bila veći prijatelj naših šuma, nego li su to 
današnji odgovorni faktori. Priznaje da je nepravilnom razvijanju poslova kriva i či
njenica, da se Ministri Šuma i Rudnika prečesto mijenjaju. Ministarstvo Šuma i Rud
nika zalaže svu svoju energiju za uspješan rad i za interese šumarstva, no nije' krivnja 
na Generalnoj Direkciji, ako taj rad nije onakav, kakav mi svi želimo da bude, već 
je naprotiv krivnja na) današnjem općem položaju. 

Tajnik Č e o v i ć čita dopis urednika Šumarskog Lista Dr. U g r e n o v i c a u 
kojem isti žali što ne može lično da dodje na skupštinu i ujedno ističe smjernice i cilj 
svojega pisanja u Šumarskom Listu. Tvrdi da mu je uvijek, kadgod je u njegovim 
izvodima bilo govora o zlatnom teletu, svagda na umu bila želja, da ožigoše prevagu 
borbe za materijalna dobra, kojom je okarakterisana sadašnjica uopće. 

Gospodin Dr. J o v a n o v i ć se osvrće na govor gospodina Stamenkovića gene
ralnog direktora, pak mu se zahvaljuje na iskrenim riječima, ali unatoč tomu nagla
šava da je Ministarstvo Šuma i Rudnika trebalo više pažnje posvetiti šumarstvu i šu
marskom udruženju, obzirom na njegove predstavke i rezolucije. 

Pošto je vrijeme poodmaklo, zaključuje predsjednik zborovanje za ovaj dan i od-
redjuje nastavak za sutradan u 9 sati. 

Slijedeći dan 17. oktobra nastavlja se zborovanje, a skupštini predsjeda pod 
predsjednik gosp. Miloš Ć i r k o v i ć. 

Prije prelaza na dnevni red čita tajnik Č e o v i ć naknadno stigle pozdrave, a 
medju kojima i brzojavni pozdrav Čehoslovačkog Ministarstva Poljoprivrede. 

Predsjedatelj otvara daljnu diskusiju o izvještaju glavne uprave no naglašava, 
da se govornici imaju unaprijed predsjedništvu da najave, kako bi debata mogla ići 
svojim redovitim tokom. 

Gospodin Rad. M a r k o v i ć kritikuje rad glavne uprave iz čijeg izvještaja on 
ne vidi jasan program rada. Zamjera Generalnoj Direkciji, da su joj mnoge loše pri
like našeg šumarstva bolje poznate, pa ipak sa svoje strane nije učinila ništa ili vrlo 
malo, da ee te prilike saniraju. 

Nakon što eu još mnogi govornici uzeli učešća u debati zaključuje predsjednik 
istu I odredjuje glasanje o podjeljenju apsolutorija glavnoj upravi. 

Skupšina prima izvještaj glavne uprave na znanje i podjeljuje joj apsolutorij sa 
svim glasovima protiv dva glasa. 

Predsjedatelj podjeluje nato riječ blagajniku D r n i ću, koji razlaže nacrt budže
ta za godinu 1928. 

Dr. J o v a n o v i ć govori protiv predloženog nacrta i tvrdi da su izdaci za Šu
marski List preveliki i to znatno veći od primitaka na članarini, oglasima i pretpla
tama. Predlaže da se Šumarski List izdaje dvomjesečno, jer bi ee prema tomu izdatci 
za njega smanjili na polovicu. Pcdjedno predlaže da se izabere finansijski odbor od 
tri lica, koji će ispitati nacrt budžeta za godinu 1928. 
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Ing. B M a n o j l o v i ć predlaže cla se u buduće, prijedlog budžeta štampa u Šu
marskom Listu, kako bi članovi bili o njemu potpuno upućeni. 

1)г Ne R a d i ć predlaže, da se u budžet unese svota od Din 10.000.—, kao šti 
pendij za jednog studenta Šumarstva. 

Ing. I! u ž i ć traži proračun za fondove i objašnjenje o prihodima društvenog 
rasadnika u Slivnici. 

Tajnik č e o v i ć replicira na izvode predgovornika i protivi se izboru i'inau-
sijskog odbora, jer da isti nije po pravilima predvidjen i konačno i zato1 što je pred-
log za budget pretresla cijela'glavna uprava, koja se sastoji daleko više od tri lica i 
koje; su buđžetarne prilike Udruženja bolje poznate, nego li što su poznate finamsij-
skom odboru, koji bi imao biti sada biran. Objašnjava postanak i administraciju dru
štvenog rasadnika u Slivnici, čija je uprava odnosno njegovo finaneiranje prepušteno 
posvema Podružnici u Ljubljani, pak prema tomu otpada i potreba da se isti spomi
nje u budžetu glavne uprave. Protivi se prijedlogu Prof. Nenadića, da se u budžet unese 
iznos od Din 10.000.— za štipendij, jer da zato nema novčane mogućnosti. Predlaže 
skupštini da zaključi, da svaki član povrh odredjene članarine pošalje iznos od Din 
10.—, koja bi se onda svota podijelila jednom studentu kao štipendij. Potonji prijedlog 
skupština jednoglasno prima. 

Nakon ove debate stavlja predsjednik skupštini budžet na glasovanje, koja ga 
prima velikom većinom. Nakon prihvata budžeta odredjuje predsjedatelj prelaz na 
slijedeću tačku dnevnog reda na promjenu pravila 

Tajnik Č e o v i ć čita član po član, upozoravajući kod svakog člana kakove su 
promjene nastale prema starim pravilima, opravdavajući ujedno' njihovu promjenu. Di-
skutovano je o svakom članu zasebno, a u diskusiji su uzeli živog učešća mnogi čla
novi. 

Nakon diskusije primljena je predložena izmjena pravila: i zaključeno, da se 
ista podnese na odobrenje nadležnim faktorima. 

Nakon prihvata pravila preuzima predsjedništvo predsjednik gosp. L e n a r č i ć , 
koji poziva skupštinare da obave izbor novih članova glavne uprave i nadzornog od
bora, koji istupaju po 51. 16., 17. i 28. društvenih pravila. Glasanje je obavljeno sa 
listićima, a, za skrutatore su imenovani gg. Ing. K o 1 i b a š, Ing. S a h e r i Ing. B i 1 i ć. 

Dok su skrutatori sredjivali izborni materijal, prešlo se na 8. tačku dnevnog 
reda na raspravu o etiglim predlozima i rezolucijama. 

Ing. M e t l a š pročelnik prve sekcije rada, čita slijedeću rezoluciju podnesenu 
po Dr. U g r e n o v i ć u : 

»Pošto je redukcija šumarskih lica, provedena u budžetu godine 1926./27., nani* 
jela šumama i šumarskoj privredi ogromne štete, jer je onemogućena bila borba protiv 
oštećivanja šuma, krađje i šumskih požareva, traži godišnji zbor Jugoslovenskog Šu
marskog Udruženja, održan u Beogradu, da se šumarski personal ne samo uspostavi na 
prvašnju visinu već i znatno uveća, jer će samo na taj način biti moguće da se naše 
šume očuvaju od uništavanja kradjom, požarevima i oštećivanjem«. 

Nadalje čita slijedeću rezoluciju o izmjeni činovničkog zakona. 

J. Š. U. na svome zboru održanom u Beogradu dana 16. i 17. oktobra 1927. godino 
pridružuje se jednoglasno rezoluciji Saveza javnih namještenika Udruge javnih činov
nika i stručnih organizacija, donesenoj na općoj javnoj skupštini u Zagrebu dana 10. 
oktobra 1927., kojom se otklanja projekat Uredbe o reviziji zakona o činovnicima i 
Uredbe o razvrstavanju drž. činov. i ostalih službenika, gradjen po komisiji u Ministar
stvu Pravde i traži da mg taj projekat povuče i izradi novi uz saradnju predstavnika 
svih činovničkih organizacija i J. S. Udruženja. 
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J. S. U. naročito zaključuje: 
1. Odbija se odredba, da se pripravničku zvanje stavlja izvan grupa i da se pri

pravničke godine ne uračunavaju ni u penziji ni u unapredjenje. 
2. Traži se, da se iza položenog praktičnog stručnog ispita pripravnih mora 

imenovati za definitivnog činovnika. 
3. Sve odredbe Uredbe, kojima će se mijenjati sve dosadašnje ustanove činov. za

kona,mogu se odnositi samo na ona lica, koja će stupiti u drž. službu poslije stupanja 
Uredbe na snagu, dok se u već stečena prava sadaujih drž. namještenika ne smije 
dirati. 

4. Lična kvalifikacija ima ostati u punoj snazi, te samo kvalificirana lica imadu 
prava na izvjesnu kategoriju, u koju je raeporedjeno zvanje, u kojemu služe. S tim 
u vezi traži se, da se penzionisani činovnici mogu reaktivirati samo na one položaje, 
za koje imaju kvalifikaciju. 

5. Drugi stav cl. Cin. zak. po kojemu struke II. kategorije sa naročitim višim 
stručnim kurzevima i ispitima primaju 10% povećane prinadležnosti, ima ostati na 
enazi. 

6. Kod struka, koje imadu jednaku kvalifikaciju te se za dotične položaje ne 
traži posebna sprema, imadu se jednako razvrstavati. 

7. Za sva. razvrstavanja po novoj Uredbi ima se otvoriti put žalbo na Drž. Savjet. 
8. Napredovanje po grupama ne smije se uvjetovati o budžetske mogućnosti, već 

se ima vršiti prema odredbama čl. 47., 53., 57..—61. Cin. Zak. 
9. Stanarine drž. namještenika imaju se regulirati prema stvarnoj visini najam

nine u pojedinim mjestima i prema razredima skupoće. 
10. Udatim drž. namještenicama imadu ee dati pune prinadležnoeti bez obzira na 

6talež njihovih muževa. 
11. Kongres J. Š. U. naročito naglašuje, da je šumarstvo1 privredna grana, ve

zana za neprestani rad na terenu na velikim površinama, gdje je poznavanje lokalnih 
prilika prvi uislov za uspješan rad. S toga ako igdje u šumarskoj je struci potrebita 
stalnost i zbog nestalnosti šumarskih činovnika i zvaničnika osjeća se već sada naza
dovanje šumarskog gospodarstva, a e tim u vezi sve to manja rentabilnost šuma. Iz 
tih razloga zbor J. S. U. traži, da se prilikom revizije zakona o državnim činovnicima 
i službenicima osigura stalnost drž. šumarskih činovnika i ostalih službenika. 

12. Pošto su svi šumarski činovnici i zvauičnici izloženi napornim i po- zdravlje 
i život opasnim terenskim radovima, J. Š. U. traži, da se rok njihova službovanja, ana
logno željezničarima, snizi na 30 godina. 

13. J. Š. U. naročito upozorava na bezbroj nepravdi, koje su šumarskim činovni
cima i zvaničnicima nanesene razvrstavanjem od g. 1923. i koje je Državni Savjet mo
rao da ispravlja, ali zbog prevelikog broja ni do danas nije dospjeo da sve ispravi. 
Zbog toga J. S. U. smatra, da ponovno razvrstavanje nije ni potrebno ni cjelishodno. 
A za slučaj, da bi ipak došlo do ponovnog djelomičnog razvrstavanja J. Š. U. traži, da 
se bezuslovno zakonom osigura pravo žalbe na Državni Savet. 

14. U projektu Uredbe imadu se zaštiti prava onih drž. službenika, čiji su po
ložaji dokinuti. 

15. U službu i u penziju ima se uračunavati sve vreme sprovedeno u drž. službi 
bez obzira na rokove prekida. 

» 16. Svi zakoni i sve izmjene, kojima se regulišu prava i dužnosti drž. službenika 
moraju se donositi po općim pravnim principima, a kod njihove izrade imadu se saslu
šavati i predstavnici čin. organizacije. 

Nadalje čita slijedeću rezoluciju podnesenu po Dr. U g r e n o v i ć u : 
»Pošto je dosadanja šumarska politika bila suviše uplivisana partijskim obziri

ma nadležnih Ministara Šuma i Rudnika, te su tako čisti privredni momenti bili peti-
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snuti u drugi red, godišnji zbor Jugoslovenskog Šumarskog Udruženja, održan u Beo
gradu traži, da se saslušavši mišljenje J. Š. U. utvrdi osnovni program rada šumarske 
politike, čiji bi kontinuitet mogla provoditi Generalna Direkcija Šuma bez obzira na 
promjene političkoga kurza«. 

Nadalje čita rezoluciju donesenu povodom prijedloga upravitelja šumarije Direk
cije zagrebačke, a koja glasi: 

»Na osnovu stiglih žalbi Jugoslovensko Šumarsko Udruženje na svome zboru od 
17. oktobra 1927. u Beogradu, jednoglasnim zaključkom moli Ministarstvo Šuma i Rud
nika, da potraživanja terenskih državnih šumarskih činovnika u ime putnih, selitbe-
nih i kancelarijskih troškova što pre likvidira. 

Ovo pitanje, a naročito uvodjenje mesečnih putnih paušala, individualno za sva
ku šumsku upravu, trebalo bi konačno urediti i za ovo potrebne sume u budžetu bez 
uslovno osigurati, jer se bez toga ne može sprovođiti redovna terenska šumarska 
služba«. 

Pročelnik treće sekcije g. Vilim D o j k o v i ć, čita slijedeću rezoluciju, podne
senu po1 Dr. U g r eno-v i ću : 

»Pošto se često dešava, da Ministarstvo Agrarne Reforme zemljište, koje služi 
šumarskoj privredi, kao što su sjecišta, površine odredjene za šumsko-poljsku kulturu 
i za deputate šumarskih lica, povlači pod svoju kompetenciju, godišnji zbor Jugoslo-
venskog Šumarskog Udruženja, održan u Beogradu, traži da se prestane sa tim presi
zanjem Ministarstva Agrarne Reforme u kompetenciju Ministarstva Šuma i Rudnika«. 

Prof. Dr. N e n a d i ć pročelnik druge sekcije čita slijedeću rezoluciju: 
»Budući da se u nas eve više širi vrlo- loš i nazadan način u prodaji državnih 

šuma na velikim površinama od 5000 i više jutara, sa ogromnim količinama drva, koja 
količina dosiže na milijone лг3, a koja se masa u vrlo- kratkom vremenu od 10—12 go-
gina skoro golom sečom iskorišćava. Taj preko-redni način iskorišćavanja državnih 
šuma ide preko odobrenih privrednih planova, i on -se protivi pravilima i načelima 
racionalnog šumskog gazdovanja naime: prvo da se iz šume ne smije više drva sjeći, 
nego što priraštaju šuma odgovara, i drugo da se za sječu zrela šuma ne smije posjeći 
prije, nego što se pomladi. Ta osnovna pravila postavlja naša nauka na prvo mjesto, 
kao temelj valjanog i potrajnog gazdovanja sa šumama. 

Budući da su dugoročni ugovori O' sječi prostranih šuma nemogući, 1er mlade, 
srednjedobne i stare sastojine moraju da čine jednu organsku cjelinu u svakom na
prednom šumskom gazdovanju, to primjenu bosanskih dugoročnih ugovora na sječu 
državnih šuma Hrv. i SI. smatra zbor J. Š. U. štetnim, kako za naše narodno gospo
darstvo u opšte, tako i za naš šumarski stalež napose. Najbolji dokaz za to je žalosna 
činjenica, da je gazdovanje sa šumama Bosne u temeljima uzdrmano, jer su sa 35 
dugoročnih ugovora eve šume Bosne i Herc. sudjene, da ih za 20 god. i prije nestane 
i dal tako Bosna i Herc. sa bogatstvom svojih šuma iz svjetske statistike držana sa 
više od 50% zašumljenosti, iščezne i da tako- drvo bosanskih šuma sa svetskih pijaca, 
gdje se smatralo kao »bosnische Geiahr«, za uvijek nestane. 

Bosanski dugoročni ugovori o eksploataciji šuma su poznato sredstvo okupatora 
kolonija, koji nastoje da u što kraćem vremenu iskoriste prirodna blaga kolonije, 
pa da ju poslije toga tako iscrpljenu prepuste samu sebi! 

Taj način iskorišćavanja šuma po kolonijama ne može ee primjenjivati na pokra
jinu države, gdje je šumarska nastava najstarija u nas (70 g.) i gdje se šumarska nauka 
primjenjivala u praksi na najširim temeljima, kako to dokazuju mnoge i mnoge sred-
njo-dobne šume Hrv. i Slavonije. 

Važnost i korist šuma i njihova povezanost po starosti uvažavao je i neprijatelj 
našega naroda, koji svojom sječom nije dovodio u pitanje opstanak šuma i stvarao 
mogućnost širenja goleti i krša. koga zla inače imamo u domovini u obilju. 
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U pravednom prosudjivanju svih takvih posljedica, koje će za sigurno teško po
goditi naše narodno gospodarstvo u opšte, a dovesti u pitanje opstanak našega šumar
skog staleža napose, smatra Zbor J. Š. U. svojom patriotskom dužnosti i staleškom 
svješću, đa požali što se njegova upozorivanja na prekorednu sječu šuma, izraženu kako 
u rezolucijama zbora, tako i u stručnom organu Šum. List nikako ne u važu ju, nego se 
i dalje nastavlja sa nestručnim upravljanjem šuma otadžbine. 

Povodom svega toga Zbor J. Š. U. ponovno svraća pažnju g. Ministra Šuma i 
Rudnika na nestručno upravljanje i rasipničko gazdovanje sa našim šumama, moleći ga, 
da vrati vjerovanje naroda u zakon i da na snazi drži već odobrene privredne planove, 
koji se planovi bez ikakvog stručnog opravdanja na želje interesovanih pojedinaca sa 
kažnjivom lakoćom mijenjaju, te najzad moli, da se za veće i prostrane sječe državnih 
šuma izvan privrednih planova, zatraži u buduće i mišljenje naših Šumarskih Fakul
teta i Jugoslovenskog Šumarskog Udruženja«. 

U odsustvu predsjednika ostalih -sekcija čita tajnik Ceović rezoluciju podnesenu 
po Dr. U g r e n o v i ć u , a koja glasi: 

»Pošto je nedavno i nenadano izbačeno na površinu pitanje komercijalizaeije ru
darstva i šumarstva, godišnji zbor Jugoslovenskog Šumarskog Udruženja, održan u 
Beogradu, skreće pažnju Ministarstvu Šuma i Rudnika na potrebu, da se ovo pitanje 
zasebno rješava za rudarstvo, a zasebno za šumarstvo. Naročito tražimo, da se prije 
donošenja odluke po ovom predmetu u krilu Ministarstva Šuma i Rudnika sazove anketa 
šumarskih, trgovačkih i industrijskih stručnjaka, i pozove J. Š U. da pošalje u ovu 
anketu primjeran broj svojih zastupnika«. 

Nadalje tajnik čita rezoluciju podnesenu po Dr. U g r e n o v i ć u , o zakonu o 
šumama, a koja glaei : 

Pošto je unapredjivanje šumarske privrede i zaštićivanje naših šuma od uništa
vanja, nemoguće provesti bez jedinstvenog Zakona o Šumama, godišnji zbor Jugoslo
venskog Šumarskog Udruženja, održan u Beogradu, traži da se takav zakon što prije 
donese po parlamentu. Podvlačimo da je Jugoslovensko Šumarsko Udruženje godine 
1923. vlastitom inicijativom izradilo gotov projekat zakona o šumama, koji je poslužio 
kao osnovica projektu Ministarstva Šuma i Rudnika«. 

Konačno čita rezoluciju o privrednom savjetu, podnesenu po Dr. U g r e n o v i 
ću, a koja glasi: 

»Pošto šumarska privreda sačinjava bitnu i važnu čest opće naše privrede i pošto 
u privrednom savjetu prema intencijama ustava treba da budu zastupljene sve grane 
privrede, godišnji zbor Jugoslovenskog Šumarskog Udruženja, održan u Beogradu, tra
ži đa predstavnici šumarske privrede udju u privredni savjet. Pošto je Jugoelovensko 
Šumarsko Udruženje najveća organizacija naše države, koja je u svom krilu okupila 
ne samo šumare već i posjednike šuma, šumske trgovce i industrijalce, tražimo da u 
privredni savjet uđju i predstavnici Jugoslovenskog Šumarskog Udruženja«. 

Sve ove rezolucije primljene su nakon kratke debate jednoglasno. 
Tajnik Č e o v i ć čita podnesak Udruženja studenata beogradskog fakulteta, u ko

jem traže da ih Udruženje zaštiti protiv nanesenih uvreda sa strane jednog profesora 
Beogradskog šumarskog fakulteta. Tajnik predlaže da se ovaj podnesak ustupi uprav
nom odboru, koji će stvar ispitati i o tome svoj zaključak stvoriti. Primljeno jedno
glasno. 

Ing. M e 11 a š čita akt, koji je g. Marko S a b e t i ć direktor, uputio direkcijama 
državnih, imovno-općinskih šuma i oblasnim šumarskim referentima u kojima nedolič
nim riječima napada Udruženje, odnosno članove glavne uprave, koji su u doličnoj far
mi od njega zatražili obračun vrhu primitaka i izdataka učinjenih prigodom prošlo
godišnje ekskurzije skupštinara u šumu Žuticu. Ing. M e 11 a š pita upravu, đa li joj 
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je što poznato u ovoj stvari i što je uprava poduzela, da sačuva ugled Udruženja od 
ovakovih napadaja sa strane člana Udruženja. 

Tajnik 0 e o v i ć čita sve akte o ovom predmetu i razjašnjava cijeli slučaj odno
sno postupak glavne uprave. Nakon razlaganja tajnika Č e o v i ć a , predlaže ing. М ^ 
11 a š, da se g. Marko Š e b e t i ć direktor vinkovačke direkcije, isključi iz Udruženja, 
i isključenje da <se objavi u Sumarekom Listu. 

Uz opće negodovanje prihvaća skupština u ogromnoj većini prijedlog ing. M e-
11 a š a i zaključuje da se Marko Sebetić briše iz reda društvenih članova. 

Pošto je ovime dnevni red iscrpljen, a skrutatori mi dovršili svoj posao to pred
sjednik moli iste da proglase rezultat izbora. 

Prema obavljenom skrutiniju izabrani su i to: 
Za podpredsjednika: lug. Vilim Čmelik, Ing. Pero Manojlović. 
Za blagajnika: Milan Drnić. 
Za odbornike: Ing. Ivan Oeović, Ing. Mihajlo Ljuština, Vilim Dojković, Ing. Hugo 

Salier, Ing. Miloš Jovanović, Ing. Jovan Savin, Ing. Milan Manojlović. 
Nadzorni odbor: Jovan Simonović, Rudolf Erni, Ing. Marko. Babić, Ing. Josip 

Ru'Stia. 
Za zamjenike nadzornog odbora: Ing. Dr. Vladimir Sl?orić i Zdenko Wilder. 
Prema cl. 46. društvenih pravila izabran je časni sud i to slijedeća gg.: Ing. Ve-

limir Kereškenji, Ing. Hugo Saher, Ing. Jovan Metlaš, Ing. Risto Stojanović, Ing. Ro
man Sarnavka, Ing. Pero Rohr, Ing. Miloš Ćirković, Ing. Miodrag Stamenković, Ing. 
Antun Šivić, Ing. Žmago Ziernfeld. 

Na prijedlog tajnika Č e o v i ć a zaključuje skupština, da se prepusti upravnom 
odboru, da izabere mjesto i odredi dan, kada će se obdržavati glavna skupština u go--
dini 1928. Ovo je učinjeno iz razloga, što se 1928. godine sastaje kongres Lige Zema
lja Sredozemnog Mora u našoj državi, pak će se nastojati, da se naš kongres i kongres 
Lige održi istodobno i na istom mjestu. 

Nakon ovoga zaključuje predsjednik skupštinu. Zahvaljuje svima prisutnima na 
učestvovanju i požrtvovnom radu. 

Народна Одбрана и шуме. Бедавтао je одржан y Београду наш збор, који je под-
вргао вритмци сав јавни рад y циљу промицања интереса шумарске тривреде. Доне-
гаен je irao низ важиих резолуција, које нажалосгг -кривњом неорганштванв извешгајне 
службе ;ннсу на вршјеме дате y јавиост. 

Шумарско Удружење, iKoje je засад само водило жшшаву борбу за сстас наших 
шума, тотражкдо je једног моћног савееника, велику ш јажу оршнизацију ових наииго-
калво свјесних и '»орално 'исиравних Орба, Хрвата и Слдаенаца Народну Оибрагау. 
Народна Одбрана — каво знамо — ставила си je (члан 3. правдаша од мјесеца јула 1927.) 
y задалж »;да окупља целокуину шриватну шшшијотиву, која раии иа привредном iirpe-
порођај̂ у и унапређењу налпега народа, и да сузбије сваки «еобувдаши егшгоам лоједи-
наца«. Дакле ce y тачни унаиређивања иривреде циљевм ж рад Нагродне Одбратае и Ју-
гоеловенског Шумарског У,дружен>а шоклажају. Брама томе y интересу je коначнога 
ушјеха тога рада, да ce уопосташи шго тјешива вева измећу обе веливе иашЈионалне ор-
ганизацвје. Могућност, да ое ава вева y стстину уктоотави, дана je тропиоом члагаа 5. б) 
иравила Народше Одбршне, каји глаои: »Кодежтивним члевом Нарсвдне Одбране може 
иостати овако оно удружење чшш усггаиова^ које ради y духу Tipeher члаиа овгах правила, 
a KOjy аредвшњи одбор шрмми«. 

Ha предлаг г. др. Алввсандра Угреновића, (профееора уливерзиггета, уреднива 
Шумарскот Листа и члала зарребачжог Обласног Одбора Народне Одбране; донио je збор 
закључак, да ce овлашћује Управии Одбор да, проучивши финансијску страну шгтања, 
доиесе одлуку no питаљу да: 

540 



Југословенско Шумарско Удружење, као изразито национална организа-
ција, чији je основни задатак унапређивање шумарске, дакле опће народне привреде, 
приступило као колрктивни члан великој народној организацији Народној Одбрани путем 

средишњег одбора y Београду. Даље: да ce препоручи свима члановима Југословенског 
Шумарског Удружења, који су чланови Народне Одбране, да y њеним одборима по-
крену питање унапређивања шумарске привреде уопће, a заштићивање наших шума од 
пропадања напосе. 

Ми вјерујемо да je освај корак учињен y аграви час и да he урадшш добрам швддом. 

Позив члановима. Саоједобно смо y Шумарсвом Листу објавили, да je .к-олега 
Инг. Драгољуб Штравић, тгревео књигу: Micklitz:» Bestandeswirtschaft und Alterklasse-
Methoden«, raojai je евшком шрааажчиом шумајру од безувјега« гахпребе. 

Уједао <смо y -roj вдјави замолшм колеге, да иам јаве ако ое желе гаретплатити 
na. ту књшту, јер je ттампаље иоте магуће само онда, ажо ое јави довољан број прет-
илахкика. Међувим ДО дааас јакио ое je сувише мален број. — Штампање гањоте мо-
гуће je само ошда, ако ce јавк најмање тристатине шретллатвшш, a ipjeraa би вгаизи 
тада ианосила 25—30 дииара. У случају, да ce. јашн већга број пр&тллатника, цијева 
књизи би ое омаљила, 

ЈМолимо cmow шаншно сше члалихве, na ш оне, који су ce већ јавили, да нам 
јаве, да ли с-е желе претшлатити ш ту кшигу. 

Дужиост je сважог члаша» a namoče овакаг шумара да ш набави нријвдне отручне 
кшиге, a и шет да погпггомотне y раду oaie људе, кој.и ce баве са тииоаљем таквих 
кљита, јер čamo на овај шачин можемо да стварамо нашу шувшроку литературу. 

Пријаве за лрештладу (јбев всдаца) треба шослати. најкашије до конца ове године. 
Предсје.дништво 

Југословенског Шумарског Удружења. 

ISKAZ 

uplate članarine u mjesecu septembru i oktobru god. 1927. 

Redoviti članovi Radonić Vaso, Apatin, Din 50.— za god. 1928. Berzeković Antun, 
Apatin, Din 100. za god. 1926. i 1927. Baličević Ante, Karlovac, Din 50.— za god. 
1927. Stipčić I. Filip, Bjelovar, Din 50.— za god. 1927. Krnonl Ivan, Cakovac, Din 
50.— za god. 1927. Rukavina Josip, Ogulin, Din 50.— za god. 1927. Igo Krout, Kranj, 
Din 50.— za god. 1927. Antonac Andrej, Maribor, Din 50.— za god. 1927. Pipan Rudolf, 
Čazma, Din 50.— za god. 1927. Demetrović Juraj, Zagreb, Din 50.— za god. 1927. Kru 
no Dninići Gračanica, Din 200.— za g. 1924., 5., 6. i 7. And. Premužić, Sarajevo, Din 50.— 
za god. 1927. Stjepan Brikei, Varaždin, Din 50.— za god. 1927. Milan Vučković, Zlatar, 
Din 50.— za god. 1927. Srećković Ljubomir, Beograd, Din 50.— za god. 1927. Dr. Milan 
Marinović, Din 50.— za god. 1927. Jasić Dušan, Petrinja, Din 50.— za god. 1927. Prpić 
Stjepan, Petrinja, Din 50.— za god. 1927. Jajčanin Petar, Kostajnica, Bosna, Din 
100.— za god. 1926 i 1927. Waszner Josip, Sarajevo, Din 100.— za god. 1928. Šacki 
Valentin, Skoplje, Din 50.— za god. 1927. Črnagoj Boleslav, Beograd, Din 50.— za god. 
1927. Kalinić Antun, Koe. Mitrovica, Din 50.— za god. 1927. Boko Marko, Prokuplje, 
Din 30.— za god. 1926. i Din 20.— za god. 1927. Marković Nedeljko, Leekovac, Din 
50.— za god. 1927. Gjergjević Milan, Uzice, Din 100.— za god. 1924. i 1925. Babić Mar
ko, Nemila, Din 150.— za god. 1924., 1925. i 1926. Nešković Miloš, Čačak, Din 100.— za 
god. 1926. i 1927. Vlaho Lovro, Sarajevo., Din 50.— za god. 1927. Mađžarević Srećko, 
Zagreb, Din 50.— za god. 1927. Ranitović Svetozar, Beograd, Din 100.— za god. 1928. 
Slijepčević Ilija, Zagreb, Din 100.— za god. 1926. i 1927. Dremil Oekar, Bjelovar, Din 
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100.— za god. 1926. i 1927. Mijušković Petar, Plevlje, Din 50,— za god. 1927. Marulić 
Mijo, Djakovo, Din 50.— za god. 1927. Košić Alefcsa, Beograd, Din 100.— za god. 
1926. i 1927. Vlatković Petar, Petrinja, Din 50.— za god. 1927. Jagrović Svetozar, Kar
lovac, Din 50.— za god. 1927. Popović Pajo, Irig, Din 200.— za god. 1924., 1925., 1926. 
i 1927. Arnovljević Vladimir, Apatin, Din 100.— za god. 1924. i 1925. Drenovac Sveto
zar, Dreižnik, Din 50.— za god. 1927. Dijuć Branko, Sušak, Din 50.— za god. 1925 
Benić Emil, Mitrovioa, Din 50.— za god. 1927. Babić Ivan, Vinkovci, Din 50.— za god. 
1927. Din 40.— i 10.— za god. 1928. Strapajević Gjuro, Ogulin, Din 100.— za god. 1926. 
i 1927. Neferović Franjo, Ogulin, Din 50.— za god. 1927. Bugarović Ljubomir, Vuko
var, Din 200.— za god. 1924., 1925., 1926. i 1927. Krekić Mihajlo, Zagreb, Din 50.— ?.a 
god. 1927. Pećina Mihovil, Sušak, Din 50.— za god. 1928. Bilić Pavao», Sarajevo, Din 
50.— za god. 1927. Lastrić Drago, Konjice, Din 50.— za god. 1926. Gačić Jovan, Beo
grad, Din 50.— za god. 1927. Markić Mihovil, Beograd, Din 50.— za god. 1927. Hefner 
Josip, Djakova, Din 50.— za god. 1927. Milić Gjuro, Brza Palanka, Din 50.— za god. 
1927. Bogičević Aleksandar, Pančevo, Din 100.—. Frković Ivan, Beograd, Din 50.— 
za god. 1926. Sekulić Milorad, Bjelovar, Din 100.— za god. 1926. i 1927. Ađulović Što
van, Beograd, Din 100.— za god. 1926. i 1927. Freškura Dragutin, Han-Kumpanija, Din 
150.— za god. 1925., 1926. i 1927. Bukovala Jovan, Beograd, Din 50.— za god. 1927. Dr. 
Milosevic Dimitrije, Sarajevo, Din 100.— za god. 1926. i 1927. Savin Jovan, Sipovo, Din 
100.— za god. 1926. i 1927. Radovanović Dragutin, Varvarin, Din 100.— za god. 1925. 
i 1926. Sarnavka Roman, Beograd, Din 100.— za god. 1927. i 50.— za 1928. Valentić 
Ernest, Bela-Crkva, Din 50.— za god. 1927. Todorović Vladimir, Kos. Mitrovica, Din 
50.— za god. 1927. Hajek Bogoslav, Nova Gradiška, Din 50.— za god. 1927. Perušić 
Andrija, Ogulin, Din 50— za god. 1927. Popović Dušan, Srem. Mitrovica, Din 50.— za 
god. 1927. Majer Mirko, Zagreb, Din 50.— za god. 1927. Vorkapić Lazar, Zagreb, Din 
50.— za god. 1927. Dr. Petračić Andrija. Zagreb, Din 50.— za god. 1927. Ing. Cenić 
Ante, Trnjani, Din 100.— za god. 1926. i 1927. Dr. Ugrenović Aleksandar, Zagreb, Diu 
50.— za god. 1927. Ing. Ceović Ivan, Zagreb, Din 50.— za god. 1927. Smidt Josip, Ko
privnica, Din 50.— za god. 1927. Sekulić Koeta, Gjevgjelija, Din 100.— za god. 1927. 
50.— Din za god. 1928. 50.— Din. 

Pretplatnici: Šum. uprava Krivi put, Din 100.— za god. 1927. »Virbo« d. d., Viro
vitica, Din 100.— za god. 1927. Šumska uprava, Drvar, Din 200.— za god. 1926. i 1927. 

Pomagači: Novicki Ivan, Beograd, Din 25.— za god. 1927. 
Broj: 8990/1927. g. 

Удружење шумарских подчиновника Краљевина С, X. С. на темељу точ. 8. за-
кључва гланне с.нутштине одржаие 7. VIII. о. г. y Карловцу, премело je евоје оедипгге 
вд Винвоваца y Нову Градишку. 

ЛИТЕРАТУРА 
Др. Недељко Кошанин: Ботаника за I. .u II. разред средњих шнола. Са 220 слика 

y тексту, шет y та<5лв ,и једлом картом y боји. Одлуком Госиодшна Министра Просвете 
С, Н. Бр. 19125 од 7 VII. 1927. и ла основу мишљења Глашвдг Просветвог Оавета С. 
Бр. 354 од 4. VI. 1927. одосуреиа као уџбеник. Ишање Свеславен-оке Књижаре H. Ј. 
Огефановшћа и друга. Београд 1927. — Поентареова 36. 

Вредност je овога уџбеника y томе, што je ан нашисан на савременој бволошкој 
ооновицж Било je одвсгга >крајн>е време, да ce јешцшм (прекнне са отим застарелнм ме-
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1одом, који y лриродннм наукама није шш> даље од марфолопије и сиотемавике. To 
je аутору ушело y пгугаој мери. 

Пошто aiyrop гашрочигу пажњу твдавећује дрвету, :има књига особигу вредност 
за лугарсте школе и тачадеве, ne je вао тажву m лрепоручамо. 

»Босански Шумар« y бр. 10. доноси: »Редуиција« — »Нештго ив билиноке анато-
мије« — »Друигтвене нијссш«. 

»Lesnickâ Prâce«, Čislo 6 — 1927. — Ing. A. Nechleba: »Bakteriosy (tuberku-
losa) lesniho stromovi« (Tuberkuloza šumskog drveća). — V. Valdhauser: »Nekolik 
myslenek o skutećne pfirozené obnove lesa« (Nekoliko misli o naravnom1 pomladjenju 
šuma). — V. Barchânek: »Pâskovitost u akâtu« (Fascijacija u bagrema). — Ing. Dr. 
Al. Tichy: »Navrh na 4:,-dëleni pro šroubove mikroskopy« (Predlog za razdiobu na 
4" mikroskopa na vijak). — Boh. Vincent: »Signalisačni etavby na bodech triangulačni 
site« (Signalizacijone građjevine na tačkama triangulacijone mreže). 

»Lesnickâ Prâce«. Čislo 7—8 — 1927. — Ing. Jos. Czimra: »Problem pastvin na 
Slovensku« (Problem paše u Slovačkoj). — Jar. Ružička: »Podivné ûdery blesku v 
lese« (Nepojmljivi udarci groma u šumi). — Ing. B. V. Griïirwald a Dr. V. Vrbeneky: 
»Vysokâ škola lesnickâ v Nancy« (Visoka šumarska škola u Nanci-u). — Jan Frič: 
»Mezinârodni ustav lesnicky« (Internacionalni šumarski institut). 

»Lesnickâ Prâce«, Cisto 9—10—1927. — Dr. Jos. Ambroz: »Borovice rašelinna 
v jižnich Čechach« (Pinus uncinata Willk. u Južnoj Češkoj). — Ing. Al. Nechleba: 
»Novy druh carovëniku na smrku a nova odrùda jedle« (Novi namjetnik na smreki 
i nova vrsta jele). — Jar. Ružička: »Zpusobuje sadba emrku hnilobu jeho korenu?« 
(Uzrokuje li sadnja smreke truljenje njenog korenja?). — Ing. Ed. Koreelt: »Pričinv 
zâniku dalmatskych lesu« (Uzroci propadanja dalmatinskih šuma). — Dr. Ing. Fr. 
Zima: »Chemické složeni dfeva a zâklady jeho konservace« (»Kemijski sastav dr-
veta i načela njegovog konzerviranja). 

»Revue des Eaux et Forêts« N 6 — Juin 1927. — »Les forêts du Sahara«, par La-
vauden (Šume Sahare). — »Contre la note de 1883«, par d'Alverny (fin) (Protivu na
redbe iz god. 1883.). — »Les forêts de la Lettonie«, par Huffel (Sume Letonije). 

»Revue des Eaux et Forêts« No 7 — Juillet 1927. — »Les forêts du Sahara«, par 
Lavauden (fin) (Sume Sahare). — »Les forêts du Var«, par H. Anterrieu-Vons (Sume 
Var-a). — »Utilisation du bois de cèdre«, par Pierre Buffault (Iskorišćavanje cedro-
vog drva). — »Le Mouvement forestier à l'étranger«, par Huffel« (Šumarski pokret u 
inostranstvu). 

»Revue des Eaux et Forêts« No 8 — Août 1927. — Le comté de Petite-Pierre 
dans les Basses-Vosges«, par Luneau« (Grofovija Petite-Pierre u Donjim Vogezima). 
— »Note sur le cèdre«, par Chaudey (Bilješka o cedru). 

»Revue des Eaux et Forêts« N 9 — Septembre 1927. — »Le comté de Petite-
Pierre dans les Basses-Vosges (fin)«, par Luneau (grofovija Petite-Pierre u Donjim 
Vogezima). — »Les améliorations pastorales«, par Courbaire« (Amelioracija pašnja
ka). — »Le pin sylvestre des Alpes«, par Chaudey« (Crni bor Alpa). — »L'uniforma 
des forestiers au XVIIIe siècle«, par le Coincy (Šumarska uniforma u XVIII. sto
ljeću). 

»L'Alpe« No 7 — Luglio 1927. — V. Bassi: »La valorizzazione dei tomboli de-
maniali di Cecina e Vada« (Državna domena Cecina i Vađa). — Ettore Malenotti: 
»Gli ausiliari contro gl'insetti delle foreste« (Obrana protivu šumskih insekata). — 
Dott. Z. Bruzzone: »Ricerche sperimentali su alcuiie variazioni del coefficiente di 
riduzione пе1Г abete bianco« (Probna istraživanja promjenljive veličine redukcijonog 
koeficijenta za jelu) 
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»L'Alpe« No 8 — Agosto 1927. — A. Merendi: »Impressioni forestali liguri« (Uti
sci iz ligurskih šuma). — A. Fiori: »Oeservazioni sulla riprođuzione dei pioppi« 
(Osvrt na pomlađjenje topole). — L. Puecher-Passavalli : »Invasioni điaepitiche su ci-
pressi in vivaio« (Navala Diaspisa na stojeće čemprese). 

»L'Alpe« No 9 — Settembre 1927. — V. Bassi: »La valorizzazione dei tomboli 
demaniali di Cecina e Vada« (Državna domena Cecina i, Vada). — P. Albertario: »Pro
blema forestale e riforma fondiaria in Ceeoslovaeehia« (Sumareki problem i agrarna 
reforma u Čehoslovaokoj). 

Prof. Wladyslaw Jedlinskl: »Podzial polski na lesne dzielnice siedliskove« War-
szava, 1927. У овој едициј.и мисац тгакушава раавретагги пгушжу териториуу Пољеке 
ira. шумсжо-сгпоЈбинове дане. У главиоме je игисац јраздшјелио' Пољску »a осам зона, a 
к томе јотд додао једаиавст стгоредних или игрелазних. Пољсзшм je тексту додан ре-
зиме на гајемачком језижу. Бршдара ura 39 ктгршна са једаом треглздвом швртоод. 

Prof. Wladyslaw Jedlinski: VVyniki dalszych badan tak zwanego pasa bezswi-
erkowego u Polsce«. Warszawa, 1927. Сепаратнк отисаж, из »Лас Птекжи«. Стр. 15. 
Ггвсап, коистатује, да између двије велике еиротеке зоне природиог раапрострањења 
смреке постоји — и то баш y Пољсиој — лодручје,, вде омрека не егзистира. Узро-
котм томе не жигу бити ни климшгкже, ншга стојбинеке прплике, већ je то једна 
грједжа узгајача. Зато горепаручује да на тлу шша Myrtillus и типа Vaccinium (фин-
ска клаоифииоација), где има, борових саетојина, уведе ce агршјевом др 20—25% и 
смреиа,. Аушор ©чежује да ћ<е смрека агобољшати тло. 

Ing. Paul Konta: Das mecnanisierte Hoehleietungssagewerk. Autor prikazuje eliku 
moderno pilane, njene kalkulacije i podizanja, mašina i pogona u cilju njenog racijo-
nalizovanja. Slike i skice olakšavaju razumijevanje knjige. Cijena 2 austr. šilinga. 
Naklada: Holzmarkt. Wien I. Tegetthoffstrasse 7/9. 

LIČNE VIJESTI 
f Albert Rosmanith, kr. šumarski nađsavjetnik u m., umro je 28., a pokopan 31 

listopada o. g. u Zagrebu uz učešće mnogobrojnih kolega, i znanaca. Pokojnik se rodio 
u Sleskoi 1857. god. Svršio je šumarsku školu u Eulenburgu, a ispit za samostalno vo-
djenje šumarskog gospodarstva položio je sa izvrsnim uspjehom u Brmi. U Hrvatskoj 
je elužio od 1879. do 1922. god. Bio je vrstan šumarski stručnjak, koji je službene duž
nosti vršio savjesno, marljivo i požrtvovno. Kao šef nadzorništva za pošumljivanje 
primorskog krša u Senju od 1894.—1898. god. stekao je velike zasluge oko pošumlji-
vanja primorskog krša. Naročito će ga se vazda zahvalno sjećati grad Senj, jer je on 
pošumio Marija Art, jedini park u Senju. 

II službenom i privatnom saobraćaju bio je pokojnik vanredno korektan, ljube-
zan i pošten od glave do pete, pak ćd mu svi, koji su ga poznavali, sačuvati trajnu. 
i ugodnu uspomenu. 

Pokoj mu vječni! 
Ing. Dragutin Polaček, 

direktor šuma u m. 

Ујкажхи Његовог Величанства Краља од 16. оештамбра 1927. гад. бр. 38807, одли-
кован je ориеиом Белог Орла трећега реда за стечене заслуге на дугогодишњем успјеш-
ном раду на пољу шумарства Миодраг Стаменковић, геверални диреастор Генералие 
Дирежције Шума, лрве катврорије треће групе. (Службене Новише о:д 10. октобра 
1921, број 229). Чеспитамо! 
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Ing. Dr. Josip Balen, inspektor Ministarstva Šuma i Rudnika, prvi doktor zagre
bačkog šumarskog fakulteta i odlični naš saradnik imenovan je ukazom Njegovog Ve
ličanstva Kralja vanrednim profesorom poljoprivrednoga fakulteta u Beogradu. Česti
tamo ! 

»SUME I ŠUMARSTVO VLASTELINSTVA TTIURN TAXIS U ZAPADNOJ 
HRVATSKOJ«. U radu g. ing. Stjepana Frančiškovioa: pod gornjim imenom potkrale su 
se u dosad izašlim brojevima »Šumarskoga Lista« (septembar i oktobar) slijedeće ti
skarske pogreške: 

Na str. 410. prva alineja ima umjesto »Gorskog otara« stajati »Gorskog Kotara«. 
Na str. 410. četv. alineja ima umjesto »Gorskom otaru« stajati »Gorskom Kotaru«. 
Na str. 415. druga alineja ima umjesto »pristanke« stajati »pristranke«. 
Na strani 415. druga alineja ima umjesto »CaCo3« stajati »СаС03. 
Na str. 419. druga alineja ima umjesto »jelov pirast« stajati »jelov prirast«. 
Na str. 463. ispod linije ima umjesto »na str.« stajati »na str. 464—465«. 
Na str. 468. prva alinija ima umjesto »10 :z« i »30 :z« stajati »10.z« i »30.z«. 
Na str. 468. treća alineja ima umjesto »utsanovljivanje« stajati »ustanovljivanje«. 
Na str. 469. druga alineja ima umjesto »produkiconu« stajati »produkcionu«. 
Na str. 470. četv. alineja ima umjesto »ogolečivanju« stajati »ogolećivanju«. 
Na str. 470. peta alineja ima umjesto »ilala« stajati »imala«. 
Na str. 472. tabela ima umjesto »Vjekoslav Zech« stajati »Vjekoslava Zeclm«. 
Na str. 477. druga alineja ima umjesto »Pozato je« stajati »Poznato je«. 
Na str. 479. sedma alineja ima umjesto »čvrsto rezana« stajati »četvrtasto rezana«. 

POSTAVLJENI SU: 

Bektić Maštala, za šum. kancelistu III, kat. 3. grupe pri Šum. upravi u Teslicu. 
Ređžepović Dželadin, za ađmin. činovnika III. kat. 4. grupe pri Sum. upravi u Рп-

zrenu. 
Simić Nikola, preveden je za okr. šumara i šefa uprave II. kat. 3. grupe pri Šum. upra

vi u Kragujevcu. 

UNAPREDJENI SU: 
Sarnavka Roman, za inspektora I. kat. 4. grupe pri Generalnoj direkciji šuma. 
Frković Ivan, za inepektora I. kat. 5. grupe pri Generalnoj direkciji šuma. 
Marković Radovan, za šum. nadinžinjera i šefa uprave I. kat. 7. grupe pri Šum. upravi 

u Fojnici. 
šunjevarić Milenko, za okr. šumara П. kat. 3. grupe ujedno premješten iz G. Milanovca 

za Šum. upravu u Bitolju. 

PREMJEŠTENI SU: 

šinkovec Bogomir, šum. ing. I. kat. 8. grupe od Dir. šuma u Skopl.ju, za Šum. upravu u 
Skoplju. 

Zarić Petronije, šum. ing. I. kat. 8. grupe iz Fojnice za šefa Šum. uprave u Šipovu. 
Marković Radovan, šum. ing. I. kat. 8. grupe iz Sarajeva za šefa Šum. uprave u Fojnici. 
Ostojić Petar, šum. ing. I. kat. 8. grupe iz Vinkovaca za šefa Šum. uprave u Brodu. 
MulabećirO'vić Hasan, podšumar III. kat. 2. grupe iz Tešnja za Sum. upravu u Kladnju. 
Radišević Milan, šum. ing. I. kat. 8. grupe iz Gospića za šefa Šum. uprave u Kosinju. 
Rosić Sreten, okr. šumar I. kat. 7. grupe iz Pirota za Šum. upravu u Dol. Milanovcu. 
Joksimović Branko, okr. šumar II. kat. 3. grupe iz Golupca za šum. upravu Vranje. 
Trifunović Radomir, šum. ing. I. kat. 8. grupe iz Pirota za Direkciju šuma u Sarajevu. 
Mikić Adam, šum. ing. I. kat. 8. grupe iz Županje za Direkciju šuma u Vinkovcima. 
Zubović Jovan, šum. savjetnik I. kat. 6. grupo iz Mostara Direkciji šuma u Sarajevo. 
Drenovac Svetozar, šum. savjetnik I. kat. 6. grupe iz Drežnika za Direkciju šuma ogu

linske i. o. u Ogulinu. 
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Šimunović Živan, šum. nadsavjetnik I. at. 4. grupe iz Generalne direkcija šuma za 
Dir. šuma potrovaradineke i. o. u Srem. Mitrovici. 

Kalinić Antun, okr. šumar, iz Skoplja za šefa šum. uprave u Kos. Mitrovici. 
Škrljac Petar, šumar, savjetnik I. kat. 6. grupe iz Otočca za Direkciju šuma gjurgje-

vafike i. o. u Bjelovaru. 
Šverko Ivan, šum. ing. I. kat. 8. grupe iz Vranovine za šefa šum. uprave u Kalju. 

UMIROVLJENI SU; 

Hali Ferdinand, upravitelj šum. škole I. kat. 3. drupe u Sarajevu. 
Cutvarić Dragutin, nadoficijal, III. kat. 2. grupe pri Dir. šuma u Zagrebu. 
Matić Jovan, šum. nadsavjetnik I. kat. 4. grupe kod Petrovaradiiiske i. o. 
Baličević Ante-, šum. nadsavjetnik I. kat. 5. grupe kod Gradiške i. o. 
Kopić Mato, rač. savjetnik II. kat. 5. grupe pri Dir. šuma brodske i. o. 
Stojanović Jovan, šef odeljenja za racunovodetvo i financije Ministarstva б. i M. 

II. kat. 1. grupe u Beogradu. 

Ukazom Nj. V. Kralja, stavljen je van snage ukaz kojim je Dušan Popović direktor I. 
kat. 4. grupe postavljen za Direktora I. kat. 3. grupe u Apatinu. 

Број 3641/1927. 
ОГЛАС ЛИЦИТАЦИЈЕ. 

Ba основу одобр«1Ба Машцстарогаа Пгуода и Рудника Врој 16777/1927. одржати 
ће ce дака 4. новембра 1927. г. y иашцеларији Шумске Уираве y Панчееу јавна агаомена 
(оферпшша) лпшдаац-цја ради ацрадаје дрвног материјала на пању y ниже ндаеденим 
селама: 
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Услоеи: 

1. Лицитација he с-е оиржати y ванцеларији Шумкзве Уираале y Ванчеву y 11 
сати цре швдне, ирема одредбама члааоша 86—98. Закопа о Државном Рачумодвддству. 

2. Проишшо »апечаћеие чшмжеле ткшуде мроишђене са тавсешж марвом од 100 
дотшра имају ce лредати најжаогаде до 10 и шо сати та дан лжцмтације. Восле тога 
рока пануде ce не шримају. Кауцнја ое има итолазкити «ајкасиије до 10 сагт ире 
подне дана лншЈитације. 

3. Вонуди треба приложигги ототврду надлежно финаисијске области, да ј« ну-
днид тлжгво државни порез кз ранијих годииа. као и за искжло полугоднште, те 
свсдочанетво о надметачкој стгоообиостзд. 
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4. Купкхниива ce шлаћа y три једнака обрака, ирви код склатгања уговора, друти 
нај'ка(није до i. ф-бруара 1928. год. a трећи највасиије до 30. марта 1928. године. 

5. Кулац огим кушшчшне шма да ллагги 6% за фонд за пошумљавање, 0.2% 
за узгојни дошринас и 1% таидаених марака. 

6. У име кауцијје птрима ce гогш neman или ирвдносии паппири, »ofta ое шри-
мају ко|д- оклалања уговора са државоод. 

7. Оеча ce гсродаје бее обввезе крчења пањева, a има битп израђена y <року од 
15. XII. 1927. Г. ДО 14. XII. 1928. Г. 

Ближи услови мшу ce видети за време зввничних чаоова код Дирекције Шума 
y Апатину и кад Шумаке Уираве y Патгчеву. 

У Апагину. 29. оеотембра 1927. год. Дирекција Шума. 

Broj 14.121—1927. 

OGLAS DRAŽBE HRASTOVIH STABALA. 
Prema drvosječnoj osnovi za god. 1927./28., odobrenoj riješenjem Ministarstva 

Šuma i Rudnika od 31. decembra 1926. broj 50.903, te na osnovu riješenjia Ministarstva 
Šuma i Rudnika Generalne direkcije šuma u Beogradu od 3. oktobra 1927. broj 37.141 
prodavati će se na dan 7. n o v e m b r a 1927. u 10 sati prije podne kod Direkcije Šuma 
Brodske imovne općine u Vinkovcima zdrava suha, polusuha i oštećena hrastova stabla 
kako slijedi: 
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O p ć i d r a ž b e n i u s l o v i : 
1. Prodaje se samo za tehničku upotrebu sposobna drvna masa. Sve ogrevno drvo 

dužan je kupac predati u izrađjenona etanju i složeno u hrpe sa 5% nadvisine brodekoj 
imovnoj općini na raspoloženje i to: u olgasu navedenu količinu besplatno, a za preko 
te količine izradjeni, složeni i predani ogrev dobiva kupac odštetu od Din 6 po 1 prost, 
metru. 
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2. Pisane ponude moraju biti sa 100.— Din biljegovane ili sa odgovarajućim 
iznosom obložene, valjamo zapečaćene, te najkasnije do 10 sati gore navedenoga dana 
predane u urudžbenom zapisniku. 

3. Ponudi se ima priložiti žaobina u iznosu od 5% od procijenjene vrijednosti, 
strani državljani 10%, — uverenje poreske vlasti, da je nudiočeva radnja prijav
ljena, te da je uplatio porez za tekuće tromjesečje. 

4. Brzojavne, sa potpunom žao binom ne obložene, nikako ili nedostatno biljego
vane, ispod ieklične cijene, poslije ustanovljenog vremena predane, te uopće sa đraž-
benim uslovima neeuglasne ponude neće se uzimati u obzir. 

5. Kupovninu ima kupac uplatiti u gotovom novcu u blagajnu brodske imovne 
općine, ili kod novčanih zavoda, koje Direkcija šuma odredi i to: 

Ako je kupljena jedna eječina 
Уз kupovnine nakon primitka obavjeeti da je dražba odobrena t. j . kod potpisa 

ugovora (§ 10.). 
Ostali dio kupovnine prije početka izvoza izradjenog drvnog materijala, nu naj 

kasnije 90 dana poslije uplate prvog dijela kupovnine. 
Za slučaj, da kupovnina jedne sječe premašava utržak dviju najmanjih sječa, 

pogoduje se prema niže navedenom. 
Ako su kupljene dvije ili više sječina 
K sveukupne kupovnine po primitku obavjesti o odobrenju dražbe t. j . kod pot

pisa ugovora § (10.), 
yt sveukupne kupovnine 50 dana iza prve uplate. 
Preostali dio sveukupne kupovnine prije početka izvoza izrađjens robe nu naj

kasnije 60 dana iza druge uplate. 
6. Svi ostali dražbeni uelovi mogu se saznati za vrijeme uredovnih sati kod Di

rekcije šuma u Vinkovcima, te kod nadležnih šumskih uprava. 
7. Kupac je dužan, prije nego- počme sjeći, dati o svom trošku i po uputi šefa 

šumske uprave, izraditi fotografsku snimku one hrpe, koju je na dražbi đoetao. 
U Vinkovcima, dne 16. oktobra 1927. 

Direkcija šuma brodske imovne općine. 

Bpop 8139''27. 
ОГЛАС. 

Hia ошову одредаба1 чланова 86. ио 96. закшш о деишжнш рачуЈвоводству и 
правилника о иввршељу овога закона, иродаваће ce y понедељак дне 7. новембра 
1927. y 10 сати пре подие идад погДавагра' среза фочанског уамевом и шжмеигам јааном 
лицитацжјом 1OO0 м3 четивасггаг дрв-ета y шуши Вучево и то y оделу 409 и 410 са 
кскличиом ценом од 43 джнара шрооечшо за i кубни метар y шуми на шн>у. Купац 
имаде освм топа платити 6% од целокувве кувовввве као догорвтас фоиду за iro-
тумљен>е. 

Оваком рефлежтанту етоји слобадно, да пре дразкбе прегледа слтоменуту шуму 
као к услше купаврадаје жод шумдаог рефереита. 

Сваки нудилац дужан je npie дражбвања ПОДОЖИТЈИ нрагаремену кауцију (вадиј) 
од 4300 динара код Пореовог Уреда y Фочк y готову или y ириеватим вредвооним 
папврима каа m таксену марку од 100 динара. 

Отрашпји полажу кауцију y двасшрукој ВВСИКЕ. Ове кауције оотају делоловане 
до решења Министра Шума и Рудккка. 

.; ' • Писмаве шсшуде «a ваиоеном 'маргоом и вауцијом ваља тоднети (лривоелати) 
најжасније до одређеног дава ;и сата лицитације доаге тмтписатоме, запечаћене и 
натвисом: Пдауда Н. Н. за купњу дрвета на огдас број 8139/27, 
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Пшуде које не .садрже лотреоате ирилоге које лрописује цииирани закон као a 
накнадае шонуде и ечитовања не he «е уаимати y обзир. 

Пиомеие понуне отвараће ce накоп довршења усмеие лицитације. 
Досталац he оносиги грошкове оглаоа a агри подпису умивра повисити лривре-

мену кауцију на 10% целе куровниве, к»ја онда moeraje сталнам кауцијом до ко-
начног реализошаља ушвора. 

Гооподин Мшшстар Шума ш Рудш-гка бира слоаодио иамеђу стављених ио-
иуда н моове «дае одбиии без вавађања разлоиа. 

Фоча 24. IX. 1927. Поглавар среза 

Broj: 4429—1927. 
PRODAJA HRASTOVIH STABALA. 

Na temelju odobrenja Ministarstva Šuma i Rudnika u Beogradu od 27. decembra 
1926. broj 50.449/1926. te rešenja od 27. augusta 1927. broj 28.536/1927. i riješenja od 
•9. oktobra 1927. broj 38.720 prodavati će se ponovno javnom dražbom purtem pismenih 
ponuda dana 7. n o v e m b r a 1927. u 10 sati prije podne kod Direkcije Suma gradiške 
•imovne općine u Novoj Gradiški niže navedena hrastova stabla: 
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Drvosjek 

Migalovci 

Javićka 
greoa 

Ladj evačko 
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86.717 
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Udaljenost 
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željezničke 
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Sibinj 10 kim. 
Oriovac 18 

kim. 

Jasenovac 
8 kim. 

Okučani 
7 kim. 

Okučani 
9 kim. 

Okučani 
9 kim. 

OM S o 
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2 
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uz 
obalu 
Save 

— 

— 
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OPASK 

Tehnički neuporabi-
ve otpadke i suviške 
od 30 cm na niže ima 

Jdostalac izraditi i 
besplatno predati i-

movnoj općini. 

Ovršci i otpadci ,'iza 
duge ostaju svi u ne-
izradjenom stanju i-
movnoj općini kao 

ogrevno drvo. 
Trgovac ima pravo 
izraditi sve do 30 

cm. 

O p ć i d r a ž b e n i u v j e t i : 
1. Ponude taksirane sa 100.— Din primaju se na dan 7. novembra 1927. godine u 

10 sati prije podne kod Direkcije Suma gradiške imovne općine u Novoj Gradiški. 
2. Ponudi se ima priložiti žaobina u, iznosu 5% a strani državljani u iznosu od 

20% procijenbene vrijednosti one skupine na koju ponuda glasi. Žaobina se polaže u 
gotovom novcu ili u pupilarno sigurnim papirima. 

3. Ponuda se može staviti na više đrvosjeka no' za svaki drvoejek mora se nazna
čiti posebna svota i od svake procjenbene vrijednosti položiti 5% odnosno 20% žao-
bine. 

4. Kumulativne i brzojavne ponude ne primaju se. 
5. Reflektanti imaju na dan dažbe dokazati da imaju sve uslove koje propisuje 

član 13. točka 6. Pravilnika od 18. prosinca 1921. god. za izvršenje odredaba iz odjelka 
>B« ugovori i nabavke zakona o državnom računovodstvu. 
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6. Od kupljenih stabala u Migalovcima i Javićkoj gredi ima pravo dostalac izra
diti sve gradjevno drvo od 30 em. na više dok otpadci iza izradbe od duge zatim ovršci 
i ogranci i tehnički nesposobno drvo imade dostalac izraditi, složiti u ogrevno drvo te 
ga predati besplatno imovnoj općini. 

Kod skupina ležećih na području šum. uprave Okučani ne izradjuje dostalac gore 
spomenute otpadke, ovrške itd. već ih onako kako jesu ostavlja u neizradjenoDi stanju, 
a vlasništvo su imovne općine. 

7. Kupovnina imade ee uplatiti u gotovom novcu, u četiri jednaka obroka i to: 
Prvi obrok 14 dana nakon primljene obavjesti o odobrenju dražbe, drugi obrok 1. ja 
nuara. 1928., treći obrok 1. juna 1928. a četvrti najkasnije do 1. septembra 1928. za slu
čaj da ee do toga roka sa izvozom ne bude otpočelo. Ako se sa izvozom prije odpočne, 
imade celokupna kupovnina prije izvoza uplaćena biti. 

8. Kod uplate prvog obroka kupovnine dužan je kupac platiti 0.5% za pošumlje-
nje primorskog krasa, 0.2% za uzgojnu zakladu djece šumarskih činovnika od cijeli' 
kupovnine, te propisane prenosne pristojbe na ugovor. 

9. Rok za sječu, izradjivanjie i izvoz ustanovljuje se za sve skupine do 30. sep
tembra 1928. 

Svi ostali dražbeni uvjeti mogu se doznati za vrijeme uredovnih sati kod Direk
cije Šuma gradiške imovne općine u Novoj Gradiški. 

Nova Gradiška, dne 10. oktobra; 1927. 
Iz Direkcije Šuma gradiške imovne općine 

Broj: 11.003/1927. 
OGLAS DRAŽBE 

Temeljem riješenja ministarstva šuma i rudnika u Beogradu od 14. IX. 1927. 
broj 31.746/27. prodavat će se u zgradi biskupije križevačke, dana 11. XI. 1927. u 11 
sati do podne putem pismenih ponuda sva stabla hrastova, bukova i grabova iznad 8 
cm. prsnog promjera na površini od 43 j . u šumi biskupije nadarbine zvane »Cret« na-
lazeće se u upravnoj općini Raven, sreza Križevci, uz iekličnu cijenu od 50.000.— Din. 

Šuma leži uz cestu Križevei-Vrbovac, a udaljena je od željezničke stanice Vr
bovao cea 5 kilometara. 

Pobliže upute, kao i dražbeni uvjeti mogu se dobiti odnoisno vidjeti u pisarni 
ereskog šumarskog referenta svake subote od 8—12 sati do podne. 

Križevci, dne 16. X. 1927. 
Sreski poglavar 

БрОј 3321/1927. 
ОГЛАС ЛИЦИТАЦИЈЕ. 

Ha овдшу чд. 89. ш 94. Загоогаа © Дрздшвиом Рачуноводотву одржаће ee на дан 
20. новембра y жанцеларији Шумсже Утрагве y Кавадару друга офершадна лицшгација 
sa отрсдеју 950 дубећик борових давста прицењених ва 1533 м? дриве масе, обележе-
них y државној шуми ва. »Кожух« и зв. »Книиоки Дивади« y атару еела Мрежичко 
општине ршодемове територијо Шумоке Управе y Каведару. 

Интереоетти he сами на лицу места прегледати објекат и проучити детаљно 
уолаве, иоје могу добити код Шумике Утграве y Каввдару, Дпреиције Шума y GBOTI-
љу i;aio и Генералве Дирекције Шума y Београду и тмдааме he тгрема њиховсиј irpo-
цени отавигд, авојеручио шотписане пчхнуде. Пиомене ирсшионо заггечаћене гганудг 
имају ое отредати Шумокој Уирави y Кавадару иајдаље до 20 чговеагбра 1927. r. до 11 
сати. 

Кауција ce толаже y готовом иовцу ил,и вредноенвм хартијама itoj'e држава 
тгризнаЈе и y вредности кжво их држава прианаје. 
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Ha вдверту 'тгонуде има «е вашгоати »Понуда за купшину држав. нгуме »Еожух«, 
Kajanja ое може положиив ла гаа којој државној «аеи само Шовуди мора бити 

ириложена званична лотврда о т м е . 
Кауцвја je за подангека наше државе 5% од отокуђоте оувда, ото тамо, да <ова 

нпак не може бити »aa» од 4.600 динара. Огрви подавици полажу душдо -Голику 
кауцију. 

Ковадар 25. оигабра 1927. Шумска Управ» 

Број 3320/1927. 
ОГЛАС ЛИЦИТАЦИЈЕ. 

Ha оонову чл. 82. Загова о Држашолг Рачуиовоиипву и решен>а Гев. Дирекције 
Шума Вр. 47090/26. одржаће ce на дан 27. новембра ове гадине од 9—li сатл y ошн-
целарији Шумсве Управе y Кавадару јввиа лицитација редн) дааваља гад закуп 
вримитпввих етругара ла шсту зв. »ОрВДарЉога«, »ТђшикаЈ«, »Лекшпдае«, »Горња 
Бањата« и »Савилака« y држашгој шуми Рдакден атара шштиве Роовдевхже терито 
рије Шумане Уираве y Кава.дару. 

Оваки лицитант има прадкодво на касв ове ушраве плашти жауцију од 50 
дивара, Moja ће œ mocjre снршвне лицвтације «вшма вратдаги ocarat ономе, ma воме 
сетаје лицита.ција, који he из те кауције иаШоиушшм, до 5% изиаоа излицитираве 
суме. i 

Кауција волаже ce y гвтввом аадцу. 
Поаииају ce иитересетти да вдређшог дана шрисуствују лацитацији. 
Кавадар 25. октобра 1927. Шумска Управа 

Број 630/1927. 
ОГЛАС. 

Код Шумоко Улгоаве y Бања Луцш лродаваае ce ва даи 29. новембра 1927. 
y 10 сати прије подие лутем јавне усмене ;и писмеие дражбе 1000 кубичших метара 
четадаастог дрвета. y државиој шуми Свдвжа одјел 177a и то са твдачиом цијеном 
од 33.— Дин no кубику. 

Сваки вудиоц мора ирије аииетжа дражбе шолшшги вадај m то лаш државља-
нив 10% a отранац 20% од укувне ирвднЈасти no вдкотиииод ци.јеви y гагавом или y 
државвим вредносним шаширим». 

Оонм тога мора сваки дражбоватељ прије вочстка дражбе пишшшги 100 дв-
нара y таиоеним »шркама. 

Рисмеде шонуде са прошиаашш вадшјем и таЈвсевим маржама ваља тгослати за-
•цечаћеие овој Уврави иајкашиј^ до 29. нввембра 1927. до 10 сагги црије подн© са 
нашпиоом: Шонуда ва 1000 кубика дрвета y државвој пгуми Садвка. 

Кувац je дужан да цд цјеломушие купсввиве шлати 6% y фавд за лошумља-' 
ваиуе, те сиоои тровгквше расписа дае лицитациуе. 

Уијетв купв>е и продаје могу ое сазиатв y кашчешарнји ове ушраве сваиоог рад-
ŒKff дака sa вријеме уредовиш чаоава. 

Они шудаВДИ везави су ;до решења ва овоје лавуде, a Мвлистарство Шума m 
Рудавка бира отабодзго взмеђу шишгеивзх и уомених повуда, те може cee бее навода 
разлога цдбити. 

У Бањој Луци 24. X. 1927. 
Шумска Управа Врбања y Бања Луци. 
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Broj: 50O1/1927. 

Dražba hrastovih stabala 
Dana 9. d e c e m b r a 1927. u 10 sati prije podne prodavati će se javnom 

dražbom putem pismenih ponuda u uredovnici potpisane Direkcije u Bjslovaru 
stojeća hrastova stabla i to: 

ft 
3 

0 

1. 

2. 

N a la z i s e 

Na' ter i to-
riju Šum
ske upra

ve u 

Bjelovaru 

Sv. Ivan 
Žabno 

Garešnica 

u šumi 

Solčan-
ski lug" 

Med jak 

Ilovski 
lug 

cđ 

u 

1.361 

43 

šušci 
1.309 

Procjenjeno 

te
hn

ič
ko

ga
 

1 
dr

ve
ta

 
m3 

2.637 

270 

cea 
1279 

sa
 v

re
dn

os
ti

 | 
ka

o 
is

kl
i-

čn
a 

ci
je

na
 

Din 
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— 

Za naknadnu pre-
mjerbu uz isklič. 

cijenu za trupce 
deblje 
od 36 

tanje 
od 35 

cent, sa korom na 
tanjem debljem 

kraju po т З 
D i n a r a 

— 
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— 

77 

Udaljenost 
od željez
ničke sta-

Sv. Ivan 
Žabno 
13-6 km. 

Medjurić 
б.б km 

Za grupu I. imade kupac platiti kupovninu u dva jednaka obroka i to 
prvi obrok najdulje za 14 dana nakon što je primio obavjaet, da je dražba odo
brena nakon čega će mu biti doznačena polovica kupljenih stabala po kvantumu. 

Drugi obrok kupovnime plaća kupac najkasnije do 1. jula 1928. godine. 
Izvoz izradjene robe dozvoljava se uplatom drugog obroka kupovnine. U 

ime takse te svih doprinosa plaća kupac 8.2% na doetalu svotu. Zaobina iznosi 
za ovu grupu 5% od ponudjene svote. 

Za grupu II. primaju ee ponude prema gore navođenim dimenzijama a po 
m3 naknadnom premjerbom ustanovljene količine. 

Ponude na ovu grupu imadu biti obložene sa jamčevinom u iznosu od 
40.000 (četrdeset hiljada) dinara, 

Kupovninu za drvo te grupe plaća kupac najdulje za 14 dana nakon obav
ljene premjerbe pojedine kupcu na izradbu doznačene partije. 

Pobliži dražbeni uvjeti za obje grupe koji zastupaju kupoprodajni ugovor 
stoje interesentima na uvid za vrijeme uredovnih sati kod potpisane Direkcije 
te šumskih uprava u Sv. Ivanu Zabno, Garešnici i Bjelovaru. 

U Bjelovaru, 2. novembra 1927. 
Direkcija Šuma Križevaćke Imovne Općine 
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Broj 8090/1927. 
OBJAVA LICITACIJE DRVNOG MATERIJALA 

Kod Kr. Direkcije Suma u Vinkovcima prodavače se dana 12. decembra 1927. go 
dine u 10 sati prije podne javnom oiertalnom licitacijom dc-le naznačeni drvni materijal. т 
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S k u p i n a 11. Na stovarištu željezničke stanice Rajić ima 5882 ako va zdravo i 
764 akova škart njemačke bačvareke duge. 

Roba je u glavnom X do 20 akovska te "U do 8/4 debljine. lsklična cena je za 
zdravu robu 45 Din, a za škart robu 36 Din po akovu franko stovarište. 

S k u p i m a 12. Na stovarištu industrijalnog koloseka Novska srez Trstika ima 
1274 kom., na stovarištu Lipovljani 839 komada, a na stovarištu Ilova 320 komada 
hmeljskih stubova od 7.0 do 8.0 m. dužine. Isklična cena 36 Din po komadu utova
reno u vagon. 

U s l o v i : 

1. Ponudjači imaju predati najkasnije do 9 časova dana licitacije vadium kod 
blagajnice kr. Direkcije Suma u Vinkovcima u iznosu od 10% (deset) od procenbeue 
vrednO'Sti prema propisima čl. 86.—98. Zakona o državnom računovodstvu. 

Revers o položenom vadiumu evedočanstvo o nadmetačkoj sposobnosti te uvere-
nje, da su radnju prijavili poreskim vlastima i platili porez za tekuće tromesečje, imaju 
takodjer predati predsedniku komisije za održavanje licitacije kod Kr. Direkcije Suma 
u Vinkovcima. 
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2. Nakon toga izmedju 9 i 10 eati dana licitacijo predaju ponudjači komisiji pis
mene ofarte, snabdevene sa 100 Din taksenom markom, koji moraju biti u valjano 
zapečaćenom zavoju i na kojima mora biti jasno napisano: »Ponuda za licitaciju drv
nog materijala od ponuđjača N. N.« 

U ponudi mora ponudjač da izjavi, da su mu svi uslovi prodaje dobro poznati i 
da na njih u celošti pristaje i da im se pokorava. 

Ponude primaju se samo za svaku skupinu zasebno, — a za skupine 1.—10. i 12. 
i za manju količinu. 

Telegrafske ponude ili one, koje ne odgovaraju uslovima licitacije ne uzimaju 
se u obzir. 

Licitacija počinje u 10 sati. 
3. Kupovnina se plaća kod blagajnice kr. Direkcije Šuma u Vinkovcima u roku 

od 14 dana od dana saopštenja, da je licitacija odobrena. Kod plaćanja kupovnine du
žan je kupac platiti 2% u ime prinosa za gradjevni fond. 

4. Detaljna lista složaja duge i dana, dobiju se na zabtev interesenata kod кг. 
Direkcije Šuma u Vinkovcima ili kod šumske uprave u Rajiću po uplati takse od 20 
Din od liete. 

5. Kvalitativno pregledavanje bačvarske robe dozvoljeno je uz uslov, ako se ono 
prethodno najavi kod šumske uprave. Pr i tome se mogu izbijati iz složaja pojedini 
komadi ili pretresti ceo složaj na pojedinim meetima, ali je pregleđač dužan o svom 
trošku pregledane složaje postaviti u prijašnje stanje. 

6. Rok za otpremu odnosno uitovar robe traje do kraja marta 1928. godine. 
7. Svi podrobniji uslovi licitacije mogu se saznati za radnog vremena kod Kr. 

Direkcije Šuma u Vinkovcima i Kr. Šumskih Uprava u Jasenovcu, Rajiću. Lipovlja-
nima i Novoj Gradiški. 

Vinkovci, dne 3. novembra 1927. godine. 
Direktor: 

Sebetić, v. r. 
Broj 962/1927. 

OGLAS. 

Kod Šumske uprave u Turbetu prodavače se dana 9. (devetog) decembra t. g. 
u 10 sati prije podne putem javne pismene i usmene dražbe oko 2000 slovima dvije 
hiljade kubika bukovog drveta na panju u šumi Radalje. 

Isklična cijena iznaša po kubnom metru na panju 20 (dvadeset) dinara. 
Svaki nudioc mora prije početka dražbo položiti vadij od 4000.— (četiri hiljade) 

dinara u gotovu ili u državnim bonovima i taksenu marku od 100 dinara. Strani držav
ljani polažu dvostruki vadij. 

Piemene ponude sa vadijem i taksenom markom od 100 dinara treba poslati zape
čaćene šumskoj upravi u Turbe do 10 sati dana 9. decembra 1927. 

Uvjeti prodaje mogu se viđiti kod Šumske uprave u Turbetu. 
Kupac mora platiti 6% (šest posto) cijene cijele kupovnine u fond za pošumlji-

vanje i sve troškove oko raspisivanja ove licitacije. 
Dražba se neće održati, ako ietoj ne pristupe najmanje tri ozbiljna nuđioca. Kas

nije prispjele ponude i očitovanja neće se uvažiti. 
Ministarstvo Šuma i Ruda bira slobodno izmedju usmenih i pismenih ponuda i 

može sve bez navodjenja razloga odbiti. 
Do riješen ja vezani su nudioei na svoje ponude. 

Turbe, dne 2. novembra 1927. 
Šumska Uprava 
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Broj: 8874/1927. 
LICITACIJA DRVETA NA PROSEKAMA. 

12. decembra 1927. prodavače se javnom ofertalnom licitacijom TI 11 sati pre podne 
kod potpisano Direkcije Suma 28.331 hrastovih, jasenovih, brestovih, topolovih sta
bala na II. i III. grupi novotrasiranih proeeka kr. šumske uprave jasenovačke, koja 
su procenjena na 4126 m3 tvoriva i 6002 m3 gorivog drveta. 

Stabla se prodaju na panju uz istodobnu obvezu krčenja prošeka. Isklična cena 
JA 284.710 Din. 

Vadij 30.000 Din, evedodžba a nadmetaičkoj sposobnoeti i uverenje o uplati po
reza predaju se do 10 sati licitacije, a pismene ponude proviđjene sa taksenom mar
kom od 100 Din u zapečaćenom zavoju do 11 sati komisiji za održanje licitacije. 

Kupovnina se plaća u dva jednaka obroka. • 
Prinosi i takse iznose 92/io% od kupovnine. 
Rok za krčenje, izradu i izvoz je do konca jula 1929. 
Bliži uslovi stoje na uvid kod potpisane direkcije šuma i jasenovačke šumske 

uprave. 
Vinkovci, dne 31. oktobra 1927. godine. 

Kr. Direkcija Suma 
Direktor: 
Šebetić. 
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U Š U M S K A INDUSTRIJA 0 
Filipa Deutscha Sinovi 

ft V r h o v č e v a uL 1 Z A G R E B Telefon broj 47 ft 
(j Parna pilana u Turopolju. 
fj Eksport najfinije hrastovine. Na skladištu ima velike količine 0 
v potpuno suve hrastove gradje svih dimenzija. j( 
S Utemeljeno god. 1860. Utemeljeno god. 1860. •;[ 
. ..wœ-..:;::• ::::::::• iHlîJJîîlliiiîîllîîJiinî!;!, : ' " : : • • : - : . ' , " ; • • ишмам 

: : . " : : : " • ; : . : • • • : ; 

8 

D R A C H INDUSTRIJA PRVA D D 
Središte: SISAK: — Podružnica: VIROVITICA 

P I L A N A : C A P R A C i V I R O V I T I Č K I A N T U N O V A C 
Telefon: Sisak broj 14. — Telefon Virovitica broj 16. 

JI Proizvodnja svakovrsnog hrastovog, bukovog jasenovog i bre
stovog materijala, gradje za željeznice i dužica 

« 
евввпзв« 
f'!5>i!Si>'» 

I DIONIČARSKO DRUŠTVO 
za eksploataciju drva 

Zagreb, Trg N br. 3. 
Telefon: 16-34,12-38 — Brzojavi: „EXPLOITAT" 

V 

Parna'pilana i tvornica parketa: 
V I R O V I T I C A , K R U Š E V A C 

Prodajni ured: 
B A N J A - L U K A 

• • • 
Proizvadja i eksportira: 

hrastovu robu, parenu i ne-
parenu bukovinu, mekanu 
rezanu gradju, gorivo drvo 

te parkete. 

SOCIETE ANONYME 
d'Exploitation forestière 

Zagreb, Trg N br. 3. 
Téléph : 16 34.12 38 — Telegram.: „EXPLOITAT" 

Scierie à vapeur et fabrique des parquets 

VIROVITICA, KRUŠEVAC 

Bureau de vente: 

B A N J A - L U K A 

Produit et exporte: 
matériaux en chêne, hêtre étuvé 
et non étuvé, bois tendre maté
riaux de construction, matériaux 
sciés et bois pour chauffage et 

parquets. 

£ | 4 & в « в м а и в к т < » 0 в » « а оиавми s » « « S ЕВДШМ 
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Knjižnica 
Jug. Šum. Udruženja 

Dosada izašla izdanja: 
Br. 1. Ugrenović: „Iz istorije našeg šumarstva" . . . Din 10"— 
Br. 2. Perušić: „Krajiške Imovne Općine" . . . . „ 10*— 
Бр.З. Петровић; „Шуме и шумска привреда y 

Македонији" . . . . . . . . . . . . лДин 15"— 
Br. 4. Hufnagl - Veseli-Miletić: »Praktično uređivanje 

šuma" . . . . . . . . . *. . . . . . Din 20^-
Бр. 5. Манојловић Мадан : „Методе уређења" . Дин 10*— 

U nakladi Jugosl. Šumar. Udruženja Štampano; 
Ružić: „Zakon o šumama" . . . . . . . . . . Din 50*— 
Šivic: „Gozdarstvo v Sloveniji", za članove . . . ' . „ 30*— 

„ „ „ z a nečlanove . . . „ 45*— 
Levaković : „Dendrometrija" (za djakè) . . . . . „ 70*— 

„ ' „ ža članove . . . . . „ 78'— 
„ „ za nečlanove . . . . „ 100'— 

Nenadić: „Računanje vrijednosti šuma (za djake) . . „ 70'— 
« » „ „ z a članove . . „ 78*— 
„ „ „ ,„ za nečlanove . „ 100"-^-

Угреновић: „Закон o шумама" . , , . . . . Дин 20*— 
Ugrenović : „Sumarsko-politička osnovica Zakona o šu

mama" . " • . • Din 30*— 
Угреновић: „ПолаСтолећаШумарства". . . . . Дин 200*— 
Ugrenović: „Pola Stoljeća Šumarstva" . . . . . . Din 200*— 

Cijene se razumjevaju bez poštarine 

Knjige se naručuju kod „Ju sos.® venskog 
Šumarskog Udruženja" 

Zagrebt Vukotinoviceva Ulica broj 2. 
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